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Kar dovolj branja se je nabralo za to številko. Naj vas opozorimo na 
laški občinski praznik, nanj se že pripravljajo tudi v žalski in celjski 
občini. Brigadirji marljivo vihtijo krampe in lopate. Tone VrabI vas 
tokrat seznanja z zeliščarjem in ljudskim zdravnikom iz Šoštanja, pri-
pravili pa smo vam tudi zgodbe Robanovega Jože. Mladi dopisniki bodo 
prišli na vrsto v prihodnji številki, saj so napisali zajeten kup pisem. 
Živahni družbenopolitični dejavnosti na celem celjskem območju smo 
namenili dovolj prostora in tu dopustniški čas ne kaže svoje značilne 
praznine. 

Lep pozdrav vsem z željo, da bi čimlepše preživljali sončno poletje. 
Če pa imate v mislih kakšen predlog za vaš in naš časnik, ga pogumno 
napišite. Hvaležni bomo! 

VAŠ UREDNIK 

Se eno šolsko leto se je izteklo. Za ene manj za druge bolj uspešno je bilo. Ampak, kdo bi 
^ zdaj mislil na spričevala, na ocene, na šolsko torbico! Počitnice so tu in z njimi kopica novih 
' dogodkov, veliko brezskrbnih dni. Šolskemu zvoncu je odzvonilo. Povsod smeh in radost, 
; kot med temi učenci iz osnovne šole Slavka Slandra v Celju. 
' Naj se počitnice začnejo in končajo srečno za vse šolarje! 

MATEJA PODJED 

Na slavnostni seji OO ZK TOZD Tovarne kmetijskih stro-
jev Šempeter in DSSS so najprej pregledali prehojeno pot 
Zveze komunistov v 25 letih. Nato so podelili priznanja 
tistim članom, ki so v ZK že 30 let in 20 let, ob koncu pa 
sprejeli v članstvo ZK 10 mladih. Na sliki: Sekretar OO ZK 
Dani Kopušar izroča partijsko knjižico Dordu Dukiču. 

Foto: T. TAVČAR 

»DA« y 
BRASLOVČAH 

Občani krajevne 
skupnosti Braslovče 
so se minulo nedeljo 
na krajevnem referen-
dumu odločili, da bo-
do pet let plačevali 
prispevek za izgrad-
njo nekaterih najnuj-
nejših objektov v kra-
ju. Udeležba je bila 
93,35 odstotka za sa-
moprispevek pa je 
glasovalo 75,42 od-
stotka občanov. Od IZ 
volišč so za samopri-
spevek glasovali naj-
bolje na volišču na 
Dobrovljah, kjer je za 
samoprispevek glaso-
valo kar 97,7 odstotka 
občanov, sledi Sred-
nji Podvrh 91,7, To-
povlje 91,2, Spodnje 
Gorče 90 odstotkov 
itd. T. TAVČAR 

2. JULIJ - PRAZNIK OBČINE LAŠKO 

Z VEČJO ZAVESTJO 
NAD TEŽAVE IN K 
NOVIM USPEHOM 

v spomin na napad borcev L Štajerske-
jgT" bataljona na rudnik Laško v noči med 
2. in 3. julijem 1942, občani laške občine 
praznujemo svoj praznik. Ta napad je bil 
izrednega pomena za nadaljnji razvoj na-
rodnoosvobodilne borbe na Štajerskem, 
saj je bil to do takrat največji napad naših 
borcev na širšem Štajerskem območju. 

Letošnje praznovanje občinskega praz-
nika ima še večji pomen zaradi tega, ker je 
leto 1979, leto, v katerem proslavljamo 60-
letnico ustanovitve KPJ, SKOJin revolu-
cionarnih sindikatov, ter 40-letnico formi-
ranja novega CK KPJ s predsednikom 
Titom na čelu. V občini bomo te, za našo 
celotno družbo izredno pomembne zgo-
dovinske dogodke proslavili skupaj z ob-
činskim praznikom. 

Kot vsako leto doslej, bo tudi letos 
osrednja prireditev v počastitev občin-
skega praznika v eni izmed trinajstih KS 
in to v Krajevni skupnosti Vrhovo. 

Ob vsakoletnem praznovanju občinske-
ga praznika napravimo kratko analizo 
prehojene poti in vedno znova lahko ugo-
tavljamo, da so rezultati, ki smo jih dose-
gli v povojnem razdobju, izredno veliki, 
lahko bi rekh, skoraj neizmerljivi. To ve-
lja tako za razvoj gospodarstva, družbenih 
dejavnosti, infrastrukture, kot za rast 
osebnega standarda občanov. Ob tem pa 
seveda ne moremo mimo doseženih rezul-
tatov na področju razvoja našega samo-
upravnega socialističnega sistema, ki 
pravzaprav pomeni osnovo za dosežke na 
že omenjenih področjih. 

Če nekoliko podrobneje analiziramo 
dosežke v zadnjem letu, potem lahko ugo-
tovimo, da smo tudi v tem letu vehko 
dosegli. Doseženi so namreč pomembni 
rezultati pri nadaljnji izgradnji našega sa-
moupravnega družbenoekonomskega si-
stema, delegatskega sistema, oziroma 
uresničevanju ustave in zakona o združe-
nem delu, prav tako pa smo dosegli po-
membne uspehe pri materialni krepitvi 
naše občine, saj je bila uspešno izvršena 
investicija in s tem preusmeritev ter sana-
cija bivše Volne, oziroma sedaj TOZD 
Predilnice v okviru delovne organizacije 
Dekorativna Ljubljana, nadalje je konča-
na izgradnja novega zdravstvenega doma 
v Laškem, položeni so bili novi kilometri 
asfalta, položeni novi kilometri vodovoda 
i. p. V izgradnji so silosi, vrelni tanki. 

prostori za laboratorij z zakloniščem v Pi-
vovarni, nadalje prizidek k Osnovni šoli 
»Primoža Trubarja« Laško, novi stano-
vanjski bloki v Radečah in Laškem itd. 
Lepe uspehe smo dosegli na področju 
ljudske obrambe in družbene samozašči-
te. Ti uspehi se kažejo predvsem pri uspo-
sabljanju pripadnikov enot teritorialne 
obrambe, civilne zaščite in narodne zašči-
te, kot tudi pri usposabljanju oziroma izo-
braževanju vsega prebivalstva. 

Ob vseh teh uspehih pa seveda ne mo-
remo mimo problemov, ki nas pestijo. Tu 
moramo na prvo mesto postaviti problem 
TIM. Dejstvo namreč je, da se je v tej, po 
številu zaposlenih največji delovni orga-
nizaciji v občini, na^madilo toliko pro-
blemov, da jih brez širše družbene pomo-
či ne bomo v stanju rešiti. Poleg tega pa je 
še cela vrsta drugih problemov, kot so: 
precejšnje število OZD, ki poslujejo z niz-
ko stopnjo rentabilnosti oziroma na meji 
rentabilnosti; neizvajanje srednjeročnega 
programa razvoja občine in to predvsem 
na področju investicijskih vlaganj v go-
spodarstvu, kar se že kot posledica odraža 
pri rasti ustvarjenega dohodka in s tem 
tudi pri pokrivanju potreb. Dejstvo, da se 
že pojavljajo problemi na področju zdrav-
stva, izobraževanja, osebni porabi, še po-
sebej pa pri materialni krepitvi gospodar-
stva, to potrjuje. 

Prav tako ostajajo odprti problemi hi-
trejšega razvoja manj razvitih krajevnih 
skupnosti. Kljub temu, da smo začeli z 
elektrificiranjem še neelektrificiranih hiš 
in izgradnje nekaterih vodovodov, še ve-
dno ostaja osnovni problem boljše ceste. 

Z nadaljnjim dograjevanjem samou-
pravnih družbenoekonomskih odnosov, 
delegatskih razmerij, krepitvi položaja 
delavca v združenem delu, bomo s skup-
nimi močmi lahko postopoma reševali tu-
di prej omenjene probleme. Ob vsem tem 
pa se bomo morali tudi mnogo bolj racio-
nalno obnašati na vseh področjih potroš-
nje, ter na ta način tudi omogočiti hitrejšo 
rast akumulacije v gospodarstvu. 

Z dobrim gospodarjenjem in nadalj-
njim razvijanjem našega samoupravnega 
socialističnega sistema v vseh sferah, se 
bomo tudi na najlepši način oddolžili 
vsem tistim, ki so za to, kar imamo danes, 
dali svoja življenja. 

JOŽE RAJH 



SZDL LAŠKO 

BOLJŠE DELO 
Službe SIS bolje organizirati 

Na zadnji seji predsedstva 
občinske konference SZDL 
Laško so člani razpravljali 
tudi o predlogu za novo or-
ganiziranost strokovnih 
služb samoupravnih intere-
snih skupnosti v občini. Me-
nili so, da sedanja organizira-
nost ne ustreza resničnim 
potrebam in interesom obča^* 
nov Laškega. 

Predvsem so strokovne 
službe interesnih skupnosti 
močno razdrobljene, so me-
nili razpravljalci, in zato niso 
dovolj učinkovite pri svojem 
delu. Odraz tega stanja so tu-
di delegatske skupščine, ki 
še premalo izražajo potrebe 
in interese družbene baze. 

Da bi v Laškem presegli 
takšno stanje so v okviru po-
sebne delovne skupine obli-
kovali predlog izhodišč za 
novo organiziranost strokov-
nih služb interesnih skupno-
sti. Osnovno v teh izhodiščih 
je, da bi se skupne službe 
delile na tiste, ki bi pokrivale 
potrebe gospodarskih inte-
resnih skupnosti in strokov-
nih služb za tako imenovane 
družbene interesne skupno-
sti. Tako bi strokovne službe 
gospodarskih interesnih 
skupnosti delale za potrebe 
samoupravne stanovanjske 
skupnosti, komunalne skup-
nosti, protipožarne skupno-
sti, kmetijskozemljiške 

skupnosti in raziskovalne 
skupnosti, obenem pa delale 
tudi za dve zvezi in sicer za 
zvezo komunalnih skupnosti 
občine Laško in zvezo gasil-
skih društev občine. Stro-
kovne službe za družbene 
dejavnosti pa bi pokrivale 
delo izobraževalne skupno-
sti, skupnosti otroškega var-
stva, socialnega skrbstva, so-
cialnega varstva, kulturne 
skupnosti, telesnokulturne 
skupnosti in skupnosti za za-
poslovanje in štipendiranje, 
ki pa trenutno sodi k stro-
kovnim službam te skupno-
sti v Celju. Obenem pa bi te 
strokovne službe delale še za 
zvezo telesnokulturnih dru-
štev občine Laško in zvezo 

^kulturnih organizacij. 
Člani predsedstva občin-

ske konference SZDL so te-
meljito pretehtali predloge 
za novo organiziranost stro-
kovnih služb interesnih 
skupnosti, posamično pa so 
razpravljali tudi o variantnih 
predlogih te organiziranosti. 
Vendar pa so ob koncu raz-
prave sprejeli sklep, naj stro-
kovne službe interesnih 
skupnosti pripravijo do 1. 
novembra podroben razvid 
del in nalog ter da se bodo 
tedaj člani predsedstva po-
novno sestali in oblikovali 
dokončno stališče do organi-
ziranosti teh služb. 

DAMJANA STAMEJCIČ 

OBISK PREDSEDSTVA SRS V ŠENTJURJU 
Predsedstvo socialistične republike Slovenije je v sredo obiskalo občino Šentjur. Predsednika Izvršnega sveta 

dr. Antona Vratušo, Viktorja Avblja, predsednika predsedstva SRS, inž. Iva Marenka, sekretarja za kmetijstvo in 
šefa kabineta predsedstva Braneta Zupanca, so zjutraj v Šentjurju pozdravili predstavniki družbenopolitičnega 
življenja šentjurske občine. 

Delovni pogovor je stekel v prostorih skupščine občine Šentjur. Šentjursko občino je uvodoma predstavil 
gostom predsednik skupščine Stane Lesnika. Med drugim je orisal organizacijske spremembe krajevnih skup-
nosti, ki so v mnogočem prispevale k boljšim medsebojnim in sosedskim odnosom med krajani. Z ustanovitvijo 
vaških skupnosti in uličnih odborov je v vseh sredinah zaživela družbenopolitična aktivnost. Velik korak naprej 
je šentjurska občifia dosegla tudi na področju družbenih dejavnosti, čeprav so še vrzeli, ki jih bo treba čimprej 
odstraniti. 

Družbenopolitično aktivnost v šentjurski občini je predstavil Franc Ogrizek, sekretar OK ZK Šentjur. Komuni-
sti so v zadnjem obdobju vložili vse sile za boljše razvijanje delegatskih odnosov in v povezovanje z združenim 
delom. Predsednik Izvršnega sveta občine Šentjur Ludvik Mastnak je predstavil občino z gospodarskega vidika. 
Goste pa so seznanili tudi s sanacijo po potresu, ki se počasi izteka in s posledicami po toči. 

Gostje so se nato zadržali na krajšem pogovoru z delavči Kmetijskega kombinata in Alposa, obiskali so POZD 
Tajfun, kjer so se srečali tudi z brigadirji. Predvsem pa so bili zadovoljni z ogledom hlevske skupnosti v Srževici. 

Ob slovesu so še enkrat podprli prizadevanje šentjurske občine za čim hitrejši razvoj na vseh področjih dela in 
življenja. 

MATEJA PODJED 

ŠE O STANOVANJIH 

Razprave o stanovanjskih problemih v Celju so dobile epilog 
Sušljanj in govoric ljudi ni 

moč kar čez noč utišati. Zato 
bo zagotovo še mnogo ko-
mentarjev okoli nepravilno-
sti pri dodeljevanju kadrov-
skih stanovanj in zamenja-
vah stanovanj ter ugibanj o 
večji ali manjši odgovornosti 
tega ah onega vodilnega 
funkcionarja v celotni tako 
imenovani stanovanjski za-
devi Celja. A vendarle velja 
kljub temu ugotoviti, da so 
razprave v tem času dobile 
razumen tok, kar je bilo opa-
ziti tako na seji občinske 
konference ZKS Celje, kot 
na seji vseh treh zborov ob-
činske skupščine.. Strnile so 
se namreč ob misli, da je tre-
ba sicer nepravilnosti kritič-
no ovrednotiti, izreči tudi 
moralnopolitično odgovor-
nost posameznikom, obe-
nem in predvsem pa poiskati 
poti za hitrejši razvoj samou-
pravnih odnosov v stano-
vanjskem gospodarstvu. 

SKRAJNOSTI SO 
RODILE RAZUMNO 
POT 

Nesporna je ugotovitev, da 
so pretresi stanovanjskih 
problemov za hip ohromili 
celoten ^družbenopolitični 
utrip celjske občine. Vod-
stva družbenopolitičnih te-
les v občini so nekoliko poz-
no reagirala na kritiko druž-
bene baze v zvezi z dodelje-
vanjem kadrovskih stano-
vanj, zamenjavami in adap-
tacijo stanovanja podpredse-
dnika celjskega izvršnega 
sveta, kar je še bolj vzpodbu-
dilo razprave na dveh brego-
vih. Ljudje z ene strani so 
zahtevali politični obračun z 
vsemi vodilnimi funkcionar-
ji v občini, ob tem pa tudi 
obračun s celotno politiko 
zveze komunistov v Celju. 

Na drugem bregu pa so stali 
ljudje, ki so želeli celoten 
problem omiliti in ga celo 
potisniti v ozadje zanimanja 
javnosti. A izkazalo se je, da 
tako ena, kot druga skraj-
nost ne moreta dati ustrezne 
rešitve problema. Treba je 
bilo zakorakati na pot, ki bo 
kritično pretresla po-
manjkljivosti in pojave, jih 
ocenila in opredelila odgo-
vornost tistih, ki so si mimo 
veljavnih sporazumov in 
pravilnikov izboljševali sta-
novanjski standard. A ob 
tem tudi na pot, ki bo jasno 
pokazala celotno sliko stano-
vanjskih razmer v občini in 
nakazala smeri za hitrejšo 
preobrazbo stanovanjskega 
gospodarstva. ^ 

S tako opredeljenim ci-
ljem sta se v Celju sestali v 
zadnjih dneh tudi obe najvi-
dnejši politični in samou-
pravni telesi: občinska kon-
ferenca Zveze komunistov 
in delegatska skupščina. Na 
zasedanjih je bilo seveda tre-
ba razčistiti še marsikaj. Po-
sebej komunisti so v skoraj 
štiriurni razpravi pretresli 
stanovanjske zapetljaje te-
meljito in odprto. Kajti jasno 
je bilo, da dvomov ne sme 
biti. Stanovanjska politika in 
celotno stanovanjsko gospo-
darstvo je namreč tako tesno 
povezano z interesi delav-
cev, da pomeni razredno 
vprašanje tudi za Zvezo ko-
munistov. In kako preiti v 
akcijo za boljše odnose, za 
demokratičnejše procese od-
ločanja v stanovanjskem go-
spodarstvu, če ostajajo dvo-
mi? Komunisti so se na kon-
ferenci jasno opredelili do 
pomanjkljivosti in pojavov. 
Kot osnovo svojega bodoče-
ga dela so sprejeli stališča 
predsedstva občinske konfe-
rence SZDL. ki iasno opre-

deljujejo moralnopolitično 
odgovornost obeh izvršnih 
sekretarjev - Borisa Rosine 
in Slavka Sotlerja sekre-
tarja skupščine Draga Hor-
vata in podpredsednika 
izvršnega sveta Mitje Pipa-
na. Ob tem pa so izrekli tudi 
kritiko vodstvom družbeno-
političnih organizacij, izvrš-
nemu svetu in skupščini, ki 
so prepočasi reagirala na 
vprašanja ljudi ter zahtevali, 
da v osnovnih organizacijah 
še pretehtajo odgovornost 
ljudi, ki so bili zapleteni v 
celotno zadevo okoli stano-
vanj ter na podlagi ugotovi-
tev tudi ukrepajo. Ob celi 
vrsti sklepov, ki konkretno 
in jasno opredeljujejo nalo-
ge, so celjski komunisti za-
gotovili idejno in akcijsko 
enotnost do reševanja stano-
vanjskih zapetljaje v in na-
daljnjega poglabljanja sa-
moupravnih odnosov v sta-
novanjskem gospodarstvu. 

V podobne okvire so raz-
pravo o pomanjkljivostih v 
zvezi s stanovanji pripeljali 
tudi delegati občinske skup-
ščine. Po živahni razpravi so 
sprejeli informacijo družbe-
nega pravobranilca samou-
pravljanja in komisije za 
družbeni nadzor kot odgo-
vor na delegatsko vprašanje 
ter tudi stališča predsedstva 
občinske konference SZDL 
kot okvir nadaljnjega delo-
vanja. Obenem pa so zahte-
vali, da morajo pristojni or-
gani dosledno razčistiti z 
vsemi pomanjkljivostmi ter 
pozvali vse delovne ljudi in 
občane Celja, da s podvoje-
nimi napori vztrajajo pri na-
daljnjem poglabljanju od-
nosov v stanovanjskem go-
spodarstvu. 

KORAK GRE DALJE 
Vsi zapetljaji okoli stano-

vanj v Celju so dobili velike 
razsežnosti, ki jim mnogi pri-
pisujejo tudi prizvok afere. 
Politična škoda, ki je ob tem 
nastala, je nesporno velika. 
A obenem so nas prav ti za-

petljaji tudi marsikaj naučili 
in nam dali odgovore na ne-
katera vprašanja, ki nam do-
slej niso bila čisto jasna. Po-
duk za bodoče delo morajo iz 
celotne zadeve potegniti tudi 
vsa najodgovornejša družbe-
nopolitična telesa v občini. 
Kajti nesporno je, da bi mo-
rala na kritične govorice 
mnogo prej reagirati, kot si-
cer so in se hitreje organizi-
rati za bodoče delo na tem 
področju. 

Sicer pa je prav, da zaklju-
čimo z razpravami okoli ne-
pravilnega dodeljevanja sta-
novanj. Kajti nič novega ne 
moremo več povedati. Raje 
se zamislimo ob nalogah, ki 
nas še čakajo v Celju, kajti 
korak časa mora iti v korak z 
razvojem. In ne gre, da bi ob 
ponovnem pretresanju sta-
novanjske zadeve zgubljali 
čas za ostalo pomembno de-
lo. Kaj lahko se namreč zgo-
di, da bo prav zaradi tega ko-
rak našega razvoja zastal. 

DAMJANA STAMEJCiC 

KAKO VOZIMO 
VJULIJU? 

»Parne številke« imajo 
prvi julijski nevozni vikend 
šele v soboto in nedeljo 7. in 
8. julija. To soboto 30. junija 
in nedeljo, 1. julija »parne 
številke« normalno vozijo, 
saj se prepoved mora presta-
viti na naslednji teden, ko 
sta skupaj oba prva julijska 
vikend dneva - sobota in ne-
delja. 

Za tretji vikend v juliju sta 
torej določena dneva 21. in 
22. julij, ko ne vozijo vozila z 
neparnimi številkami. V ne-
deljo 22. julija je republiški 
državni praznik Dan vstaje. 
Na ta dan, na praznik, prepo-
ved vožnje »neparnih šte-
vilk« ne velja v naši republi-
ki. Se pravi, »neparni« bomo 
ta dan lahko vozili, le paziti 
bo treba, da se ne prepelje-
mo čez Sotlo, Kolpo in Dra-
gonjo pri Sečovlju! 

PRIZNANJA CELJSKIM 
SAMOUPRAVLJALCEM 

Ob 27. juniju - dnevu samoupravljalcev je bila včeraj v 
Narodnem domu v Celju osrednja prireditev, na kateri so 
podelili tudi letošnja priznanja samoupravljalcem. 

Milan Kersnik je vodja proizvodnega obrata v Cinkarni^ v 
TOZD Grafika, vseskozi pa je ob svojem delu sodeloval tudi 
v organih upravljanja. Martin Frece je vodja splošno ka-
drovske službe prometne enote ŽTO Celje, v TOZD za pro-
met. Že od dijaških let se aktivno udejstvuje v družbenopo-
litičnem življenju in je opravlja tudi mnoge odgovorne dolž-

nosti. Franjo Cevnik je pomočnik glavnega direktorja GIP 
Ingrad. Priznanje je prejel za dolgoletno aktivno in vsestran-
sko delo. Anton Speglič je vodja obrata elektrodelavnice v 
TOZD Proizvodnji obrati GIP Ingrad. Od leta 1960, ko se je 
zaposlil v Ingradu, aktivno dela v družbenopolitičnih orga-
nizacijah in samoupravnih organih. Marija Trofenik je uči-
toljica razrednega pouka na osnovni šoli Slavko Slander. Že 
med NOE se je aktivno vključevala v družbenopolitično 
življenje, svoje delo pa je nadaljevala tudi v letih po osvobo-
ditvi. Peter Pregrad je skladiščnik gradbenotehničnega ma-
teriala pri ERA Velenje - PE Celje. Njegova iniciativnost se 
kaže na vseh področjih družbenopolitičnega dela v njegovi 
delovni sredini. Aleksander Lončarevič je skladiščnik v 
poslovalnici 3 TOZD Grosist Merx Celje. Tudi njegovo delo 
odlikuje zavzetost za vsestranski razvoj samoupravnih od-
nosov. Zdravko Vidmar je direktor Fotolika. Svoje družbe-
nopolitično delo je gradil predvsem na iskanju novih oblik 
usklajevanja interesov med delavci. Franc Stojan je upoko-
jenec iz Celja. Priznanje samoupravljalcev je prejel za dosle-
dno in aktivno delo na vseh področjih, posebej za priza-
devno delo na terenu. 

MIHAELA 
TEPEJ 

Srečala sva se med 
prvim celjskim razisko-
Vednim mladinskim tabo-
rom, ki je srečno zaoral 
globlje raziskovalne braz-
de med dijaško mladino 
treh šol: tehniško, peda-
goškim šolskim centrom 
in gimnazijo. 

Všeč mi je bila njena sa-
mozavest, še posebej zelo 
kritična razmišljanja o ra-
zvoju kmečkega turizma 
v konjiški občini. S to te-
mo je tudi sodelovala v 
skupini mladih »sociolo-
gov«, čeprav je s kmetij-
stvom zaznamovana tudi 
drugače. Ne najmanj za-
radi poklica staršev! 

»Po moje bi se kmečki 
turizem na našem koncu, 
na obronkih Pohorja lah-
ko bolje razvijal, če bi bi-
lo več zagretosti zlasti na-
jodgovornejših ljudi v tej 
gospodarski panogi in na 
splošno v občini. Pred-
vsem se mi zdi še posebej 
pomembno, da za razvoj 
kmečkega turizma zgra-
dimo prepotrebne ceste, 
po katerih bi se kmečke-
ga življenja, dela in nara-
ve lačen meščan pripeljal. 
Tistim kmetom, ki pa se 
odločijo za kmečki turi-
zem, bi morali omogočiti 
tudi potrebna posojila,« 
jedrnato in resno - naj mi 

oprosti, za svoja leta, ra-
zmišlja Mihaela. 

Ko sem jo pobaral še o 
bodoči življenjski poti, 
študijski usmeritvi po 
končanem šolanju - sedaj 
je sicer zaključila šele 3. 
letnik gimnazije »z malim 
počitniškim podalj-
škom«, ni dolgo odlašala 
z odgovorom: 

»Vse kaže, da se bom 
odločila za družboslovje, 
mogoče bom uspela po-
stati tudi vaša poklicna 
kolegica, še zlasti, če bom 
vpisala Fakulteto za so-
ciologijo, politične vede 
in novinarstvo v Ljublja-
ni. Tudi v novinarskem 
poklicu lahko zadržim 
ljubezen do narave, kme-
tijstva...« 

Mihaela je mlado, so-
dobno, predvsem dina-
mično dekle, saj se mi je 
na vprašanje, če ji je kdaj 
dolgčas, veselo nasmeja-
la. . . »Kje pal Dolgčas mi 
ni nikoli. Si že najdem 
kakšno opravilo. Ce ne 

pletem ali počenjam svo-
je zapisovalsko-literarno 
konjičkanje, se rada pre-
pustim glasbi. Ali poslu-
šanju, ali igranju violine, 
klavirja ali harmonike, le 
kitare ne vzamem več v 
roke. . . Tu so še sprehodi 
v naravo... 

,Vis sprejemam, čeprav 
tudi vem, da na primer mi 
v Konjicah niti nimamo 
prostorov, kjer bi se mla-
di srečevali. Tako se pa 
pomikamo dostikrat od 
,teritorialnih' do Jelena h 
Kralju in nazaj. Ni čudno, 
če smo zaradi tega odra-
slim ,preveč na očeh', 
včasih tudi v slabem smi-
slu. Mislim in upam, da 
smo vseeno v redu kot 
mlada generacija, čeprav 
letijo očitki na naš ra-
čun...« 

MITJA UMNIK 

PRAZNIK OBČINE ŽALEC 
Občani žalske občine praznujejo svoj praznik 7. jillija v 

spomin na prvo napisno akcijo po Savinjski dolini leta 1941 
proti okupatorju. Značilno je, da v žalski občini svoj praznik 
praznujejo vsako leto v drugi krajevni skupnosti. Ponavadi 
ima praznovanje tudi delovno obeležje, tako tudi v Krajevni 
skupnosti Gomilsko, kjer bo letos praznovanje v znamenju 
večjih delovnih zmag. 

Praznovanje bo potekalo od 30. junija do 8. julija. V tem 
času bo več kulturnih in športnih prireditev, slovesno pa 
bodo otvorih v soboto dopoldne ob 10. uri dom borcev na 
Dobrovljah, ki bo nosil ime I. Savinjske čete. Na področju 
krajevne skupnosti bodo izročili namenu okrog 8 km obnov-
ljenih in asfaltiranih cest, križišče na odseku iz glavne ceste 
Celje-Ljubljana proti Gomilskemu, obnovljen gasilski dom, 
kombinirano igrišče za rokomet in košarko, prvi del reguli-
ranega potoka Boljska in olepšali kraj. Praznovanje bodo 
zaključili s slavnostno sejo, ki bo 8. julija na Gomilskem v 
Zadruženem domu. Na seji, katere se bodo udeležili tudi 
predstavniki pobratenih občin, bodo podelili več priznanj 
občine Žalec. 

T. TAVČAR 



25 LET SIP ŠEMPETER 

JUBILEJ BOJA ZA KRUH 
Položili bodo temeljni kamen za novo tovarno 

Na mestu, kjer danes stoji 
Strojno industrijsko podjet-
je SIP Šempeter, ki se je z 
velikimi sodobnimi delavni-
cami razbohotilo na velikem 
prostoru, je pred 25 leti pri-
čela delati peščica ljudi v 
skromni delavnici. Njihovo 
delo je bilo popravljanje 
kmetijskih strojev. Nekoliko 
pozneje se je njihov delo-
krog razširil še na servise za 
avtomobile, vendar je bil ra-
zvoj skromen. Do prelomni-
ce je prišlo leta 1969, ko se je 
SIP preusmeril iz prejšnjih 
raznovrstnih dejavnosti v 
proizvodnjo strojev za spra-
vilo krme in nekaterih dru-
gih kmetijskih pridelkov. S 
temeljitimi pripravami so se 
pripravljali na uvajanje vsa-
kega novega proizvoda. Do 
danes so uspeli pri proizvod-
nji motorjev, traktorskih ko-

silnic, obračalnikov oziroma 
zgrabljalnikov, samonakla-
dalnih prikolic in transpor-
terjev, silažnih kombajnov 
ter kombajnov za koruzo, si-
loreznic ter strojev za pripra-
vo in mletje oziroma meša-
nje krmil. V vseh primerih 
gre za sodobne tehnološke 
rešitve, ki povsem zadovo-
ljujejo potrebe jugoslovan-
skega kmetijstva. Eno četrti-
no svojih proizvodov SIP tu-
di izvaža. To pa ni tako malo, 
saj proizvedejo letno že 
okrog 25 tisoč raznih strojev 
in naprav. Prvotno je nekda-
nja obrtna delavnica zapo-
slovala okoli 100 ljudi, danes 
jih že okrog 1000. S svojimi 
proizvodnimi zmogljivostrrli 
je SIP drugi največji proiz-
vajalec kmetijske mehaniza-
cije v Jugoslaviji. 

S takim razvojem lahko 

daje SIP velik prispevek tu-
di splošnemu razvoju Šem-
petra in občine Žalec ter ce-
lotnemu slovenskemu go-
spodarstvu. To dokazuje dej-
stvo, da se je preteklo leto 
združilo z delovno organiza-
cijo KRASMETAL Sežana. 
Takrat sta bili osnovani dve 
TOZD in sicer TOZD tovar-
na kmetijskih §trojev Šem-
peter in tovarna Krasmetal 
Sežana. Koristnost te združi-
tve potrjuje nova tovarna 
kmetijskih strojev v Sežani. 

Te dni delovna organizaci-
ja SIP Šempeter praznuje 
25-letnico svojega delovanja. 

S praznovanjem so pričeli 
v soboto z otvoritvijo razsta-
ve likovnih del Adija Arzen-
ška v Savinovem salonu v 
Žalcu. V nedeljo so se pome-
rili športniki. V ponedeljek 
je bilo slavnostno zasedanje 
delavskih svetov TOZD in 
skupnih služb ter podelitev 
priznanj zaslužnim delav-
cem in občanom, delovni or-
ganizaciji SIP Šempeter pa 
je bilo izročeno odlikovanje 
predsednika republike. V to-
rek je bilo v Hmeljarskem 
domu v Šempetru pod po-
kroviteljstvom Hmezada Ža-
lec strokovno posvetovanje 
o vlogi SIP kmetijskih stro-
jev pri mehaniziranju jugo-
slovanskega kmetijstva, v 
Založah pri Polzeli pa je bila 
demonstracija SIP kmetij-
skih strojev. Včeraj so Slove-
sno izročili namenu novo to-
varno TOZD Tovarna kme-
tijske mehanizacije Krasme-
t ^ Sežana, ki je pričela re-
dno obratovati, danes dopol-
dne je bilo strokovno posve-
tovanje pod pokrovi-
teljstvom Poljoopskrbe Za-
greb v Hotelu Prebold o do-
hodkovnih odnosih v proiz-
vodnji in prodaji SIP kmetij-
skih strojev. Jutri ob 13. uri 
bodo položili temeljni ka-
men za novo tovarno kmetij-
skih strojev v Šempetru, 
pred tem pa bo mogoč ogled 
proizvodnje kmetijskih stro-
jev v SIP. Praznovanje bodo 
zaključili v soboto z zborova-
njem delovnega kolektiva, 
na katerem bo imel slavnost-
ni govor predsednik zvezne-
ga komiteja za kmetijstvo in 
gozdarstvo Milovan Zidar. 

TONE TAVČAR 

ŽAGARJEVA NAGRADA 
JOŽETU GERŠAKU 

Delo Jožeta Geršaka je 
tako celostno vtkano v 
dvajsetletni jubilej celj-
ske tehniške šole, da nas 
ni presenetila odločitev 
Izobraževalne skupnosti 
Slovenije, da mu za izre-
dne uspehe pri vzgojnoi-
zobraževalnem delu po-
deli najvišje slovensko 
priznanje - Žagarjevo na-
grado 1979. 

Utemeljitev za nagrado 
obsega tri temeljne točke: 

- razvoj tehniškega 
šolstva v Celju in uve-
ljavljanje socialističnih 
samoupravnih odnosov 
na področju vzgoje in 
izobraževanja, 

- razvoj celotnega 
srednjega in višjega šol-
stva v Celju, 

- uveljavljanje kon-
cepta usmerjenega izo-
braževanja 

Jože Geršak kot peda-
gog in družbenopolitični 
delavec uveljavlja sodob-
ne oblike dela in je vzor 
za požrtvovalno delo pri 
razvoju šolstva v regij-
skem in širšem sloven-
skem prostoru. Prehodil 
je vse faze od učitelja v 

razredu, prek mentorja 
najrazličnejših šolskih 
dejavnosti, do ravnatelja 
največje celjske srednje 
šole. Pod njegovim vod-
stvom se je šola v zadnjih 
treh letih organizacijsko, 
vsebinsko in po obsegu 
svoje dejavnosti po-
membno razvila. 

Svoje poklicno delo po-
vezuje Jože Geršak s pri-
zadevanjem za razvijanje 
socialističnih samouprav-
nih odnosov ter je vse-
skozi družbeno politično 
angažiran. 

Iskreno čestitamo! 
MITJA UMNIK 

BRIGADA SLAVKO ŠLANDER IZ CELJA 

NA KAMNITEM KRASU 
Za napredek, z a bratstvo, za znanje 

stekla je republiška mla-
dinska delovna akcija »Istra 
79«. V prvi izmeni vihtijo 
krampe in lopate tudi mladi 
brigadirji iz Celja. Na pot so 
odšli v soboto dopoldne iz-
pred celjske gimnazije. Nji-
hov brigadirski »zdravo« je 
torej ve^al pričetku te akci-
je, na kateri bodo poleg Ce-
ljanov sodelovali še brigadir-
ji iz Krškega, Ljubljane, Va-
Ijeva in 30 miličnikov-kade-
tov. 

Brigadirje je ob predaji 
prapora pozdravil predse-
dnik OK ZSMS Celje Riki 
Majcen. K slovesnosti ob od-
hodu brigadi^ev pa so se 
pridružili tudi predstavniki 
iz Doboja, Cuprije in Kovi-
notehne, ki so prav v tem ča-
su odhajali na obisk k briga-
di Pobratena mesta, in sicer 
na delovišče v Bistrico ob 
Sotli. 

Brigadirji, večina med nji-
mi je letos prvič oblekla bri-
gadirsko uniformo, pa bodo 
na delovni akciji Istra poma-
gali pri izgradnji višinskega 
vodovoda za območje, na ka-
terem živi okrog 10.000 pre-
bivalcev brez tekoče pitne 
vode. 

Vzdušje pred odhodom 
brigade je bilo prisrčno, pol-
no pričakovanj. Rihard Ste-
pinšek, komandant brigade: 
»Čeprav bo večina brigadir-
jev letos prvič na Eikciji, 
uspehi prav gotovo ne bodo 
izostajali. Odhajamo z name-
nom, da bi delo dobro opra-
vili, da bi se spoznali med 
seboj in da bi se vrnili z mno-

gimi izkušnjami, ki jih lahko 
da mlademu človeku briga-
dirsko življenje. V prostem 
času se bomo izobraževali, 
obiskovali bomo razne teča-
je in politično šolo Edvard 
Kardelj.« 

Zoran Regal: »Letos bom 
na delovni akciji Istra 79 
prvič oblekel brigadirsko 
uniformo. Ponosen sem, da 
se z današnjim dnem pridm-
žujem mnogim svojim vrst-
nikom, ki so že brigadirji.« 

Lea Kristan: »Tudi jaz 
bom letos prvič brigadirka. 

Resda sem veliko slišala o 
delu in življenju v brigadi, a 
mislim, da je najbolj prav, da 
sama stopim v brigadirske 
vrste. Teiko bom najbolje 
spoznala to življenje. Dela v 
brigadi se veselim. Prav go-
tovo se bom vrnila domov s 
prijetnimi občutki tudi zato, 
ker bomo pomagali ljudem 
na trdem kamnitem krasu.« 

Vsem brigadirjem uspešen 
»ho-ruk«! 

Tekst in foto: ' 
M. PODJED 

ŠLANDROVI NAGRAJENCI 
CELJA 

Na torkovem zasedanju celjske občinske skupščine so 
delegati potrdili predlog komisije za podelitev nagrad 
»Slavka Slandra«. Nagrada pomeni priznanje za izredne 
uspehe pri delu in druge pomembnejše dosežke na vseh 
področjih ustvarjalnosti in dela, ki imajo splošen pomen za 
družbeno skupnost in še posebej za občino Celje. Nagrado 
podeljujejo vsako leto ob občinskem prazniku Celja v spo-
min na borca in revolucionarja, narodnega heroja Slavka 
Šlandra. 

Letošnje nagrade »Slavka Šlandra« bodo prejeli Delovna 
organizacija Ingrad ob 20-letnem jubileju za izredne uspehe 
pri razvoju tehnologije gradenj ter uspešen ekonomski in 
samoupravni razvoj. Krajevna skupnost Šmartno v Rožni 
dolini za dosežene rezultate pri razvoju krajevne samo-
uprave, delegatskega sistema ter komunalne in kulturne 
preobrazbe. Jože Bobnar, direktor Libele Celje bo prejel 
Slandrovo nagrado za izredne uspehe pri vodenju delovne 
organizacije in usmerjevsilne politike nadaljnjega razvoja. 
Nagrado bo prejel tudi Igor Bele, direktor transportnega 
podjetja Prevozništvo za aktivno in plodno družbenopoli-
tično delo in za angažiranost pri uveljavljanju in utrjevanju 
samoupravnih odnosov v delovni organizaciji, krajevni 
skupnosti Otok in celotni družbenopolitični skupnosti. 

350.000 LJUDI 
BREZ DOMA IN UPA 

V GOSTEM IN 
GOSTJE PRI NAS 

Politični in drugi zapleti v Jugov-
zhodni Aziji, ki je ponovno postala 
eno od žarišč v svetu, so znani. Ame-
riška agresija v tem delu sveta je si-
cer spodbudila zmagoviti odpor ljud-
stev, toda po zmagi leta 1975 je bila 
Indokitajska razdejana in kar najbolj 
potrebna temeljite obnove. Ta pa se 
še ni dodobra zače , ko je prišlo do 
novih napetosti in celo vojn med de-
želami, kar pa je še poglobilo naspro-
tovanje interesov Sovjetske zveze. 
Kitajske in ZDA na tem področju. Ti 
mednarodni zapleti in izredno zaple-
tena notranja situacija v posameznih 
državah so povzročili novi val begun-
cev, to je ljudi, ki iz strahu pred voj-
nimi požari ali iz drugih razlogov za-
puščajo svoje domove in se selijo, ne 
vedoč kako in kam. Največ beguncev 
je iz Vietnama, med katerimi prevla-
dujejo tisti, ki so kitajskega porekla, 
in iz Kampučije. Begunci se za teka-
jo v sosednje in bližnje dežele, te pa 
se vse bolj branijo, da bi jih sprejele. 
V Maleziji je zdaj okoli 76.000 begun-
cev, ki so jim oblasti zapretile, da jih 
bodo enostavno vkrcale na lesene la-
dje in jih odrinile na odprto morje. 
Tako so že storili z 2500 ljudmi. V 

Tajlandu jih je več kot 250.000, in 
sicer iz Kampučije, Laosa in Vietna-
ma. Tudi tukaj so razglasili, da noče-
jo novih. Samo v enem tednu so zavr-
nili okoli 45.000 novih ubežnikov iz 
Kampučije. Indonezija jih ima okoli 
25.000 in je že prepovedala, da bi ob 
njenih obalah pristala še katerakoli 
begunska ladja. Nekaj jih je tudi v 
Singapuru in na Filipinih, v posebno 
težkem položaju pa je 50.000 ljudi, ki 
skušajo preživeti v skladiščih Hong 
Konga. Računa se, da je teh brezdom-
cev in ljudi brez upa okoli 350.000. 
Nobenega upanja ni, da bi se njihovo 
število kmalu zmanjšalo, obratno, iz-
gleda, da vsak dan narašča. Ti ubogi 
ljudje potrebujejo prostor, hrano, 
zdravila in kakršenkoli izhod za pri-
hodnost. Glavni cilj je mnogim, da bi 
se preselili v tretje države, predvsem 
v ZDA, Avstralijo in v Zahodno 
Evropo. Te države pa jih sprejemajo 
le manjši del. Zato je prišlo do ideje, 
da bi sklicali mednarodno konferen-
co o indokitajskih beguncih, veliko 
pa si prizadeva za njihovo rešitev tu-
di visoki komisariat OZN za begunce. 

Jugoslovanska diplomacija je v 
polnem teku tako doma kot na tujem. 
Nikola Ljubičič, zvezni sekretar za 
ljudsko obrambo, je na obisku v Libi-
ji. Član predsedstva SFRJFadil Hox-
ha je na poti v Aziji, kjer se bo pogo-
varjal s predstavniki Filipinov, Ma-
lezije in Bangladeša. Delegacija Zve-
ze komunistov Jugoslavije, ki jo vodi 
član predsedstva Tihomir Vlaškalič, 
je v ZDA na povabilo demokratske in 
republikanske stranke; poleg »Fas-
hingtona bo obiskala še San Francis-
co, Chicago in New York. Pa še nismo 
našteli vseh naših delegacij zunaj. 

Tudi doma ni nič manj »promet-
no«. Od številnih delegacij, od kate-
rih mnoge obiskujejo tudi Slovenijo, 
naj omenim le obisk dveh predsedni-
kov držav. 

Obisk zaključuje Ramalho Eanes, 
portugalski predsednik. Portugalska 
je majhna in zanimiva dežela. Meri 
92.082 kv. km in šteje okoli 9,600.000 
prebivalcev. Njena preteklost je sil-
no pisana. Kot samostojna država ob-
staja že od 12. stoletja. V naslednjih 
stoletjih se je razvila v eno največjih 
pomorskih sil in je imela svoje kolo-
nije skoraj na vseh celinah. Leta 1910 

so na Portugalskem razglasili repu-
bliko, leta 1926 pa so uvedli vojaško 
diktaturo. Ko je prišel leta 1929 na 
oblast Oliveira Salazar, je uvedel fa-
šistični režim, ki je trajal do časa 
pred petimi leti. Aprila 1974 je oblast 
prevzela vojska, ki se je naveličala 
dragih in nevarnih vojn v kolonijah. 
Na Portugalskem se je začelo novo 
obdobje, ne preveč mimo, pač pa pol-
no sprememb in iskanj nove poti do-
ma in nove vloge v svetu. Po notra-
njih razčiščevanjih je prišla na vrsto 
tudi dekolonizacija, ki je v precejšnji 
meri tudi zaključila obdobje kolonia-
lizma v svetu. 

Portugalska je zainteresirana za so-
delovanje z nami, prav taka priprav-
ljenost pa je tudi pri nas. Predsednik 
Tito in general Eanes sta se pogovar-
jala o dvostranskih odnosih med Ju-
goslavijo in Portugalsko pa o medna-
rodnih vprašanjih. Od teh je brez 
dvoma najpomembnejša priprava 
konference neuvrščenih dežel v Ha-
vani, saj se Portugalska želi približa-
ti temu gibanju in se želi tudi udeleži-
ti havanskega vrha kot gostja. 

V teh dneh je pri nas na obisku tudi 
predsednik Kolumbije, dr. Hulio Ce-
sar Turbajr Ayala. 



JOŽICI FARČNIK-
PRIZNANJE 
SAMOUPRAVLJALCEV 

Na včerajšnji republi-
ški slovesnosti ob dnevu 
samoupravljalcev so po-
delili zaslužnim posamez-
nikom, delovnim in te-
meljnim organizacijam iz 
vse Slovenije priznanja in 
nagrade samoupravljal-
cev. Med nagrajenci je bi-
la tudi Jožica Farčnik-
Mrvar iz Celja, diplomira-
na inženirka agronomije, 
delavka Cinkarne, zapo-
slena pa v tozdu Kemija 
kot strokovni delavec v 
razvoju. 

V politično življenje se 
je kot mladinka sama 
vključila že leta 1945. 
Med študijem na univerzi 
je bila viden politični de-
lavec med študenti. Ko se 
je zaposlila, je z vsem svo-
jim vedenjem in ustvar-
jalnim delom izpričala 
svojo pripadnost delav-
skemu razredu. Oprav-
ljala je mnoga odgovorna" 
dela in družbenopolitične 
dolžnosti v tovarni in kra-
jevni skupnosti, bila je 

članica tovarniškega ko-
miteja ZK, pa tudi njegov 
sekretar, članica izvršne-
ga odbora osnovne orga-
nizacije sindikata, stalno 
je sodelovala v organih 
upravljanja in bila tudi 
predsednica centralnega 
delavskega sveta, repu-
bliška poslanka, članica 
CK ZKS, pa predsednica 
delavskega sveta združe-
nja kemične industrije 
Slovenije, pri gospodar-
ski zbornici je vodja nje-
nega izvršnega odbora za 
kemijo, je predsednica 
zbora združenega dela 
celjske občinske skupšči-
ne in še mnogo drugih 
funkcij ima. 

Značilnost v aktivnosti 
Jožice Farčnik je velika 
razgledanost v teoriji sa-
moupravljanja in' v kon-
kretni uporabi teh spoz-
nanj v praksi. Posebej pa 
to velja pri uveljavljanju 
samoupravnih odnosov v 
delovni skupini in pri ra-
zvoju teh odnosov v 
TOZD in v tem pri uve-
ljavljanju vloge delegat-
ske baze. Za svoje izje-
mno in nenehno prizade-
vanje za krepitev samou-
pravnih odnosov, ki ga ni 
bilo čutiti le v njeni orga-
nizaciji združenega dela, 
ampak tudi v njenem ož-
jem in širšem družbenem 
okolju, je Jožica Farčnik 
dobila leta 1975 občinsko 
priznanje in nagrado sa-
moupravljalcu. 

LAŠKA TRGOVINA 

BUGOVNICA? 
Na potezi Je podjetje Merx Ceije 

v Laškem že nekaj let 
ugotavljajo, da jim še kako 
primanjkuje ustreznih tr-
govskih lokalov, posebej pa 
blagovnica, ki bi s svojo 
raznoliko ponudbo zadovo-
ljila povpraševanju potroš-
nikov. Rezultat neurejene 
trgovske mreže je tudi ta, 
da vse več potrošnikov od-
haja po nakupih v Celje, kar 
pa pomeni tudi precejšen 
odliv prometnega davka iz 
občine in s tem primankljaj 
v proračimu. 

Vse to je Laščane spodbu-
dilo, da so že ob sprejemanju 
sredneročnih programov ra-
zvoja za leta 1976-1980 v ob-
činski plan uvrstili tudi 
gradnjo blagovnice ter to na-
ložbo zapisali tudi v srednje-
ročni plan trgovske organi-
zacije Merx Celje. Sedanje 
plansko obdobje se počasi 
izteka, pripravljalna dela za 
blagovnico v Laškem pa še 
zdaleč niso stekla. Pred dne-
vi so se zato v Laškem sestali 
predstavniki občine, krajev-
ne skupnosti in podjetja 
Merx, da bi se dogovorili, ka-
ko čimprej pristopiti h grad-
nji blagovnice. Kajti lokacija 
je dogovorjena, projekt bla-
govnice v grobem priprav-
ljen, treba je le še zagotoviti 
sredstva za njeno izgradnjo. 

Sedaj je na potezi trgovska 
organizacija Merx, ki mora 
postati pobudnik razgovora 
o tem, katera trgovska inve-
sticija na območju bo imela 
prednost pri kreditiranju. 
Kajti vprašanje je, žili bo 
Ljubljanska banka - Temelj-
na banka Celje lahko krediti-
rala naložbo v laško blagov-
nico. 

Želja Laščanov so ob tem 
jasne: Merx naj združi napo-
re in se čim hitreje organizi-
rano loti priprav na naložbo. 
Njihova nestrpnost pa je toli-
ko bolj razumljiva zaradi dej-
stva, da se srednjeročno ob-
dobje kaj hitro izteka in da bi 
zastoji pri investicijah, ki so 
uvrščene v občinski plan, 
porušili normalni tok razvo-
ja v celotni občini. 

DS 

ŠALEŠKA DOLINA 

MISLI NA PRIHODNOST 
Zaenl€rat turizem na vodi v Veienju še iiegaino 

Težko bi našli kraj ali obči-
no, ki bi bila bolj znana v 
domovini kot je to Velenj-
sko-Soštanjski bazen. Tu sta 
doma premog in elektrika, 
torej dragocena energija, ki 
prav zadnje čase buri svet. 
Tu je sedež ene največji 
SOZD v Jugoslaviji (Gore-
nje). V občini smelo krojijo 
nava samoupravna spozna-
nja, mesto raste. 

Tako je danes. Se vrsto let, 
mogoče desetletja, bo pre-
moga za potrebe REK Vele-
nje dovolj. Načrtovalci go-
spodarjenja se že srečujejo z 
mislijo, da se je treba pri-
pravljati na čase, ko bo suro-
vine za energijo zmanjkalo. 

Na desetine hektarov izko-

riščenih površin vrsto let ne 
bo moglo nuditi pogojev za 
gojitev kmetijskih kultur, 
področje ugrezanja tal pa se 
bo stabiliziralo najverjetneje 
šele na dnu globokega jeze-
ra. Že sedaj je površina nek-
danjega velenjskega jezera 
dobila desetkratne vredno-
sti, ne pa tudi gospodarske 
vrednosti, ker se obala vse 
prepočasi usposablja za pri-
stop ribičem, čolnarjem in 
turistom. Znano je, da turi-
stično društvo le s težavo 
prebija led za najosnovnejšo 
eksistenco. Tudi to je treba 
omeniti, da se turizem in re-
kreacija na površinah velenj-
skega jezera uveljavlja ile-
galno, saj so vsi dostopi do 
njega označeni s tablami za 

prepoved gibanja, ribiči in 
ekologi žugajo čolna^em z 
bencinskimi motorji, jadrni-
ce in deske na jadro pa so 
osamljena, vendar dobro-
došla oživitev »mrtve vode«. 
Ribolov še ni mogoč, ker ra-
zvoj vodnega življenja one-
mogoča neustrezna voda in 
njene primesi. 

Torej kar najhitreje bo tre-
ba rešiti vrsto problemov, da 
bo Šaleška dolina imela tudi 
na tem področju zagotovlje-
no prihodnost in razvoj. Naš 
posnetek pa prikazuje pogo-
stejše goste na Velenjskem 
jezeru - to so jahači na »wind 
surfingu«. 

TEKST IN SLIKA 
JOŽE MIKLAVC 

MANJ 
PRITOŽB 

Komisija za vloge in 
pritožbe pri skupščini ob-
čine Žalec je v lanskem 
letu obravnavala in prou-
čevala vloge in pritožbe, 
ki so jih delovni ljudje in 
občani pošiljali neposre-
dno na komisijo, pa tudi 
tiste vloge, ki jih je komi-
siji odstopila v reševanje 
Komisija za vloge in pri-
tožbe Skupščine SR Slo-
venije. 

Takoj na začetku ugo-
tovimo, piše v poročilu 
komisije za vloge in pri-
tožbe Skupščine občine 
Žalec, ki ga je obravnaval 
Izvršni svet SO Žalec na 
torkovi seji, da je komisi-
ja lani prejela za 60 od-
stotkov manj vlog kot v 
letu 1977. Skupno jih je 
prišlo 18. Od tega so bile 
štiri vloge za premoženj-
skopravne zadeve, sedem 
iz gospodarsko-finančne-
ga področja, ena iz šol-
stva in prosvete, tri iz sta-
novanjske izgradnje in 
dve iz delovno pravnega 
področja. 

Po vsebini vloge oziro-
ma pritožbe ne predstav- . 
Ijajo takšnih značilnosti, 
ki bi jih bilo potrebno po-
sebej poudarjati ali anali-
zirati. Se vedno pa velja 
ugotovitev, da je vedno 
več pritožb naslovljenih 
na republiške ali zvezne 
organe, saj je bilo komisi-
ji odstopljenih 14 od 18 
vlog, kolikor jih je imela v 
postopku reševanja. 

TONE TAVČAR 
v y 

NA POLZELI GRADIJO 
60 NOVIH STANOVANJ - Gradbeno podjetje INGRAD TOZD Žalec gradi na Polzeli 60 
novih stanovanj, ki bodo predvidoma gotova 1. aprila prihodnjega leta. Dela zaenkrat 
napredujejo po predvidenem programu. Največ stanovanj bodo dobila tovarna nogavic, za 
svoje delavce, nato Garant, nekaj pa bo tudi solidarnostnih. T. TAVCAR 

RAZSTAVA 
»SRCE« 

Včeraj popoldne so v Li-
kovnem salonu v Celju odpr-
li razstavo nagrajenih in od-
kupljenih natečajnih elabo-
ratov izvedenega javnega 
splošnega anonimnega repu-
bliškega natečaja za pro-
gramsko in urbanistično 
ureditev območja »srce« v 
Celju. 



OBMOČJE 

VEČ KOT RAZGIBANO 
Številne prireditve v času glavne sezone 

s prihodom tako imeno-
vane glavne turistične sezo-
ne se začenja tudi splet tra-
dicionalnih in drugih pri-
ložnostnih prireditev, ki so 
vselej v času, ko je tudi v 
zdraviliščih in naših turi-
stičnih krajih, predvsem v 
Gornji Savinjski dolini, več 
izletnikov, gostov in dru-
gih. 

Začenja se obdobje, ki tudi 
v številu turističnih priredi-
tev govori, da je to tisti čas, v 
katerem je gost in izletnik 
deležen večje pozornosti. 

Tudi letošnji program turi-
stičnih prireditev na celj-
skem območju ohranja tradi-
cionalnost, hkrati pa uvaja 
nekaj novih korakov. Po vse-
bini nov je bil tudi začetek 
teh prireditev. Gre zlasti za 
dve, ki sta bili v Celju. To je 
bil Sejem rabljene opreme in 
strojev v dvorani Golovca ter 
Prvi turistični teden v orga-
nizaciji domačega Turistič-

nega društva. Nadaljevanje 
je več ali manj običajno. Že v 
prvi polovici julija nas čaka 
priljubljena prireditev v La-
škem »Pivo in cvetje«. Le-
tpšnja bo lepa in velika. 
Takšne so tudi priprave, ki 
so stekle takoj po občnem 
zboru Turističnega društva, 
kjer je krmilo zagrabil Miha 
Prosen. 

Potem pride na vrsto Gor-
nji grad s čebelarskim praz-
nikom. Po programu bo to 
srečanje čebelarjev in turi-
stov 21. in 22. julija. 

Izredno živahen bo avgust. 
Že prvo soboto in nedeljo v 
osmem mesecu bodo prišli 
do besede savinjski splavarji 
na svojem tradicionalnem 
flosarskem balu na Ljub-
nem. Ob koncu drugega te-
dna v avgustu, 11. in 12., bo-, 
sta kar dve veliki prireditvi: 
hmeljarski praznik v Bra-
slovčah ter Turistični dan v 
Lučah, ki bi ob ohranjanju 

domačih običajev, zlasti pre-
denja volne in igranja na ci-
tre, moral dobiti tudi primer-
no ime. Ne zaradi imena, 
marveč zaradi vsebine prire-
ditve. 

Dne 18. in 19. avgusta bo-
do slavili na Vranskem. Gre 
za kmečki praznik. 

Letošnji sejem Vse za otro-
ka v Celju se bo pričel že ob 
koncu avgusta in bo tako 
sovpadal z začetkom novega 
šolskega leta. 

Na začetku septembra, si-
cer pa osmega, je napovedan 
Gozdarski bal na Planini pri 
Sevnici, torej v kraju, kjer 
dobiva turizem spet svoje 
mesto. 

In potem dve celjski se-
jemski prireditvi: Celjski se-
jem in Sejem plemenitih ko-
vin z zlatarsko razstavo. No-
vember je rezerviran za Te-
den domačega filma, ki ima 
že jugoslovanski sloves. 

Tako v glavnem. Seveda 
pa se bo vsem tem pridružila 
še kakšna prireditev. Upaj-
mo, da v Mozirju ne bo izo-
stalo srečanje koscev in ža-
njic. 

Ves ta program bodo hva-
ležno dopolnjevali zlasti v 
Rogaški Slatini in na Dobr-
ni, kjer se v času glavne turi-
stične sezone zvrsti dolga 
vrsta kulturnih in drugih na-
stopov. To je tudi čas stalnih 
Pi'omenadnih koncertov v 
zdraviliških parkih itd. 

M. BOŽIC 

ŽETONI ZA AVTOBUSE V 
CELJU 

Pri celjskem izletniku so se le odločili za žetone kot 
plačilno sredstvo za vožnje v mestnem avtobusnem 
prometu. Žeton velja 4,5 dinarja, z njim pa se je moč 
peljati na razdalji do šestih kilometrov od izhodiščne 
postaje. Žetoni veljajo za vse avtobuse, ki so označeni z 
veliko črko »S«, razen za odsek od Arclina do Vojnika. 

Žetone je moč kupiti na avtobusni postaji v Celju in 
pri oddelku, kjer prodajajo mesečne vozovnice, v 
Aškerčevi ulici. 

V ponedeljek, 2. julija pa bosta v mestnem avtobu-
snem prometu uveljavljeni dve novi krožni progi: Že-
lezniška postaja - Javna skladišča - Slance in nazaj ter 
Železniška postaja - Otok - Lava - Hudinja in nazaj. 

MB 

CELJE 

NOVO V PARKU 
Še veliko dela do »Hortikulture 80« 

stari Mestni park na de-
snem bregu Savinje v Celju 
spreminja svojo podobo. Ze-
lo hitro. Sicer pa priganja tu-
di čas, kajti njegova obnova 
je povezana z republiško 
hortikulturno prireditvijo 
»Hortikultura 80« v Celju. 

V zadnjem času je bilo v 
parku več pridnih rok pro-
stovoljnih delavcev. Poleg 
članov domačega Hortikul-
turnega društva so se zlasti 
izkazali šolarji, tudi dijaki 
celjske Vrtnarske šole in čla-
ni Hmezadovega kolektiva 

Vrtneurstvo. 
Navzlic vidnemu spremi-

njanju njegovega okolja, je 
dela še veliko, kajti že zdaj se 
pojavljajo ob na novo ureje-
nih gredicah in poteh ostan-
ki človekovega življenja in 
obnašanja. Smeti, odpadki. 
Pa tudi sicer bo treba pohite-
ti, da bodo glavna dela kon-
čana že letos in da bomo pri-
hodnjo pomlad čakali le v 
pričakovanju razcveta dre-
ves, grmičevja in neštetih 
cvetic. 

V parku bo treba postaviti 

še godbeni paviljon. To je 
obljuba. Upajmo, da ne bo 
šlav pozabo. To bi lahko sto-
rili že letos in ne šele prihod-
nje leto, ko bo časa, tudi ob 
zadnjih pripravah na »Horti-
kulturo 80«, tako zmanjko-
valo. Seveda pa čakajo še ne-
katera druga dela, kot uredi-
tev vodnjaka, postavitev 
svetlobnih teles in sploh ob-
jektov komunalne opreme 
itd. 

Prihodnje leto, prav v času 
»Hortikulture 80«, mineva 
tudi šestdeset let, odkar je 
takratni mestni vrtnar Mar-
tin Jelovšek pričel s prvimi 
rednimi in sistematičnimi 
deli na tej površini. To je tu-
di leto pravega začetka ure-
jevanja Mestnega parka. Ta 
dogodek je seveda povezan z 
imenom človeka, ki je tudi v 
poznejših letih vse do druge 
svetovne vojne in prav tako 
po njej odigral glavno vlogo 
pri hortikultumi ureditvi ne 
samo parka, marveč zelenih 
powšin v mestu sploh. 

Morda bi kazalo njegovo 
delo in spomin ohraniti tudi 
na svojstven način, prav v 
starem in skoraj obnovlje-
nem Mestnem parku. Kako 
bi bilo, če bi na primer pot, 
ki je zdaj lepo speljana po 
vsej dolžini parka, vzpore-
dno s cesto, poimenovali po 
Martinu Jelovšku? 

Ob pospešenih delih v 
Mestnem parku pa dobi člo-
vek občutek, da so mnogok-
je drugod prizadevanja za 
ureditev okolja zamrla. Se 
zlasti bi kazalo oživeti delo 
ustreznih teles v krajevnih 
skupnostih, v organizacijah 
združenega dela itd. Čas hiti, 
in obveznost do »Hortikultu-
re 80« je velika predvsem za-
radi nas samih, da bi živeli in 
delali v urejenem okolju. 

M. BOŽiC 

CELJE 

PREVEČ RAZDROBUENI 
Risto Gajšek o nekaterih vprašanjih turizma 

v času Prvega turističnega 
tedna v Celju je bil več kot 
uspel posvet o vprašanjih tu-
rističnega razvoja v celjski 
občini. Na njem je sodeloval 
tudi podpredsednik Izvršne-
ga sveta celjske občinske 
skupščine Risto Gajšek, ki je 
med drugim dejal: 

»Izvršni svet in zbori skup-
ščine so v bližnji preteklosti 
že nekajkrat razpravljali o 
problematiki turizma ter o 
možnostih njegovega nadalj-
njega razvoja. Intenzivnost 
razprav in razmišljanj je bila 
spodbujena z nekaterimi od-
prtimi problemi, kakor tudi 
s polemiko v Novem tedniku 
o stopnji turistične razvitosti 
v Celju oziroma v občini. 

Turizem je, enostavno re-
čeno, sestavljen iz najrazlič-
nejših dejavnosti in aktivno-
sti. Prav takšna pestrost po-
nudnikov terja ustrezno or-
ganizacijsko usklajenost, ki 
pa ne more biti zgolj ljubi-
teljska, ampak profesional-
no vodena. Od tod tudi ugo-
tovitev, da se kljub parcialni 
zavzetosti društev in organi-
zacij ter posameznikov, še 
nismo dokopali do celovite 
turistične ponudbe, ki bi slo-
nela na skrbni organizirano-
sti. Lahko bi kdo oporekal, 
da postavljamo organizacijo 
pred vsebino, toda, zdi se mi, 
da je ključ problemov v pri-
merni organiziranosti. Ob 
tem se takoj postavlja vpra-
šanje kadrov, zlasti perspek-
tivnih, brez katerih seveda ni 
pričakovati, da bi lahko 
Uspešno povezovali vse de-
javnike, od hotelirstva in go-
stinstva do turističnih agen-
cij, kulturno-zgodovinskih, 
izobraževalnih, športnih in 
drugih ustanov. Menim, da 

je treba, če kje, zlasti v turi-
zmu širokopoteznost z veli-
ko smisla za organizacijske 
prijeme in akcije. 

Pomemben člen, kot mate-
rialna osnova turizma, je ho-
telirstvo in gostinstvo sku-
paj s turističnimi agencijami 
in zdraviliščem. Čeprav se je 
zadnja leta pričelo premikati 
na bolje, zlasti glede investi-
cij, pa zaradi nizke stopnje 
donostnosti in razdrobljeno-
sti pa tudi zaradi kadrovske-
ga primanjkljaja, ni prišlo do 
velikih kakovostnih spre-
memb v tej dejavnosti, zlasti 
pa ne do tiste stopnje gospo-
darske moči, ki bi v širšem 
regionalnem prostoru lahko 
odločilno prispevala k razvo-
ju turizma. Zato ne bi smeli 
opustiti smeri razvoja, ki je 
bila opredeljena in dogovor-
jena v sedanjem srednjeroč-
nem obdobju. To pa pomeni, 
d gostinstvo in hotelirstvo v 
sodobno organizacijo zdru-
ženega dela, kajti za nadalj-
nji razvoj potrebujemo nosil-
ca aktivnosti, ki bo sposoben 
pridobivati ustrezen doho-
dek in povezovati v investi-
cijske naložbe tudi druge go-
spodarske subjekte. 

Glede širjenja in dograje-
vanja kapacitet smo v zao-
stanku, še težje naloge pa 
nas čakajo, ko se bomo lotili 
izgradnje ustreznega hotela 
in drugih spremljajočih ob-
jektov. Pri tem bi rad pouda-
ril, da imamo izredno nera-
zvito okolico, kjer bi morali 
težiti k večji udeležbi zaseb-
nega vlaganja. Usposobiti bi 
morali nekatere obstoječe 
objekte in zgraditi nekatere 
nove na lokacijah, ki se že 
dlje časa ponujajo. Zlasti bo 
treba skrbno zasnovati ure-

ditev območja Celjska koča 
- Svetina in oblikovati načrt 
za ureditev turistično rekrea-
cijskega območja Smartin-
sko jezero. 

Z izgradnjo hotela in nove-
ga medicinskega središča na 
Dobrni pa se šele odpira nuj-
nost izgradnje vseh tistih 
spremljajočih objektov, ki 
pomenijo zaokroženo kako-
vostno ponudbo. 

Pomemben dejavnik turi-
zma sta urejeno okolje in 
urejene prometne poti. Hor-
tikulturne akcije in naložbe 
v komunalno infrastrukturo 
bodo bržkone izboljšale se-
danje stanje, verjetno pa bo 
ostalo še nekaj odprtih pro-
blemov. 

Tudi urejenost naših to-
varniških in stanovanjskih 
dvorišč, osvežena pročelja in 
čiste izložbe spadajo v turi-
stično ponudbo. 

Z ureditvijo cest in cestišč 
smo žal še v velikem zao-
stanku, posebno težki pro-
metni problemi so z vpadni-
cami, Savinjsko železnico in 
z nekaterimi magistralnimi 
povezavami. Določen del re-
šitev bo moral biti uresničen 
v naslednjem srednjeroč-
nem obdobju. 

Restriktivne mere, ki so 
naperjene zoper gospodar-
sko nestabilnost, nas opozar-
jajo, da bomo morali prihod-
nji srednjeročni razvoj za-
snovati kar najbolj skrbno in 
realno. Za opredelitev ra-
zvojnih ciljev na področju 
turizma pričakujemo prispe-
vek najširšega kroga obča-
nov in delovnih ljudi, zlasti 
pa strokovnih krogov, ki so 
tako ali drugače povezani s 
to dejavnostjo.« 

M. BOŽiC 

STANOVANJSKA POSOJILA TUDI ZA 
INDIVIDUALNE KMETIJSKE PROIZVAJALCE 

Kmetje, ki so organizirani v kmetijskih orga-
nizacijaih vse češče postavljajo vprašanja, zakaj 
nimajo takih možnosti v pridobivanju stano-
vanjskih posojil kot delavci. 

Kreditni odbor za stanovanjsko in komunal-
no gospodarstvo Splošne banke Celje je zato 
sklenil, da je treba o možnosti stanovanjskega 
kreditiranja pri banki kmete bolje informirati. 

Banka je uredila stanovanjsko kreditiranje 
občanov s pravilniki o stano^^anjskih posojilih. 
Pravilniki določajo, da kreditira banka občana, 
ki v banki namensko vačuje ali z njo poslovno 
sodeluje. Pod besedo občan so zajete vse kate-
gorije od kmeta, delavca, upokojenca, obrtnika 
ali osebe, ki vrši svobodni poklic. 

Zaradi tega bančni pravilniki ne določajo no-
benih razlik v kreditiranju kmetov in delavcev. 
Celo nasprotno: za kmete je banka v letu 1978 
sprejela ugodnost, da lahko dobijo stanovanj-
ska posojila po ugodnejših pogojih, ki veljajo za 
posojila občanom za organizirano stanovanjsko 
graditev. Za posojila izven usmerjene - organi-
zirane stanovanjske graditve so namreč kredit-
ni pogoji manj ugodni. 

Kmetje lahko torej dobijo stanovanjska poso-
jila v banki po veljavnih pravilnikih in pod ena-
kimi pogoji kot ostali občani. 

1. Po pravilniku o varčevanju in posojilih za 
stanovanjsko graditev. 

Po tem pravilniku lahko kmet varčuje, ven-
dar najmanj dve leti tako, da denar vloži enkrat 
v banko, ali pa varčuje tudi z mesečnimi enaki-
mi pologi. Varčevanje traja najmanj dve leti, 
nato dobi posojilo. Obrestna mera za privarče-
vani denar je 2%, za posojilo pa 4%. Višina 
posojila znaša od 140% do 320% od privarčeva-
nega denarja. Doba vračanja posojila je od 12 do 
25 let. Višina posojila ni omejena, ne more pa 
znašati več, kot je predračunska vrednost inve-
sticije; 

2. Pravilnik o stanovanjskih posojilih obča-
nom na podlagi vezave domače ali tuje valute. 

Kmet lahko dobi posojilo po tem pravilniku 
najkasneje v 30 dneh od plačila vezanih sred-
stev. Zaradi kratkega roka, v katerem lahko 
dobi posojilo, je kreditiranje po tem pravilniku 
zelo privlačno. 

Pogoj za pridobitev posojila je vezava denar-
ja. Kmet sam izbira dobo vezave in dobo odpla-
čevanja posojila. Najdaljša doba vezave je 16 let, 
najdaljša doba vračanja posojila pa 15 let. 

Praktično je doba vezave enaka dobi vračanja 
posojila, saj znaša čas porabe posojila lahko eno 
leto. Ko je posojilo odplačano, sprosti banka 
vezana sredstva. Obrestno mero kmet izbira 
sam: če veže denar po 7,5% letni obrestni meri, 
dobi posojilo po 11% letni obrestni meri, če pa 
se odpove obrestim na vezana sredstva, je 
obrestna mera za posojilo 5%. 

Kmet lahko veže dinarje ali tujo valuto. Viši-
na posojila ni omejena, znaša pa 250% od veza-
nih sredstev. 

v primeru, da kmet proda tujo valuto in veže 
dinarsko protivrednost prodane tuje valute, 
znaša posojilo 320% od vezanih sredstev. 

3. Sklep o dodatnih stanovanjskih posojilih 
občanom za dograditev novih stanovanjskih 
hiš. 

Kmet lehko dobi družinsko stanovanjsko po-
sojilo največ din 140.000 - po 6% letni obrestni 
meri, z najdaljšo dobo vračanja 10 let. To posoji-
lo lahko dobi pod pogojem, da je poslovni part-
ner Splošne banke Celje. Ta pogoj izpolnjuje že 
s tem, če je dobil posojilo na podlagi namenske-
ga varčevanja ali če ima najmanj 20% zaprošene 
višine posojila naloženega denarja na hranilni 
knjižici banke ali na deviznem računu nepriki-
njeno vsaj 6 mesecev. 

Dodatna posojila za dograditev novih stano-
vanjskih hiš banka dovoljuje le za novogradnje 
pri čemer gradbeno dovoljenje ne sme biti sta-
rejše od 7 let. 

4. Nameni za katere se lahko podeljujejo po-
sojila. 

Splošna banka Celje daje stanovanjska poso-
jila za graditev, nakup, prenovo ali popravilo 
stanovanjskih hiš in stanovanj ter za nakup ko-
munalno opremljenih stavbnih zemljišč od poo-
blaščenih organizacij za stanovanjsko graditev 
in za plačilo komunaJnih prispevkov. 

Vsak pravilnik določa namene kreditiranja, ki 
se glede na sam pravilnik nekoliko razlikujejo. 

5. Zavarovanje stanovanjskega posojila. 
Za zavarovanje stanovanjskega posojila za-

hteva banka običajno vknjižbo zastavne pravice 
na nepremičnine, zavarovanje pa je možno tudi 
s poroki, ki so v rednem delovnem razmerju. 

Kmet lahko dobi posojilo po obeh pravilnikih 
in sklepu, zakar ima precejšnje možnosti, zlasti 
zaradi tega ker je banka uredila problem ugo-
tavljanja kreditne sposobnosti kmetov. 

Za stanovanjsko posojilo ugotavlja banka 
kreditno sposobnost kmetov od treh četrtin ka-
tastrskega dohodka ali treh četrtin dohodka, ki 
ga doseže kmet iz kooperantskih odnosov s 
kmetijskimi organizacijami. Kmet lahko pove-
ča svojo kreditno sposobnost tudi s tem, da 
pritegne kot posojilojemalca zaposlenega dru-
žinskega člana. Znano je, da ugotavlja banka 
kreditno sposobnost le od ene tretjine njihovih 
osebnih dohodkov. 

Razlika v pridobivanju stanovcinjskih posojil 
med kmeti in delavcem je le v tem, da dobi 
delavec stanovanjsko posojilo tudi pri svoji or-
ganizaciji ali pa samoupravni stanovanjski 
skupnosti, vendar mora organizacija zagotavlja-
ti del dohodka za stanovanjsko graditev. 

Kmet bi lahko dobil stanovanjsko posojilo 
tudi na podlagi vezave sredstev združene orga-
nizacije, vendar bi morala ta organizacija biti 
članica banke in bi se morala odločiti, da za ta 
namen veže določena sredstva, eventuelno tudi 
sredstva hranilno kreditne službe. 



PRESEKATI 
»ZAČARANI 
KROG«? 

Ali je na včerajšnjem po-
svetovanju o »PROGRAM-
SKIH NALOGAH USKLA-
DITVE ZAPOSLOVANJA 
IN REALIZACIJE RA-
ZVOJNIH CILJEV V PRI-
HODNJEM SREDNJEROČ-
NEM OBDOBJU 1981-1985« 
v Dobrni uspelo presekati 
»začarani krog« ekstenzivne-
ga zaposlovanja, danes še ne 
moremo poročati. Več o tem 
v prihodnji številki NT! 

Vsekakor vzbujajo zaupa-
nje v dober izid zastavljene-
ga vprašanja v naslovu kar 
štirje organizatorji: Medob-
činski svet SZDL, Medob-
činska zveza sindikatov Slo-
venije, Svet občin celjskega 
območja in Medobčinska 
skupnost za zaposlovanje 
Celje. Pomemben delež ima 
tudi Medobčinska gospodar-
ska zbornica Celje, katere 
predsednik dipl. ing. Miro 
Jančigaj je bil izbran tudi za 
predsednika komisije za se-
stavo stališč, sklepov ter 
ukrepov včerajšnjega posve-
ta, prav tako je zbornica so-
delovala s pomembnim refe-
ratom o zaposlovanju in ra-
zvojnih usmeritvah ter med-
sebojnih vplivih in izhodi-
ščih za obdobje 1981-1985. 

Naj nazadnje omenimo še 
izredno obširno in podaktov 
polno gradivo za razpravo 
ter predhodne razprave na 
občinski ravni. 

MITJA UMNIK 

DAN 
PROSVETNIH 
DELAVCEV V 
ŠENTJURJU 

Letošnji gostitelj dneva 
prosvetnih delavcev - v šent-
jurski občini ga imenujejo 
tudi Schreinerjev dan (po ve-
likem slovenskem pedago-
gu, ki počiva na šentjurskem 
pokopališču) - je bila pred 
nedavnim osnovna šola Go-
rica pri Slivnici. Srečanja 
šentjurskih šolnikov se je 
udeležil tudi pomočnik se-
kretarja komiteja za vzgojo 
in izobraževanje SRS, prof. 
Peter Winkler, ki je šentjur-
ske šolnike temeljito sezna-
nil z osnutkom nove šolske 
zakonodaje in tako združil 
prijetno s koristnim. 

E. RECNIK 

ZDRUŽEVANJE 
V ROGAŠKI 
SLATINI 

Nedlgo tega so v Rogaški 
Slatini podpisali samouprav-
ni sporazum o združevanju 
dela in sredstev ter skupnem 
delu v proizvodnji, transpor-
tu in distribuciji plina COg. 
Sporazum, ki bo pomenil 
znaten napredek pri proiz-
vodnji tega plina, sta podpi-
sali delovni organizaciji 
Zdravilišče Rogaška Slatina 
in SOUR Tehnogas, radn^ 
organizacija PLIN OOUR 
Tehnički plinovi - Kutina. 

TRNOVLJE: 
VZGLEDOVANJE 
PO NOB 

Akciji Nič nas ne sme pre-
senetiti, so se pridružili tudi 
Trnoveljčani, ki so se na po-
budo KK SZDL zbraU pred 
dnevi na seji, da bi prerešeta-
li program za septembrsko 
akcijo. Odločili so se, da bo-
do pri pripravah na akcijo 
odločno upoštevali izkušnje 
našega revolucionarnega bo-
ja, zlasti narodnoosvobodil-
nega, pri tem pa so opozorili 
na veliko pripravljenost kra-
janov in občanov, da se 
vključijo v obrambne pri-
prave. 

Krajevna konferenca 
SZDL je izvolila koordina-
cijski odbor ter sedem dele-
gatov za OK SZDL. 

VIKTOR DOBRIŠEK 

PREVORJE: II. 
KMEČKI TRIM 

Občani krajevne skupno-
sti Prevorje v šentjurski ob-
čini so se s sobotno priredi-
tvijo zatrdno odločili, da nji-
hov lanski I. kmečki trim po-
stane tradicionalen. V sobo-
to popoldan so se namreč 
zbrali na Štokovem hribu pri 
Žegru, kjer se je osem ekip, 
pretežno sestavljenih iz de-
lavcev celjskih delovnih or-
ganizacij in mladine domače 
ter šentjurske občine, pome-
rilo v vrsti tekmovanj, od ka-
terih jih je nekaj imelo po-
vsem hudomušen značaj in 
privabilo na Stokov hrib ve-
dro in prijetno razpoloženje. 

NOV DRUŠTVO 
DlATI VEMO! 

Danes popoldne ob 17. uri 
je v dvorani delavskega sve-
ta EMO Celje ustanovni obč-
ni zbor Društva izumiteljev 
in avtorjev tehničnih izbolj-
šav DIATI EMO. 

Pripravil ga je poseben ini-
ciativni odbor pod vodstvom 
Miloša Pešca, ki bo novo 
društvo v bodoče vodil tudi 
kot predsednik upravnega 
odbora, v njem pa bodo so-
delovali še Alojz Drofenik, 
Stanko Cocej, Adolf Žvižej, 
Edi Markeš, Ervin Belak, To-
maž Milač, Stanko Rojnik in 
Marjan Petelinšek. 

Pred mesecem dni so takš-
no društvo ustanovili v celj-
skem AERU, že od prej od-
čično deluje takšno društvo 
v štorski železarni, na usta-
novitev pa se pripravljajo še 
v Klimi in Cinkarni. 

Na ta način bo občinsko 
društvo DIATI v Celju dobi-
lo prepotrebno društveno 
bazo v celjskem združenem 
delu. 

MITJA UMNIK 

VELIK 
PRAZNIK 

Graška gora, gora juri-
šev, krvi in zmag, simbol 
boja legendarne XIV. 
udarne divizije, bo od 2. 
do 5. julija gostitelj bor-
cev in mladine iz različ-
nih občin Jugoslavije, ki 
so se dan pred dnevom 
borca, 4. julijem, zbrali ob 
Augustinčičevem spome-
niku. 

Pred tem je bila v Vele-
nju vrsta prireditev, po-
svečenih jubilejem 
SKOJ, KPJ, revolucio-
narnih sindikatov, dnevu 
borca in 35-letnici poho-
da XIV. udarne divizije, 
ki so bile poleg otvoritve 
spomenika na Graški gori 
jedro XIII. medobčinske-
ga srečanja borcev in 
mladine. 

Posebno svečano obe-
ležje je imela seja udele-
žencev srečanja na Tito-
vem trgu v Velenju, ob tej 
priliki pa so se vsi navzo-
či poklonili 650 borcem in 
žrtvam nacističnega nasi-
lja. 

Srečanje v Velenju so 
združili s proslavo rudar-
skega praznika. Eden po-
membnejših dogodkov v 
teh dneh pa je bila prav 
gotovo otvoritev spomin-
skega parka z muzejem v 
spomin na slavne boje di-
vizije na Graški gori. Že 
včeraj so udeleženci sre-
čanja odšli na osrednjo 
republiško" proslavo na 
Ostrem vrhu pri Maribo-
ru, zvečer pa so se v ve-
lenjski Rdeči dvorani dalj 
časa zadržali na svečani 
večerji, ki jo je spremljal 
dobro pripravljen kultur-
ni program. 

Danes se je Velenje, 
mesto gostitelj, poslovilo 
od mladih in borcev, ki so 
prišli na XIII. medobčin-
sko srečanje. 

MST 

LAŠKO 
Laška občina te dni praznuje. S krajevnim leksikonom smo si 

pomagali do podatkov, s katerimi želimo posredovati nekaj infor-
macij kot osebno izkaznico občine. Krajevna kronika naj bi bila 
stalna rubrika, v kateri bi spoznavali iz prej omenjenega vira tudi 
najmanjše zaselke v posameznih občinah, saj čestokrat pozabljamo 
na nekatera imena, ki pa so omembe vredna. Tokrat torej zače-
njamo z nekaterimi podatki o laški občini. 

Občina Laško meri 
243,94 kvadratnih kilo-
metrov in na tej površini 
je 107 naselij. Zaradi in-
dustrije in prometnih 
zvez so občani naseljeni v 
širšem obsegu območja 
Laškega, Rimskih Toplic 
in Radeč. Pred 110 leti so 
imele Breze 1411 prabi-
valcev, 1971. leta pa 1383. 
Iz te krajevne skupnosti 
ima manj prebivalcev tu-
di Olešče, Trobni dol in 

Velike Grahovše, porast 
prabivalstva pa je opaziti 
v Cumovcu, Mačkovcu in 
Mali Brezi. Samo Laško 
je imelo 1869. leta 5712 
prebivalcev, leta 1971 
znaša ta številka 8470. Ve-
lik porast prebivalcev je v 
Breznem, kjer jih prva 
letnica omenja 75, druga 
pa kar 157. Podoben pri-
mer je Debro (137:627). V 
krajevni skupnosti Jur-
klošter pa je število iz leta 

1971 manjše kot v letu 
1879. Razmerje je tako: 
1900:1321. Samo v Lip-
nem dolu in v Polani je 
danes število prebivalcev 
večje kot je bilo v prejš-
njem stoletju. Radeče so 
imele v prejšnjem stolet-
ju 697 prebivalcev, leta 
1971 pa 1645, Rimske To-
plice pa leta 1879 1198 
prebivcilcev, leta 1971 pa 
1830. 

Najvišji vrh v občini je 
Gozdnik (1092 m), najniž-
je mesto pa je ob Savi pri 
Praprotnem v nadmorski 
višini okoli 195 m. Po-
prečna letna temperatura 
je v Laškem 9,8°. Laško 
ima letno 1206 mm pada-
vin. 

Gozdovi zavzemajo 
57% površine, v njih je 
poglavitna divjad srnjad, 
v nekaterih predelih so 
divji prašiči, na območju 
Jurkloštra najdemo tudi 
jelene. Od leta 1965 so pri 
Rečici uspešno naselili 
tudi muflone, velikega 
petelina je najti v okolici 
Jurkloštra, na Kopitniku 
in Velikem Kozju. Ne bo-
ste verjeli, toda v Savinji 
so tudi ribe. 

KONEC CESTNE ZAPORE V 
HUDI LUKNJI 

V mesecu aprilu in maju so na odseku ceste med Vele-
njem in Mislinjo v Hudi luknji tekla pomembna gradbena 
dela na razširitvi cestišča in odstranjevanju skalne stene, ki 
je ogrožala promet, predvsem z možnostjo loma in padanja 
skal in kamenja. 

Pred dvema letoma je prav tu prišlo do smrtne nesreče, ko 
je padajoča skala zadela osebni avtomobil. Takrat so odstra-
nili več sto m^ skal, zaščitili steno z jekleno mrežo ter utrdili 
škarpo ob koritu Pake. Zaradi nevarnosti opravljanja del ter 
občasno popolne zapore, je potekal promet po daljšem ob-
vozu skozi Dolič in Vitanje. V času povečanega prometa po 
turistični vpadnici pa so dela že zaključena, ta del cestišča 
pa je primerno urejen in varnejši. 

TEKST IN SLIKA: 
JOŽE MIKLAVC 

BRV, POMEMBNA ZVEZA 
Dobrih dvajset let je tega, ko je povodenj za povodnijo 

razdejala stalno ogrožano brv, most čez Savinjo med Trnov-
cem in Spodnjo Rečico v mozirski občini. Takrat je bila brv 
toliko pomembna, kot glavni most v Sp. Rečici, ki je dober 
kilometer oddaljen od »trnovčke brvi.« 

Krajani Pobrežij in predvsem Trnovca so ob pomoči dru-
gih krajanov z ožjega območja sedanje Krajevne skupnosti 
Rečica ob Savinji zgradili brv na jeklenih vrveh, gugalnico, 
ki je bila najboljša rešitev za razpon okrog 80 m širokega 
korita reke. Z manjšimi popravki je brv vzdržala neverjetno 
dobo, več kot dvajset let. In še več jih bo, če. . . Da, če bodo 
krajani tudi tokrat uspeli združiti interese ter zbrati nekaj 
sredstev za obnovitev pomembne vezi med centrom Kra-
jevne skupnosti. 

Brv je zdaj v slalsem stanju, podporniki so odkopani, trhli 
pa tudi vrvi so se v dveh desetletjih povesile. 

Sredstva, ki so potrebna za popravilo (okoli dva do tri 
milijone starih dinarjev), ne morejo biti problem. Problem 
je, kot se je pokazalo, dogovarjanje. JOŽE MIKLAVC 

GASILSKO TEKMOVANJE V 
PREBOLDU 

Občinska gasilska zveza Žalec ter GD Prebold sta pripra-
vila občinsko gasilsko tekmovanje moških in ženskih dese-
tin ter enot civilne zaščite. Nastopilo je kar 40 desetin, kar 
je po udeležbi eno najbolj množičnih tekmovanj. V skupini 
A pri članih je zmagala desetina iz Matk pred TN Polzelo, 
AERO Šempeter. V skupini B Sešče pred Vrbjem in Ga-
rantom iz Polzele; pri članicah v skupini A AERO Šempe-
ter, pred TN Polzelo in Kapljo vasjo; v B skupini Ojstriška 
vas pred Trnavo. Pri ekipah civilne zaščite pa je zmagala 
desetina iz Krajevne skupnosti Polzela. Na sliki: Ekipa 
civilne zaščite iz Polzele. TAVCAR 



OBISK PRI ZEUŠČARJU IVANU NOVAKU 

UUDSKI >DOHTAR< BREZ >DR< 
Poštar vsak dan prinese na Novakov naslov tudi po 50 pisem z 
vsega sveta, kjer ga prosijo za njegove zdravilne čaje in 
»maže«, ki pozdravijo domala vse bolezni 

Ob zadnjem obisku v 
Šoštanju, ko sem priprav-
ljal obširnejši zapis o tem 
kraju z bogato zgodovino 
in velikimi načrti, so mi 
gostitelji tudi omenili, da 
imajo med zasebniki 
»uradno priznanega in 
potrjenega« zeliščarja. To 
je Ivan Novak, ki nabira 
in prodaja zdravilna zeli-
šča v različnih oblikah že 
domala dvajset let. Sta-
nuje v častitljivo stari 
stavbi sredi zgodovinsko 
pomembnega šoštanjske-
ga mestnega jedra, kjer se 
po temnih lesenih stopni-
cah in pod oboki povzp-
neš takorekoč kar na pod-
strešje, kjer domuje in 
»ureduje« daleč naokrog 
znan in cenjen ljudski 
»dohtar« brez »dr«. 

Že v prejšnji številki 
smo obljubili daljši zapis 
o človeku, o katerem je 
bilo v zadnjih letih veliko 
napisanega in vse to 
skrbno hrani v debelem 
zvezku, nekaj obširnejših 
časopisnih reportaž pa je 
dal tudi uokviriti in mu 
kot dokazilo njegove spo-
sobnosti visijo na steni v 
delovni sobi. Med obi-
skom je prinesel tudi ve-
lik »fascikel« v katerem 
so kot dokaz zbrana zah-
valna pisma tistih, ki so 
ozdraveli s pomočjo No-
vakovih zdravil. Teh pi-
sem je veliko, še več pa je 
onih drugih, ko ga ljudje 
prosijo za pomoč. Ima tu-
di zvezek, kamor si zapi-
suje svoja zapažanja gle-
de posameznih mešanic 
zdravilnih, trav, vpisuje 
pa si tudi svoje načrte. 
Med obiskom nismo ime-
li miru, saj je vsakega toli-
ko časa nekdo potrkal, 
plaho odprl vrata in tiho 
poprosil za pomoč. 

PRHUAJ ZARADI 
ŠAMPONOV 

»Veste zakaj imate 
prhljaj? Ker si glavo umi-
vate s šamponi. To je 
strup!« je začel Ivan No-
vak, takoj zatem pa je pri-
nesel majhno belo stekle-
ničko z glavnim imenom 
»BREZOLIN«, zraven pa 
je ponudil tudi navodilo 
za pravilno uporabo. Ta-
kole piše: 

»Brezolin je pripravljen 
iz naravnih zeliščnih so-
kov, alkohola in eterikov. 
Je odličen pripravek pro-
ti prhljaju, izpadanju in 
za ponovno rast las. Z nje-
govo pomočjo se je zara-
sla prenekatera pleša, pa 
tudi iz popolnoma gole 
glave so pognali lasje. 
Pohvale, katere dobivam 
vsak dan, so najboljši do-
kaz njegove uspešnosti. 

Uporaba: 
Enkrat dnevno obriz-

gajte lasišče in lase z Bre-
zolinom. Že pri prvi upo-
rabi se pokaže ugodno 
delovanje na lasišče. Iz-
padanje v večini prime-
rov preneha, tudi prhljaj 
pojenjuje. Ponovna rast 
mladih las se pokaže že 
po prvem mesecu upora-
be Brezolina. 

Ce je na lasišču priso-
ten luskast prhljaj, pripo-
ročamo posebne zeliščne 
kopeli in zeliščno olje, ki 
dokončno odpravi 
prhljaj. 

Pripravek je atestiran 
pri Zavodu SR Slovenije 
za zdravstveno varstvo v 
Ljubljani - Sanitarno ke-
mični laboratorij pod šte-
vilko 240-3657/76 z dne 3. 
XI. 1976.« 

Z »LIPANOM« DO 
BELIH ZOB 

Marsikoga motijo rjavi 
zobje, katerih ne more 
pobeliti z nobeno zobno 
pasto ali kako drugače. 
Ivan Novak ima zdravilo 

tudi za ponovno »pobelje-
nje« zob imenovano »LI-
PAN«: 

»Lipan je pripravljen iz 
naravnih snovi, zato ni 
škodljiv. Obeluje zobe, 
odstranjuje zobni kamen, 
dezinficira ustno votlino 
ter daje zobem lesk. Po 
izjavah naših in tujih sto-
matologov doslej nepre-
kosljiv v svojem delova-
nju, o čemer pričajo tudi 
vsakodnevne pohvale. 
Pripravek je bil atestiran 
pri istem zavodu in isti 
čas, kot Brezolin. Navodi-
lo za uporabo: na zobno 
ščetko potrosite Lipan in 
drgnite po zobeh. Že po 
2-3-kratni uporabi bodo 
vaši zobje postali blešče-
če beli.« 

NE KONKURIRAM 
»DOHTARJEM«! 

»Veste, s svojirn delom 
ne konkuriram ,dohtar-
jem', sam se ne zamerim 
rad, rad pa pomagam lju-

dem. Imam celo vrsto 
zdravil za različne bolez-
ni. Tako imam zeliščna 
zdravila, in to zelo dobra, 
za žolč pa kislino v trebu-
hu, proti revmi in vsem 
oteklinam, za prostato, za 
odpravo ženskih bolezni, 
za jetra in ledvice itd. Za 
odpravo krčnih žil imam 
,mineral', to je spojina iz 
različnih mineralov in ze-
Ušč.« 

Sami nabirate zelišča? 
»Večinoma sam, poma-

gajo pa mi tudi otroci ter 

odrasli. Največ nabiram v 
Dalmaciji, veliko zdravil-
nih trav dobim iz Make-
donije, nekaj tudi po oko-
liških hribih, travnikih in 
gozdovih na našem kon-
cu. Vsaka trava je zdravil-
na, samo da ljudje tega ne 
vedo in ne poznajo.« 

Najbolj ga moti to, da 
nima ustreznih prostorov 
za pripravo zdravil iz mi-
neralov in zelišč. V maj-
hnem delovnem prostoru 
je vsega dovolj, tako da se 
niti dobro obrniti ne mo-
re. Zdravila ležijo takore-
koč povsod. Vse je lepo 
spravljeno v stekleničkah 
in vrečkah ter označeno s 
potrebnimi podatki. Na 
polici so kupi popisanejga 
papirja, to pa so navodila 
za podrobno uporabo ra-
zličnih zdravil. 

»Nobeno noč ne grem 
spat pred drugo uro, saj 
največ naredim prav v 
nočnem času, ko imam 
mir. Dnevno dobim po 50 
pisem in zdravila je treba 

takoj pripraviti ter odpo-
slati. Žal zelo nerad spre-
jemam stranke prav zara-
di neurejenega stanova-
nja.« 

Pove tudi, da se prema-
lo zavedamo pomembno-
sti zelišč, s katerimi lahko 
zdravimo vse, izredno 
prav pa nam takšna zdra-
vila lahko pridejo tudi 
med vojno. Rad omeni, 
da piše dnevnik, vendar 
ne redno. Samo takrat, ko 
ima čas. Zdravila so na-
mreč prva. Vesel je, ker je 
lahko svoja zdravila po-
slal tudi fantom na ladji 
Galeb, ti pa so mu v zah-
valo poslali sliko ladje, 
katero zdaj hrani na vi-
dnem mestu. Ima primer, 
ko je deklica iz Šoštanja, 
stara 10 mesecev, bila vsa 
v ekcemu in so jo po treh 
mesecih zdravljenja v 
bolnici odpustili, češ da 
ni rešitve. Z Novakovim 
zdravilom je ekcem od-
pravila v treh dneh!!! Z 
njegovimi zdravili si »ta 
pravi dohtarji« pozdravi-
jo revmo in išias!!! 

Ivan Novak ne miruje. 
Zdaj pripravlja (pravi, da 
bo izdal tudi brošurico) 
»ritual pomiritve, ritual 
proti kajenju, ritual prija-
teljstva, r i tu^ proti me-
lanholiji, ritual proti huj-
šanju in, pravi, z ritualom 
lahko odpravi strah«! 

»Najboljše zdravilo pa 
je psihoterapija,« odločno 
pove za konec Ivan No-
vak, ki nabira in prodaja 
zdravilna zelišča, stanuje 
pa v Šoštanju na Glav-
nem trgu 5. Predno se po-
slovimo, ga povprašamo, 
iz katerega zdravilnega 
zelišča se da narediti naj-
več zdravil oz. katero je 
najbolj univerzalno: 

»To je viscum album, ki 
je odlično zdravilo proti 
poapnenju žil, starostnim 
okvaram srca, urejuje 
krvni obtok (visok krvni 
pritisk znižuje, nizek pa 
zvišuje), zvišuje dejav-
nost žlez v vseh prebavi-
lih, je proti navalu krvi v 
glavo, proti omotici, obla-
žuje božjastne napade in 
jih tudi pozdravlja, je pro-
ti premočnemu delova-
nju ščitnic pri krvavitvah 
iz pljuč, nosa in iz mater-
nice, proti šumenju v uše-
sih, pomaga pri krčnih ži-
lah in pomaga ljudem, ki 
so zaradi slabe krvi nag-
njeni k raku, je proti bele-
mu toku in proti bulam v 
maternici. Urejuje delo-
vanje žolča in trebušne 
slinovke. 

Viscum album pripra-
vek je boljši hladen čaj, ki 
se pripravi iz treh čajnih 
žUčk na drobno neu-eza-
nih listov in vejic nama-
kanih čez noč v količini 
treh skodelic vode (ah pa 
samo zavre in ohladi), zju-
traj se precedi in čez dan 
se pije neosladkan po po-
žirkih. Ali pa čez noč na-
makate isto količino v 
dveh skodelicah vode, 
zjutraj pa zavrejete eno 
skodelico vode in zlijte 
skupaj. Čaj od viscum al-
bum se lahko pripravi tu-
di kuhan v vinu...« 

Res, pravi ljudski »do-
htar«, pa čeprav brez 
»dr«... 

TEKST: TONE VRABL 
FOTO: LOJZE OJSTER-

SEK 



KULTURNO 
POVEZOVANJE 
V CELJSKEM 
OBMOČJU 

Premalo ga je, še tisto, 
kar ga je bilo, je usahnilo 
in nekdaj dobro napeljani 
dogovori med posamez-
nimi občinami, ali bolje 
rečeno - med Celjem in 
drugimi občinami je pad-
lo v vodo. 

Preprosto povedano, 
celjsko območje je tudi v 
pogledu kulturnega delo-
vanja močno središče, no-
tranje organizacijske in 
vsebinske povezave pa 
ni. Posamezne kulturne 
skupnosti so storile pre-
malo za medsebojno po-
vezovanje. Posebno bole-
če to občuti prav celjska 
občina. V njenem sredi-
šču je nekaj regionalnih 
kulturnih ustanov kot 
Slovensko ljudsko gleda-
lišče, Osrednja knjižnica. 
Muzej revolucije in Po-
krajinski muzej in druge. 
Čeprav imata Zgodovin-
ski arhiv in Zavod za spo-
meniško varstvo drugače 
urejeno sofinanciranje 
svoje dejavnosti v posa-
meznih občinah, tudi 
njun delež že vedno ni 
ustrezno zastopan v fi-
nančnem smislu. Za ilu-
stracijo povejmo samo 
podatek, da Osrednja 
knjižnica nudi 40 odstot-
kov svojih storitev bral-
cem izven celjske občine! 

Dejstvo je tu: regional-
nim kulturnim usta-
novam bo potrebno zago-
toviti sredstva s celega 
celjskega območja, saj je 
velik nesmisel, da živijo 
izključno iz celjskega de-
narja. Jasno in glasno je 
enkrat treba javno pouda-
riti, da si vse občine ne 
morejo privoščiti vseh 
teh kulturnih institucij v 
svojih središčih, ker niso 
sposobne to storiti niti z 
materialnega niti s ka-
drovskega vidika. Zdru-
ževanja sredstev pa po-
meni tudi vsebinsko do-
govarjanje. Na področju 
politike kulturnega ra-
zvoja bo potrebno naredi-
ti dolge korake k temelji-
tejši samoupravni preo-
brazbi, saj še vse preveč 
dela sloni na temeljih sta-
re prakse brez temeljitej-
šega dogovarjanja v smi-
slu svobodne menjave 
dela, da o dohodkovnih 
odnosih ne govorimo. 
Brez odlašanja bo potreb-
no z večjo pomočjo druž-
benopolitičnih organiza-
cij storiti vse, da se obsto-
ječe zmogljivosti na dolo-
čenih kulturnih področ-
jih v celjskem območju še 
smotrneje razvijajo ob so-
delovanju vseh. 

DRAGO MEDVED 

IZ CELJSKE SREDNJEVEŠKE ZAPUŠČINE 

DRAGOCENA NAJDDA 
Zanimiv relief iz leta 1466 

Pri obnavljanju zunanjšči-
ne stanovanjske hiše na 
Slomškovem trgu št. 7 v Ce-
lju (kjer je bila včasih celjska 
gimnazija) so v preteklih 
dneh odkrili pod ometom na 
steni med dvema oknoma 
vzhodne fasade v približni 
višini 5 metrov ploščo iz pe-
ščenca, na kateri je viden 
motiv dvoglavega orla v po-
barvanem reliefu z letnico 
1466 in inicialkami 
F.I.A.E.I.O.V (Friedrich I 
Austria erit in orbe ultima). 
Gre za ploščo, o kateri piše 
Ignac Orožen v Celjski kro-
niki, da je bila vzidana na 
»savinjskih mestnih vratih 
poleg špitala.« Ta vrata so 
podrli med 6. februarjem in 
3. marcem leta 1851. »Kar je 
bilo rezanega kamenja so ga 
shranili h minoritski cerkvi 
za ondašni novi zvonik, osta-
lo kamenje so pa porabili za 
novo gimnazialno hišo, ko jo 
je mestna srenja meseca 
marca na svoje stroške stavi-
ti začela«. Takrat so tudi vzi-
dali ploščo v zid vzhodne fa-
sade gimnazije tako, da je bi-
la vidna in je spominjala na 
nekdanji vhod v mesto. . . 
Kdaj so ploščo prekrili z 
ometom ni znano, vemo le, 
da v začetku našega stoletja 
še poročajo o tem »slabo po-
barvanem spomeniku«. 

Celjski muzej bi rad prido-
bil relief za svojo zbirko kra-
jevnih dokumentarnih mu-
zealij, saj hrani že ploščo z 
Graških mestnih vrat, ki ima 
letnico 1530. 

Plošča z Vodnih, Savinj-
skih ali Kapucinskih mest-
nih vrat je zdaj že poškodo-
vana (odpadel je del krhkega 
peščenca z reliefne površi-
ne), obstoja pa tudi velika 
nevarnost nadaljnjega pro-
padanja. Prizadevanje muze-, 
ja, da bi ploščo izbili iz stene, 
je naletelo na nepričakovane 
težave, saj znaša debelina ka-
mna več kot 40 cm in zato 
obstoja nevarnost, da bi bila 
z njegovo odstranitvijo ogro-
žena statičnost osrednjega 
dela vzhodne fasade. Pro-
blem rešujejo zdaj statiki, 
konservatorji, restavratorji 
in muzealci in upamo, da bo 
rezultat prizadevanj očuval 
ploščo pred propadom in, da 
bo najdba ostala vidna —ali v 
muzeju ali »in situ«. V obeh 
primerih pa bo treba ploščo 
najprej konservirati. 

Velik pomen v zvezi z ne-
pričakovano najdbo plošče 
ima vsekakor veduta, akva-
rel F. Jungbluta z letnico 
1853 iz Celjske župnijske 
kronike Ignaca Orožna, kate-
ro je na veliko srečo celjski 
opatij ski urad znova pridobil 
pred nekaj leti v svojo last. 

Ta veduta prikazuje namreč 
izgled Savinjskih mestnih 
vrat leta 1850 in nekdanjih 
stavb v njihovi neposredni 
bližini in kar je trenutno naj-
važnejše - vidna je tudi plo-
šča, ki je postala z najdbo 
?nova aktualna. 

MILENA MOSKON 

Odkrita plošča na vzhodni fasadi hiše na Slomškovem 
trgu 7 v Celju. Foto Viktor Berk 

Savinjska mestna vrata v Celju leta 1850. Akvarel F. Jung-
bluta. Foto Viktor Berk 

LAŠKO 

LEPA PEVSKA REVIJA 
Prvi nastop MPZ Anton Tanec 

Na reviji pevskih zborov 
občine Laško, ki jo je minulo 
soboto priredila v domu Du-
šana Poženela Zveza kultur-
nih organizacij občine La-
ško, so nastopili skoraj vsi 
zbori iz te občine in pokazali, 

da se za slovensko narodno 
pesem zares ni bati, da bi 
izumrla. 

Najprej so na reviji nasto-
pili pevski zbori osnovnih 
šol, ki so kljub mladosti s 
svojim petjem navdušili pol-
no dvorano. Nastopili so: 
Pevski zbor OŠ Primož Tru-
bar iz Laškega, ki ga vodi 
Kristina Lesjak, Pevski zbor 
OŠ Marjana Nemca iz Radeč 
pod vodstvom Tatjane Gori-
šek. Pevski zbor OŠ Antona 
Aškerca iz Rimskih toplic s 
pevovodjem Julijem Gori-
čem, ki je dirigiral tudi Pev-
ski zbor upokojencev iz La-
škega. Ta zbor je tudi prvi-
krat izvedel pesem Jakoba 
Ježa Življenje in smrt. 

Med ostalimi pevskimi 
zbori je vsekakor treba ome-
niti prvi nastop edinega me-
šanega zbora v laški občini, 
to je zbor Anton Tanec iz Ma-
rija Gradca. Ta zbor je bil 
ustanovljen šele pred dobri-
mi tremi meseci in namerava 
gojiti predvsem narodne pe-
smi. Zbor vodi Marija Žagar. 

Na reviji pa so nastopili še 
Moški pevski zbor iz Radeč, 
ki ga vodi Ivan Gostečnik, 
Moško pevsko društvo TIM 
Laško s pevovodjem Matijo 
Kovačičem in Moški pevski 
zbor Papirnica Radeče pod 
vodstvon^ Adolfa Draga. 

Zveza kulturnih organiza-
cij občine Laško je s to revijo 
dokazala, da je zanimanje za 
zborovsko petje v laški obči-
ni veliko, tako med zbori kot 
med poslušalci. F. P. 

SKUPŠČINA ČKD 
Včeraj opoldne je bila v 

prostorih RC druga skupšči-
na stalnega seminarja Člo-
vek, delo, kultura, ki jo je 
vodil predsednik skupščine 
Ivan Seničar. Delegati so 
ocenili enoletno delo semi-
narja, dogovorili pa so se tu-
di za program bodočega de-
la. Sprejeli so tudi statut se-
minarja. Obširneje s skup-
ščine bomo poročali v na-
slednji številki Novega te-
dnika. 

BRASLOVČANI VŠMIHELU 
Prosvetno društvo Svobode Braslovče ima že dalj časa 

prijateljske odnose z zamejskimi Slovenci in sicer s Šmi-
hela. Plod tega prijateljstva je troje srečanj. Tako so Bra-
slovčani obiskali prvi Šmihelčane, pozneje so jim ti obisk 
vrnili. Zadnje srečanje je bilo v nedeljo, ko je dramska 
skupina Prosvetnega društva Braslovče gostovala v Šmi-
helu. Za to priložnost so pripravili igro Mimi Malenškove 
Srce nikoU ne laže, ki jo je režirala Anica Brišnik. Oboje-
stranski vtisi ob srečanju so bili zelo lepi, saj je potekalo v 
prisrčnem vzdušju. Oboji so izrazili željo po nadaljnem 
sodelovanju, saj tako sodelovanje našim rojakom daje ču-
titi, da v svojem boju niso sami, nam pa prijetno zavest, da 
smo jim pri tem vlili nekaj novih moči. 

Ponovno srečanje bo 25. novembra, ko bodo Šmihelčani 
gostovali z dramsko skupino in pevskim zborom v Braslov-
čah ob 90 letnici Prosvetnega društva Braslovče. 

T. TAVCAR 

MODEL ZA TISKANJE PLATNA 
Model na sliki so upo-

rabljali za potiskanje do-
mačega platna. Najprej so 
barvali blago samo eno-
barvno (rjavo, črno, mo-
dro). Ko pa so se razmere 
spremenile in so se poleg 
zadostne količine platna 
pojavile tudi zahteve po 
tiskanem platnu, ki je bi-
lo v prvi polovici 19. sto-
letja zelo v modi, so se 
začele nekatere barvarne 
preusmerjati v modro-
tisk. Pri n»is sta bili dve 
pomembnejši delavnici: 
ena je bila v Vitanju, dru-
ga pa v Mozirju. Barvarne 
so zvečina nehale delova-
ti zaradi cenejšega indu-
strijskega platna že kon-
cem 19. stoletja, medtem 
ko se je tiskanje platna v 
Vitanju ohranilo še do II. 
svetovne vojne. 

Model na sliki je nare-
jen iz lesene plošče v ka-
tero so potem zabiti ko-
vinski žeblji, trakovi in 
drugi okraski, ki odtisnje-
ni na platno sestavljajo 
ornament. Ornamenti na 
ploščah-modelih niso sa-
mo kovinski kot je naš na 
sliki, ampak so nekatere 
plošče tudi delno rezljane' 
in so le posamezni deli 
narejeni s pomočjo ko-
vinskih žebljičkov. S te-

mi modeli so barvarji na-
našali gosto kašasto lepi-
lo (po enem postopku) na 
mestih, kjer naj bi bil vzo-
rec. Nato so blago, napeto 
na obroč, pomakali v hla-
dno barvo. Ko se je barva 
posušila so blago oprali v 
vodi, ki so ji dodali neko-
liko kisline, da je odpadlo 
lepilo in se je pokazala le-
pa modrina blaga. Po 
drugem postopku so bla-
go najprej pobarvali in 
nato z modelom nanesli 
na blago kako brezbarv-
no jedko snov, ki je barvo 
razkrojila. Blago so po-
tem oprali, da kishna ni 
več razjedala blaga (ko je 
bil ornament dosti viden) 
in ga na koncu tudi zlikali 
v mangi. 

VLADIMIR ŠLIBAR 

LIKOVNI SALON CELJE 

SVET STISKE 
Razstava D. Pavletič'Lorenčakove 

Vsako srečanje z likov-
nim svetom Darinke Pavle-
tič-Lorenčakove je po svoje 
zanimivo. Tako je tudi z 
razstavo v Likovnem salo-
nu, ki je obenem tudi izziv 
ostalim »celjskim« avtor-
jem, saj jih vse redkeje sre-
čujemo v tem osrednjem 
celjskem likovnem razsta-
višču. Zato je omenjena raz-
stava toliko bolj razveselji-
va, saj oznanja, da likovniki 
na celjskem območju še de-
lajo, čeprav je društvena 
dejavnost povsem zamrla 
(sodeč po odnosu do javno-
sti in društvenih razstav). 

Slikarstvo Darinke Pavle-
tič-Lorenčakove je sinonim 
za svet stiske, strahu, trplje-
nja in otožnosti. Sama tehno-
logija je podrejena izrazne-
mu konceptu, ki nas skozi 
vse portrete pa tudi krajine 
spremlja z značilnim umirje-
nim kompozicijskim pose-
gom v prostor. V barvah naj-
demo na pravih mestih svet-
lobne poudarke, ki dajejo ce-
lotni likovni fakturi mikav-
nost, jo delajo živo in ji vliva-
jo lastno izrazno moč. Poseb-
no pri slikanju človeških fi-
gur se opazovalcu ponuja 
prizor domišljene kompozi-
cije, kjer črte, barvne plosk-
ve, oddaljevanja in približe-
vanja, predvsem pa ves sku-
pek teh nepogrešljivih sli-
kovnih elementov pritegne-
jo pozornost zaradi prepro-
ste in jasno izražene želje. Ta 
biva v slikarki sami, njen li-
kovni svet je tudi svet veli-
kega dela njenega življenja, 
njenega otroštva, njene mla-
dosti, njenih zrelosti, njene-
ga videnja. V marsikaterem 
naslikanem obrazu se zrcali 
za to zunanjo fasado njena 
notranja stiska, njena notra-
nja misel. Samo s slikanjem 
lahko transformira svoja ob-
čutja, nemalokdaj tudi skrito 
intimna, saj umetnost omo-
goča zaradi svoje nevtralne 
izpovedne moči same po se-
bi, da se brez cenenih pou-
darkov izpostavijo najbolj 

plemenite človekove silnice, 
s katerimi hoče z javnostjo 
komunicirati in ki ga tudi 
njega samega pripravijo do 
ustvarjalnega vzgiba. 

Čeprav dosedanji likovni 
opus Darinke Pavletič-Lo-
renčakove ne obsega samo 
olja in zajema vrsto različnih 
tehnik, je vendarle razstava 
v Likovnem salonu pomem-
ben del v njeni razstavni de-
javnosti, saj se nerada veli-
kokrat pojavlja v razstavi-
ščih. Zato je vsaka njena raz-
stava zanimivo kulturno de-
janje, saj nam omogoča vpo-
gled v snovanje slovenske 
umetnice, ki je za svoje delo 
doslej prejela že več nagrad, 
ki si za svoje delo v pedago-
škem poklicu mora vzeti 
mnogo časa in za »svobo-
dno« slikanje, ilustriranje in 
še kaj ostajajo trenutki odpo-
vedovanja, vztrajnega iska-
nja in trdega dela. 

Tudi zato je slikar kina raz-
stava bila pomemben kultur-
ni dogodek. 

DRAGO MEDVED 

NOVI ODDELKI 
ŠOL V CELJU 

že z novim šolskim letom 
bosta v okviru Šolskega cen-
tra Borisa Kidriča in na Eko-
nomskem šolskem centru 
začela delovati nova oddelka 
za izobraževanje mladine. 
Na centru Borisa Kidriča bo-
do dejavnost razširili na izo-
braževanje prometnih tehni-
kov in inženirjev, na Eko-
nomskem šolskem centru pa 
bodo ustanovili poklicno 
dvoletno administrativno šo-
lo. Za razširitev dejavnosti 
so na obeh centrih že dobili 
ustrezna soglasja, kajti uva-
janje novih izobraževalnih 
oblik za mladino je utemelje-
no tako s potrebami celjske 
občine, kot tudi območja. 

Oddelki na Šolskem cen-
tru Borisa Kidriča bodo v za-
četku delovali kot dislocira-
ni oddelki Šole za cestni pro-
met iz Zagreba. £> 



ZA DAN 
BORCA v 
DOBRNI 

Krajevna organizacija 
Zveze borcev na Dobrni 
je v počastitev četrtega 
julija pripravila več prire-
ditev. Tudi v počastitev 
letošnjih jubilejev. 

V soboto, 30. t. m, bo ob 
19.30 v dvorani zdravili-
škega doma slavnostna 
akademija, na kateri bo-
do nastopili otroci doma-
če osnovne šole, mladi iz 
zdraviliškega kolektiva 
ter pevci Kulturno-umet-
niškega društva »Kajuh«. 

V nedeljo, 1. julija, se 
bo že dopoldne pričelo 
tekmovanje v streljanju z 
zračno puško za pokal 
prireditelja. Nastopili bo-
do člani krajevnih organi-
zacij Zveze borcev iz celj-
ske občine. 

Popoldne, po promena-
dnem koncertu godbe na 
pihala iz Malih dol, bo še 
nastop članov Konjeni-
škega kluba iz Škofje 
vasi. 

MB 

KONJIŠKA DRUŠTVENA DEJAVNOST 

DOBRA RAZVEJANOST! 
Celovita ocena izvršnega sveta 

Konjiški izvršni svet bo 
na jutrišnji seji celovito 
ocenil razširjenost in delo-
vanje društvenih dejavno-
sti v občini. Za to priložnost 
je upravni organ skupščine 
- oddelek za notranje zade-
ve pripravil temeljito poro-
čilo. V konjiški občini delu-
je 86 društev, med njimi so 
najštevilnejša športna, turi-
stična, planinska in društva 
Rdečega križa. V vseh druš-
tvih deluje blizu 10.000 čla-
nov, čeprav jih je v aktiv-
nem jedru dobra petina. 

2e teh nekaj podatkov ka-
že, da je društvena dejavno-
sti v občini dobro razvejana, 
še posebno če upoštevamo, 
da v društva vključeni obča-
ni konjiške občine predstav-
ljajo več kot polovico vseh 
prebivalcev. 

Večina društev v konjiški 
občini se otepa s prostorski-
mi problemi, večje števiio 
društev se sestaja v zasilnih 

in neustreznih prostorih, čla-
ni nekaterih društev pa so 
prisiljeni sestajati se tudi v 
zasebnih stanovanjih in hi-
šah, v gostilniških prostorih, 
ali pa se znajdejo na ta način, 
da gostujejo pri društvu, ki 
razpolaga z nekakšnimi svo-
jimi prostori. Prostorskim 
problemom je treba prišteti 
še finančne, pri čemer kaže 
opozoriti na splošen pojav, 
ki ni ssamo konjiški, da sa-
moupravne interesne skup-
nosti še vedno niso v druš-
tvenih interesnih dejavnosti 
dovolj čvrsto vezale v svoje 
delovne in finančne pro-

. grame. 
Izpostaviti kaže premaj-

hno sodelovanje med neka-

terimi sorodnimi društvi. Ta-
ko tudi zelena lovska bratov-
ščina v konjiških družinah 
ne goji vedno najboljšega to-
varištva in sodelovanja, če-
mur botruje tudi dejstvo, da 
ne obstoji ustrezna občinska 
zveza. 

Vsekakor je SZDL kot 
frontna družbenopolitična 
organizacija pravo mesto za 
društevno interesno uskla-
jevanje, zato bodo zlasti 
krajevne organizacije 
SZDL v konjiški občini mo-
rale odigrati pomembnejšo 
vlogo usmerjevalca in po-
vezovalca društvene dejav-
nosti. 

MITJA UMNIK 

•ŽALEC 

ŠE VEČ VADBE 
Aktivni štabi civilne zaščite 

v okviru drugega prazno-
vanja Dneva civilne zaščite 
20. junija, so se na območju 
občine 2elec razvile primer-
ke aktivnosti, katerih namen 

nadaljnja krepitev in po-
ilarizacija civilne zaščite, 

.ktivnosti so imele pred-
vsem delovni značaj in so 
predstavljale del program-
ske aktivnosti v akciji »Nič 
nas ne sme presenetiti« 

Programi so se nanašali 
zlasti na izvajanje praktične-
ga usposabljanja predvsem 
vaj civilne zaščite, preizkus 
mobilizacijske sposobnosti 
civilne zaščite, tekmovanje 
gasilskih enot civilne zaščite 
v okviru občinskega tekmo-
vanja, izvedba raznih preda-
vanj, razstave opreme civil-
ne zaščite v Nami Žalec in 
analiza dosežene stopnje or-
ganiziranosti, pripravljeno-
sti in usposabljenosti civilne 
zaščite v KS, OZD in drugih 
samoupravnih organizacijah 
in skupnostih. 

Vaje, ki so temeljile na ra-
zličnih predpostavkah (zrač-
ni napad, požar, potres, ne-
sreče v proizvodnji itd) so 
potekale na ravni krajevnih 
skupnosti, pod vodstvom 
štabov za civilno zaščito kra-
jevnih skupnosti. Ti so odi-
grali pomembno vlogo pri 
usklajevanju in predvsem 
vodenju dela vseh štabov za 
civilno zaščito na območju 
krajevne skupnosti. Manjše 
pomanjkljivosti pri delu šta-
bov so vsekakor posledica 
njihove premajhne praktič-
ne usposobljenosti. Teoretič-
no znanje, ki so si ga pridobi-
li na predavanjih v aprilu in 
maju, bo v prihodnje potreb-
no dopolniti s praktičnimi 
štabnimi vajami, vendar se 
te naloge ne bo dalo izvesti 
brez predhodne usposobitve 
ustreznega predavateljskega 
kadra v republiškem centru, 
ko bo pričel z delom. 

Analiza vseh aktivnosti je 

pokazala zelo ugodne rezul-
tate in predstavlja dragocene 
izkušnje za nadaljnje delo, 
ob še bolj množičnem sode-
lovanju delovnih ljudi in ob-
čanov v okviru samozaščite 
na praktičnih vajah, bo civil-
na zaščita kot sestavina do-
segla v celotnem sistemu ti-
sto vlogo, ki jo mora. 

T. TAVČAR 

HORTIKULTURA 
80 

Danes opoldne bo 7. redna 
seja odbora za Hortikulturo 
80, ki ga vodi predsednik Jo-
že Volfand. Na seji bodo čla-
ni odbora pregledali doslej 
opravljeno delo, se seznanili 
z obvestilom Hortikulturne-
ga društva in razpravljali o 
informativno propagandni 
dejavnosti za to obširno ak-
cijo. 

ZBOR POŠTARJEV V 
LOGARSKI 

Celjski poštarji bodo le-
tos organizatorji XXVII. 
srečanja planincev PTT 
'Jugoslavije, ki bo od 30. 
junija do 3. julija v Logar-
ski dolini in za katerega 
predvidevajo, da se ga bo 
udeležilo več kot tisoč po-
štarjev in članov njihovih 
družin. S tem veličastnim 
srečanjem se bodo tudi 
jugoslovanski poštarji 
pridružili praznovanju 
naših jubilejev in pa dne-
va borca, ki je že po tradi-
ciji dan njihovih vsako-
letnih srečanj. 

Tako bo torej čez nekaj 
dni v Logarski dolini zelo 
živahnOj kot zatrjujejo v 
Celju. Celjani imajo seve-
da že nekaj izkušenj, saj 
so kot poštarji tretje naj-
večje planinsko društvo v 
Sloveniji, hkrati pa tudi 
najbolj množična organi-
zacija v domači delovni 
organizaciji - v hribe jih 
hodi kar več kot polovica. 

Slavje se bo pravzaprav 
začelo v nedeljo, ko bo 
zgodaj dopoldan otvori-
tev zbora, združena s kul-
turnim programom, po-
poldan pa se bodo začela 
tradicionalna športna sre-
čanja, za vse pa, ki jih 
šport ne privlači, bodo za 
zabavo poskrbeli ansam-
bli zabavne glasbe in fol-
klorni ansambel. Se isti 
dan se bodo na meddruš-
tveni seji zbrali planinci 
poštarji iz različnih dru-
štev. 

Program naslednjega 
dneva bo opravičil ime 
srečanja: množica planin-
cev se bo razlila po vrho-
vih okoli priljubljene do-
line in preživela dan na 
savinjskih vršacih, neka-
teri "pa se bodo odpravili 
na izlete po Gornji Sa-
vinjski dolini. Z orienta-
cijskim pohodom se bodo 
tudi poštarji vključili v 
akcijo Nič nas ne sme 
presenetiti, na srečanju 
pa bo delovala tudi naro-
dna in civilna zaščita. 
Mnogim bo gotovo še leta 
in leta ostal v spominu 
pogovor ob tabornem og-
nju z udeleženci naro-
dnoosvobodilnega boja. 

3. julija se bodo planin-
ci poštarji po zaključku 
zbora in razglasitvi rezul-
tatov odpravili na svoje 
domove, bogatejši za iz-
kušnje, znanstva, zado-
voljni, da so, vsaj nekateri 
med njimi, bili prvič v 
tem prelepem kotičku na-
še domovine. 

MST 

SINDIKALNIM DELA VCEM V 
ŽALSKI OBČINI 

Včeraj so na krajši slovesnosti v Žalcu podelili priz-
nanja ob Dnevu samoupravljalcev zaslužnim sindikal-
nim delavcem v žalski občini. Prejeli so jih: Milica 
Jezernik, OS Polzela, Silva Očakar, Savinjski magazin 
Žalec, Lokan Zdravko, SIP Šempeter, Magdalena Kot-
nik, KK Hmezad Žalec, Ivan Dodlek, Gradnja Žalec, 
Rado Trobina, Garant Polzela, Karolina Sramelj, Ju-
teks Žalec, Franc Vogrinc, KK Hmezad Žalec, Vinko 
Kolenc, KS Polzela in Stanko Žagar, KS Križe. Pode-
lili pa so tiidi srebrna znaka sindikata, ki so jih 
prejeli: Franc Kveder, Sigma Žalec, Franc Ogl^nar, 
Ferralit Žalec, Anica Skok, OS Prebold, Drago Žlen-
der, INDE Vransko, Štefka Kundik, Skupščina občine 
Žalec, Ivan Žohar, AERO Šempeter, Drago Božič, Ju-
teks Žalec, Vasilija Kranjc, Juteks Žalec, Konferenca 
sindikata OOS Kmetijstvo Hmezad Žalec in Vzgojno 
varstveni zavod Janko Herman Žalec. 

T. TAVČAR 

OBČINSKA PRIZNANJA 
Na 15. seji zbora združenega dela, zbora krajevnih 

skupnosti in družbenopolitičnega zbora skupščine ob-
čine Žalec bodo delegati jutri razpravljali in sklepali 
tudi o predlogih za podelitev priznanj občine Žalec za 
letošnje leto, ki bodo podeljena v okviru praznovanja 
občinskega praznika 7. julija, ki ga bodo letos prazno-
vali v KS Gomilsko. 

Že v mesecu aprilu je bil razpisan natečaj za podeli-
tev priznanj za dosežke in uspehe na področju gospo-
darstva in drugih dejavnosti. Komisija za odlikovanja 
in priznanja je sprejela vrsto predlogov, ki jih je obrav-
navalo predsedstvo občinske konference SZDL Žalec 
in komisija za odlikovanja in priznanja skupščine ob-
čine ter predlagala vsem zborom skupščine podelitev 
priznanj za leto 1979 naslednjim: Krajevna skupnost 
Gomilsko in SIP Šempeter naj prejmeta Zlati grb ob-
čine Žalec- Zoran Raboršek iz Arje vasi in Henrik 
Schmid iz Žalca prav tako Zlati grb občine in denarno 
nagrado po 5000 din; TOZD OS Ljube Mikuš Žalec, 
IGD Tovarne nogavic Polzela in GD Griže Srebrni grb 
občine Žalec; Andrej Zakonšek iz Žalca naj prejme 
Srebrni grb občine in denarno nagrado 4000 din; Parti-
zan Griže, RK Minerva naj prejme Bronasti grb občine 
Žalec; Tončka Hazler iz Gomilskega, Konrad Brunšek 
iz Andraža in Stanko Satler iz Bregu pri Polzeli pa naj 
prejmejo bronasti grb občine Žalec in denarno na-
grado po 3000 din. 

T. TAVCAR 

PROMET V CELJU 

ZA MANJ TEŽAV 
Prometna urejenost ni samo stvar miličnikov 

Po navodilu izvršnega sve-
ta občine Celje in sveta za 
ljudsko obrambo, varnost in 
družbeno samozaščito je 
svet za preventivo in vzgojo 
v cestnem prometu pripravil 
strokovni posvet, kjer so 
analitično obravnavali cest-
no prometno problematiko v 
celjski občini. Ob tem je bilo 
ugotovljeno, da nekaterih 
sprejetih sklepov na področ-
ju prometne varnosti niso 
realizirali. To pa seveda po-
meni, da je v celjski promet-
ni situaciji začelo prihajati 
do težav, ki so močno ohro-
mile promet in njegovo pro-
pustnost. 

Ob tem se je treba zaveda-
ti, da urejevanje prometa ni 
samo naloga miličnikov in 
cestarjev, ampak da moramo 
pri tem sodelovati vsi. Sode-
lovati pa tako, da dajemo pa-
metne in konstruktivne 
predloge, ne pa da se izgub-
ljamo v kritizerstvu, besedi-
kovanju in podobnem, kar 
ne pripomore k boljši pro-
metni urejenosti. 

V okviru družbenega do-
govora o družbeni samoza-
ščiti v naši občini morajo od-
bori za LO in D S seznaniti 
delavce in občane o promet-
no varnostnih razmerah v 
tozd in krajevnih skupno-
stih. Ob večjih prireditvah in 
primerih, ko se pričakuje 
ojačan promet, je za njegovo 
urejanje ter boljšo propust-
nost potrebno vključiti tudi 
narodno zaščito s konkretno 
opredeljenimi nalogami. De-
lovne organizacije bi morale 
poskrbeti za večjo varnost 
svojih delavcev pri prihodu 
in odhodu z dela. V vseh več-

jih delovnih organizacijah bi 
za učinkovitejše delo morali 
imeti komisije za prometno 
varnost. 

V samem Celju je treba 
izboljšati in posodobiti po-
trebno prometno signalizaci-
jo ter jo redno skozi vse leto 
vzdrževati. Realizacijo osvet-
litve prehodov za pešce in 
križišč je treba opraviti v 
skladu z izdelanim progra-
mom. Pripraviti je treba do-
polnitve nekaterih določb 
odloka o ureditvi prometa v 
naseljih občine Celje. Po-
trebno je urediti parkirne 
površine tako za osebna vo-
zila, kot tudi za tovornjake s 
priklopniki, saj prav slednjih 
občutno primanjkuje oz. ti-

ste, ki so, so neustrezno ure-
jene. Nemudoma je treba za-
četi z odstranjevanjem mno-
gih takoimenovanih »črnih 
točk«, ki ovirajo promet in 
tudi sopovzročajo nesreče. 

Seveda je še vehko drugih 
nalog, ki pa jih bomo uspeš-
no rešili samo ob celotnem 
sodelovanju vseh od avto-
moto društev do šol, milični-
kov, cestarjev, sveta za pre-
ventivo in vzgojo v cestnem 
prometu itd. Največ pa je 
odvisno od samega osvešča-
nja udeležencev v prometu 
pa naj gre za pešca i i vozni-
ka. Predvsem pa NI časa za 
odlašanje pri odpravljanju 
težav v celjskem prometnem 
vozlu. 

TONE VRABL 

PREMALO DELEGATOV NA 
SEJI TKS CELJE 

Za ponedeljek popoldne je bila sklicana 7. redna seja 
skupščine telesnokulturne skupnosti Celje, kjer naj bi dele-
gati sodelovali v reševanju mnogih pomembnih vprašanj. O 
tem smo na kratko že pisali v prejšnji številki NT, ko smo 
napovedali to sejo, do katere pa žal ni prišlo. 

V ponedeljek popoldne se je namreč v veliki dvorani 
Narodnega doma ob napovedani uri zbralo premalo delega-
tov. Medtem, ko je bil zbor izvajalcev sklepčen, pa to ni 
uspelo zboru upravljalcev. Po polurnem čakanju na more-
bitne zamudnike je predsednik skupščine TKS Celje Aleš 
lic obvestil zbrane delegate, da seje ne bo in da jo bodo po 
vsej verjetnosti imeli šele po poletnih mesecih. Seveda je 
zaradi tega med prisotnimi delegati prišlo do vidne nejevo-
lje, saj bi morali govoriti o mnogih pomembnih zadevah. Ce 
ob tem tudi izvzamemo delno neustrezen čas (poletje, konec 
junija, dopusti itd.) sklica seje pa tudi ne moremo mimo 
dejstva, da je takšno početje nekaterih delegatov neodgo-
vorno in bo treba o njem še spregovoriti. 

T. VRABL 



POTROŠNIKI V 
DOBRNI NISO 
ZADOVOLJNI 

Preskrba prebivalcev ter 
stanje na področju gostin-
stva sta bili glavni točki 
dnevnega reda na seji Sveta 
potrošnikov na Dobrni. Na 
težo problema je opozorila 
tudi razprava na zadnji seji 
skupščine Krajevne skupno-
sti. 

Krajani ne morejo ra-
zumeti, kako je mogoče, da 
se gradnja trgovskega objek-
ta odmika iz leta v leto. Kot 
vse kaže pa do nje tudi letos 
ne bo prišlo, čeprav je to za-
pisano v družbenem planu 
občine Celje za 1979. leto. 

Prostori, v katerih proda-
jajo osnovne prehrambene 
izdelke, že dolgo ne sodijo v 
kraj, kot je Dobrna. Stanje se 
bo z odprtjem novega hotela 
še poslabšalo, da o nehigien-
skem transportu in prodaji 
kruha v obstoječih prostorih 
ne govorimo. 

Slaba založenost z mesom 
v mesnici v letošnjem maju 
je močno razburila potrošni-
ke, ker so ugotovili, da temu 
ni bilo krivo splošno po-
manjkanje mesa, marveč ne-
kaj drugega, saj je bilo v de-
set kilometrov oddaljenem 
Vojniku vedno dovolj mesa 
vseh vrst. 

Seja sveta potrošnikov je 
imela namen ugotoviti vzro-
ke takšnega stanja. Zato so 
bili na sejo poleg drugih vab-
ljeni tudi predstavniki Mer-
xa, zastopniki Mesnin in me-

sar iz mesnice v Dobrni, ki 
pa se je niso udeležili, niti se 
jim ni zdelo vredno, da bi 
izostanek opravičili. 

Prebivalci Dobrne bi tudi 
radi vedeli, čigava je zasluga, 
da je gostilna Lovec, ki je 
prišla v upravljanje zdravili-
škega kolektiva, že drugo le-
to zaprta, iz gostišča Triglav 
pa odhajajo večkrat žejni in 
nepostreženi! 

ANTON MOGU, 
Dobrna 28 a 

UREDNIŠTVO: Dovolj 
žgočih vprašanj, za prebi-
valce Dobrne še posebej. 
Prosimo odgovorne za inve-
sticije pri Merxu in prav ta-
ko predstavnike celjske me-
sne industrije ter Zdravili-
šča na Dobrni, da prav tako 
povedo, kako je s preskrbo z 
mesom in kako z gostiščem 
Lovec. Že v naprej hvala za 
sodelovanje in odgovore. 

ŠE O 
DIABETIKIH 

Oglašam se v zvezi z zapi-
som »Diabetiki v Šentjurju«, 
ki ga je posredovala M. H. in 
je bil objavljen v 23. številki 
NT dne 14. junija letos. 

Kar je v tem prispevku za-
pisano, je zelo lepo in resnič-
no. Diabetikov nas je bilo na 
tem sestanku zbranih preko 
dvajset. Poleg zdravstvenih 
delavcev, medicinskih sester 
in laborantk se je sestanka 
udeležil tudi predstojnik 
Zdravstvenega doma Šent-
jur, dr. Ivan Moser, ki je med 
drugim tolmačil pomen tega 
društva, kakšne so njegove 
naloge, zatem dietično pre-
hrano in česa se je sladkor-
nim bolnikom zlasti varova-
ti. Na sestanku je zatem ime-
la dr. Prebilova daljše preda-
vanje o diabetesu. Predava-
nje je bilo zelo koristno, saj 
je bil v njem nakazan nasta-
nek te bolezni in zdravljenje. 
Dalje ne bom opisoval, ke j je 
v zapisu M. H. vse zapisano 
dovolj jasno. 

Poseben pomen pa ima 
moj sestavek v nečem dru-
gem. Na koncu sestanka je 

namreč dr. Moser vprašal 
udeležence za morebitne pri-
pombe. Pa so bile, kot da si 
dietične prehrane zaradi vi-
soke cene marsikdo ne more 
privoščiti, zlasti tisti z mini-
malnimi osebnimi dohodki, 
in nadalje, zakaj moramo 
sladkorni bolniki plačevati 
participacijo za ta, kot za vsa 
druga zdravila, česar prej ni 
bilo treba. Na to pripombo 
nam je dr. Moser obljubil, da 
se to ne bo več dogajalo in da 
bo plačevanje omenjenih 
zdravil ukinjeno, za kar pa 
zdravstvena administracija 
ne ve, ali pa noče vedeti. Za-
to še naprej plačujemo za ta 
zdravila po 20 din, tako kot 
prej. 

Mnenje tistih diabetikov, 
ki so se prvega junija letos 
udeležili sestanka je, da ni-
ma smisla hoditi na takšna 
srečanja, na katerih se sicer 
nekaj sklene, potem se pa to 
ne izvaja in vse ostane pri 
starem. 

Želimo, da bi dana obljuba 
bila izpolnjena. 

ANTON ARH, 
Kvedrova 39, Šentjur 

UREDNIŠTVO: Kaj pra-
vite dr. Moser, na to pisa-
nje? 

SPOZNAVAJMO 
SVOJO 
DOMOVINO! 

Tako smo sklenili upoko-
jeni prosvetni delavci na ob-
močju Celja, ko smo name-
sto zaključnega sestanka pri-
pravili poučen izlet, ki nam 
ga je organizirala naša člani-
ca, i^okojena profesorica 
Olga Žlender. 

Start je bil pred celjsko gi-
mnazijo. Zbralo se nas je 34. 
Pričakovali smo nekaj več 
udeležbe, pa je bila morda 
zaradi vročine bolj skromna. 

Pot nas je vodila do Vele-
nja, Hude luknje, Mislinje, 
Slovenjega Gradca, Raven, 
Pliberka, Šentanela nad Pre-
valjami, odkoder je krasen 
razgled na Peco in na Podju-
no na Koroškem. 

Bil je lep izlet. Znova smo 
se srečali z znamenitostmi 
posameznih krajev, vmes pa 
smo tudi rekli kakšno za š i o 
in še zapeli po vrhu. 

Za uspel izlet se zahvalju-
jemo Izletniku, šoferju, naši 
komentatorki, Janku Prisla-
nu in njegovi »tajnici«. 

STANKO SKOCIR 

NESRAMNOST 
MLADIH 
TAKSTISTOV 

Sem občan srednjih let, 
star čez 50 let, invalid, ki več-
krat potuje na Kozjansko in 
se ob nedeljah zvečer, okoli 
22. ure, vrača z zadnjim vla-
kom utrujen od dela v Celje. 
Ker pa stanujem nad Celjem, 
Maistrova 27, imam večni 
problem s taksisti, ki, ali jih 
zvečer ni na delu ali pa od-
klanjajo vožnjo v hrib. Pri 
tem so še nesramni in se ob-
našajo kot snobi. Predvsem 
mlajši taksisti in ženske, ki 
jim pa to ne zamerim, ker so 
pač pripadnice nežnega spo-
la in so bolj neizkušene. So 
pa med temi taksisti tudi 
svetle izjeme, predvsem sta-
rejši vozniki (Toni starejši, 
Emil, Ašič itd.), ki nikoli ne 
odklonijo vožnje. Ce teh ni, 
sem obsojen na mučno peš 
hojo z ženo in vnukom, ki ga 
pogosto vzameva s seboj. 

Dne 10. junija letos ob 
21.50 so prišli trije drug za 
drugim in pobrali čakajoče 
za Ostrožno, Medlog, Laško 
ter vprašali vsakega - kam. 
Ko sem pojasnil, da želim na 
Miklavški hrib, so me vsi od-
klonili. Zadnji, četrti, je pri-
šel voznik taksija CE 126-
399, ki mi je odklonil vožnjo, 
ko sem že sedel v avtomobi-
lu na sedežu in ko sem mu 
na vprašanje - kam, odgovo-
ril, da na Maistrovo 27. Rekel 

je, da rne pelje le, dokler je 
asfalt, kar pa sem odklonil in 
izstopil. Ko sem si zapisal 
številko njegovega vozila, se 
je norčeval in mi zaklical, če 
želim še njegov naslov in 
druge podatke. Zatem je od-
peljal proti Laškemu. Bil je 
mlad voznik, star od 20 do 25 
let, ki bi mu lahko bil oče, pa 
se je še nesramno obnašal. 

Tudi v cenah si niso vsi 
taksisti enotni. Računajo, 
kot se jim zdi, od 40 do 100 
din za isto progo. 

Smatram, da je skrajni čas, 
da se uvede med temi tovari-
ši taksisti red, delovna odgo-
vornost in disciplina. Pred-
vsem pa pošten in pravičen 
odnos do vseh strank, ne gle-
de na to, ali je doma na ravni-
ni ali na hribu. Prav tako me-
nim, da bi morali imeti sta-
rejši ljudje, zlasti ženske in 
moški prednost, ne pa razuz-
danci in pijanci. 

Lani smo slišali celo bese-
de, da bo v Celju prišlo do 
nove taksi službe. To bi bilo 
zelo dobro, zlasti za občane 
in omilili bi nadutost ter ne-
delavnost mladih taksistov 
začetnikov, ki bi želeli s čim 
manj truda obogateti čez 
noč. 

VLADIMIR KOJC, 
Maistrova 27, Celje 

UREDNIŠTVO: Zapis ne 
potrebuje komentarja. Mor-
da le to, da se na taksi služ-
bo pripravljajo pri celj-
skem Izletniku in da jo na-
meravajo urediti takoj po 
otvoritvi nove avtobusne 
postaje. 

ŠE O TAKSISTIH 
v Celju imamo okoli dvaj-

set taksijev. Toda, zadeva z 
njimi oziroma z nekaterimi 
je zelo problematična. Več-
krat sem od doma ali hotela 
Merx klical taksi, pa nič. 
Imamo Vikija Ašiča in še ne-
kaj drugih zelo poštenih tak-
sistov, ki dobro opravljajo 
svojo nalogo, nekateri drugi 
pa . . . 

Zgodilo se mi je, da je zbct 
lela hčerka. Moral bi jo odpe-
ljati na pregled, pa taksist ni 
hotel priti na dom. 

Nekateri, ki imajo merce-
dese, nočejo voziti na krat-
kih razdaljah, če pa, potem 
brez števca in zato po višji 
tarifi. 

Povsem drugače je v Ljub-
ljani. Tam naročim taksi 
mercedes in me vozi po na-
ročilu ter tudi čaka po celo 
uro, če je treba, saj tudi čaka-
nje pošteno plačam. 

Verjemite, da že težko ča-
kam, da bomo dobili taksi 
službo v okviru primerne 
družbene delovne organiza-
cije. 

JURE ŠARLAH 

GALERIJA -
VEČLETNI 
PROBLEM 

Pobuda, da bi v Celju ure-
dili umetnostno galerijo, ni 
nova. Stara je že nekaj let. 
Tedaj sem predlagal, da bi 
arhiv preselili v okolico me-
sta, njegov sedanji prostor 
pa usposobili za galerijo. 

Toda, na žalost, dlje od po-
bude in prvih predlogov ni 
prišlo. 

Poglejmo Slovenj Gradec, 
Kostanjevico, Velenje itd. 
Galerije tu dobro delajo. Me-
nim, da je prava kulturna 
sramota, ker v našem lepem 
in zgodovinskem mestu ni-
mamo takšne ustanove. 

Morda pa bi Kulturna 
skupnost občine Celje rešila 
ta problem? 

JURE ŠARLAH 

KAJ JE Z 
M EŠ KO VIM 
STUDENCEM? 

Meškov studenec na Parti-
zanski cesti v Celju še vedno 

čaka na ureditev. Mestni 
park urejujejo, saj se bliža le-
to hortikulture 1980. Pri-
pravlja se ureditev rekreacij-
skega centra Na gričku, iz ži-
vega studenca pa teče nepre-
stano voda iz globine Anske-
ga vrha in opominja na nek-
daj tako prijeten kotiček na-
še bližnje okolice Celja. 

Na razstavi, lansko jesen v 
Celju »Stare vedute«, smo 
videli staro fotografijo tega 
studenca. Prostor pri njem je 
bil obzidan, okoli so bile lepe 
klopi, nad studencem ograja, 
tla pred studencem pa posu-
ta z belim peskom. Nikjer ni 
bilo nesnage ali nereda. Ta-
ko urejen studenec je vsake-
ga mimoidočega sprehajalca 
vabil, da se je tu ustavil, na-
stavil k pipi kozarček ter si s 
pristno pitno vodo utešil 
žejo. 

Vse to je bilo nekdaj. Slika 
tega kraja je že dlje časa na-
ravnost porazna. Okrog stu-
denca je polno umazanih 
cunj in papirja, ki so jih tam 
pustili avtomobilisti. Da, tu 
je sicer tabla, ki opozarja, da 
je prepovedano pranje avto-
mobilov. Toda, kaj se to tiče 
brezvestnih in nekulturnih 
lastnikov vozil. Vsak dan 
lahko tu opazimo avtomobi-
le, ki jih vozniki perejo s to 
čisto studenčnico, ki je na-
menjena ljudem. In nihče ne 
kaznuje kršilcev tega reda. 

Veliko ljudi z Otoka priha-
ja semkaj po vodo, še zlasti 
tedaj, ko usihajo pipe mest-
nega vodovoda. 

Povsem zanesljivo je, da bi 
Otočani radi prispevali za 
dostojno ureditev tega pro-
stora. Uresničitev takšne na-
loge bi lahko ležala na Kra-
jevni skupnosti in turistič-
nem društvu. 

Pristopimo torej k akciji za 
lepo in urejeno Celje! 

Dr. ERVIN MEJAK 

UREDNIŠTVO: Problem 
se že kar predolgo pojavlja 
v javnosti. Prav tako kriti-
ke. Toda, stanje se ne spre-
meni. Vse je po starem. Mor-
da bi bilo prav, če bi kdaj 
semkaj zašla noga mestne-
ga stražarja. Na vsak način 
pa je že čas, da bi okolje in 
sam studenec uredili, obno-
vili. Ali ni to nalogo spreje-
lo celjsko Turistično druš-
tvo na svojem občnem 
zboru? 

TUDI TO SE 
ZGODI 

Zelo rada poslušam oddaje 
na Radiu Celje. Všeč so mi, 
seveda ne vse po vrsti. A, kaj 
si hočemo, mora biti pač za 
vsakogar nekaj. 

Že večkrat ste obravnavali 
takšne primere, kot sem ga 
doživela sama. 

V četrtek, 14. junija, med 
6.30 in 6.45 uro, je voznica 
bele stoenke z registrsko šte-
vilko CE 122-952 peljala čez 
Godčev most proti Lipi v 
Štorah z vso silo čez lužo in 
naju s sosedo poškropila. 

Ali ne bo, ali ni ta tovariši-
ca nikoli v vlogi pešca? In 
kako bi ona reagirala, če bi 
sama doživela to, kar sem jaz 
in moja soseda po njeni za-
slugi? 

Lep pozdrav in brez za-
mere! 

J. ROZMAN 

UREDNIŠTVO: V zad-
njem času je bilo takšnih 
neprostovoljnih in umaza-
nih prh veliko. V resnici ka-
že, da bi morali potrkati na 
obzirnost nekaterih vozni-
kov. Da, kaj bi bilo, če bi se 
sami znašli pod takšnim ne-
predvidenim brizgom vo-
de?! Najbrž bi ne bili tiho, 
morda bi celo zahtevali od-
škodnino, še posebej, če bi 
nosili temne obleke. Tova-
rišica, ki nam je poslala pi-
smo, je bila tisti dan obleče-
na v črno. 

POPRAVEK 
V prejšnji številki NT 

se je tiskarski škrat po-
šteno poigral s podpisi k 
slikam pri reportaži iz 
krajevne skupnosti Šo-
štanj. Pravilni podpisi 
od leve proti desni so: 
Stane Smajdl, Miloš 
Vovk, Franc inž. Pečov-
nik in Martin Primožič. 
Bralcem, predvsem pa 
tovarišem iz Šoštanja se 
za neljubo napako opra-
vičujemo. 

CELJE 
32 dečkov in 21 deklic 

CELJE 
Poročila sta se BOJAN 

LEŠER, hot. tehnik in MAR-
JETICA TURNŠEK, trgov-
ka, oba iz Celja. 

MARIJA KRIŽAN, 70, No-
vo Celje; PETER STEFA-
NIC, 72, Loče; EDVARD 
CATER, 63, Prelaska; SI-
MONŠEK ALOJZ, 61, Zg. 
Pohanca; MARIJA SOT-
LAR, 71, Radeče; FRANC 
MIRTL, 72, Pongrac; 
FRANC PRAPADNIK, 83, 
Raduha; ANTON KASTE-
LIC, 37, Imenska gorica; 
LEOPOLD KOSEM, 73, 
Dom oskrbovancev Novo 
Celje; JUSTINA KOŠAN, 
93, Cmova; TEREZIJA 
RUPNIK, 72, Dom oskrbo-
vancev Novo Celje; BARBA-
RA KOS, 45, Celje; JANEZ 
ROMIH, 65, Polje; MARIJA 
SZABO, 71, Arclin; FRAN-
ČIŠKA ROZMAN, 74, Celje; 
ELIZABETA FIDLER, 92, 
Dom upokoj. Šmarje pri Jel-
šah; LAZAR MiClC, 33, D. 
Lokanje; 

RIČET S 
FIŽOLOM 

Pripravimo 2 del ješpre-
nja, 1 in 1/2 litra vode, 2 žlici 
olja, 2 del fižola, 1 lovorjev 
list, 1/2 žličke majorofia, 4 do 
5 strokov česna, 2 žlici sesek-
ljanega peteršilja, 2 žlici vin-
skega kisa, 1 in 1/2 para 
kranjskih klobas ali 30 dkg 
prekajene vratovine ali 40 
dkg prekajenih reberc, 5 žlic 
olja ali 2 zvrhani žlici masti 
in zmlet poper. 

Že zvečer ješprenj prebe-
remo, operemo in namočimo 
v večjem loncu v litru in pol 
vode. Enako pripravimo tudi 
fižol in ga pustimo v vodi čez 
noč, seveda v drugem loncu. 

Ješprenj bomo kuhali v 
vodi, v kateri se je namakal 
čez noč. Pred kuhanjem do-
damo 2 žlici olja. Vodo, v ka-
teri se je namakal fižol odli-
jemo, prilijemo potrebno ko-
ličino sveže vode in kuhamo 
do mehkega. Dodamo le en 
do dva lovorjeva lista. 

V kuhan ješprenj dodamo 
odcejeni fižol, oboje zabeli-
mo s petimi žlicami olja ali 
dvema zvrhanima žlicama 
masti, dodamo strt česen, 
zdrobljen majaron, primerno 
posolimo, končno pa doda-
mo še sesekljan zelen peter-
šilj in dve žlici vinskega kisa. 
Ričet naj prevre, medtem na-
režemo kuhano kranjsko 
klobaso ali prekajeno meso 
in ponudimo posebej ali pa z 
mesom obložimo ričet v 
skledi, lahko pa tudi meso 
primešamo. 

TONE ŠKERBEC 



ZDRAVSTVO v LAŠKEM 

DOM ZA PRAZNIK 
Nov zdravstveni dom bo veljal 17 milijonov dinarjev 

Laščani bodo ob občin-
skem prazniku bogatejši za 
pomemben družbeni objekt. 
Slovesno bodo namreč pre-
dali svojemu namenu nov 
Zdravstveni dom, ki so si ga 
tako zavarovanci, kot celot-
no medicinsko osebje želeli 
že več kot desetletje. 

Težko je v skopem opisati 
razmere, v katerih je delal 
doslej Zdravstveni dom v 
Laškem. Uničena fasada, 
majavi podi, razpokani stro-

pi, hladni in veliki hodniki, 
obledela in obrabljena opre-
ma - vse to je vse prej kot 
vzpodbudno vplivalo na po-
čutje pacientov, ki so se na-
potili k zdravniku. A več kot 
desetletje dolga prizadeva-
nja tako osebja v Zdravstve-
nem domu, kot predstavni-
kov krajevne skupnosti La-
ško in občine l::^do letos 
obrodila sadove: ob prazni-
ku bodo namreč odprli v La-
škem čisto nov in zelo lep 
Zdravstveni dom, katerega 

vrednost računajo na 17 mili-
jonov dinarjev. V novem ob-
jektu bodo tri sodobno 
opremljene splošne ambu-
lante, posebej bo delala am-
bulanta za otroke, prostori 
bodo odmerjeni tudi za am-
bulanto medicine dela, funk-
cionalno se bo v službo spa-
jal tudi nov laboratorij in 
končno bo v stavbi prostor 
tudi za bodoči rentgen. Od 
vseh omenjenih služb bodo 
v Zdravstvenem domu na 
novo oblikovali le službo 
medicine dela, ki bo oprav-
ljala preventivne preglede in 
deloma tudi kurativo za pa-
ciente. Sicer pa bo nov zagon 
dobila tudi ambulanta za 
predšolske in šolske otroke, 
ki je doslej sicer obstajala, a 
jo zaradi pomanjkanja ka-
drov in neustreznih pogojev 
dela niso mogli zadovoljivo 
razviti. 

Nov Zdravstveni dom v 
Laškem je torej zgrajen. Ves 
nov in lep čaka le na pohiš-
tvo in ostalo medicinsko 
opremo, da bi lahko pričel 
opravljati svoje delo. Kot ka-
že, pa bo prve paciente spre-
jel že v naslednjem mesecu. 

DS 

RAZSTAVA V 
LAŠKEM 

Pred nekaj dnevi so v la-
škem muzeju zaprli razstavo 
z naslovom VSAK OTROK 
IMA PRAVICO, ki so jo pri-
pravili učenci Osnovne šole 
Primoža Trubarja v Laškem 
skupaj z Občinsko konferen-
co SZDL Celje. Razstava je 
bila tematsko razdeljena na 
tri dele. V prvih dveh so 
otroci prikazali v slikah in 
lepljenkah kaj vedo o dejav-
nosti UNICEF, v tretjem de-
lu pa so učenci omenjene šo-

le razstavili dela na temo Za 
boljši svet. Idejni vodja te 
razstave je bil likovni peda-
gog Jože Majcen iz Laškega, 
ki je skupaj z učenci na ta 
način dal svoj prispevek k 
letu otroka in dnevu Osnov-
ne šole Primoža Trubarja La-
ško. Razstava je bila odprta 
14 dni in si jo je ogledalo več 
kot 1000 občanov. 

F. P. 

MOST ČEZ 
SAVOm 
PROBLEM 
VRADEČAH 

Z zemeljskimi deli pri Ho-
temežu pri Radečah so se za-
čela gradbena dela pri iz-
gradnji novega mostu čez 
Savo, ki naj bi bil končan že 
prihodnje leto. 

Ta objekt je brez dvoma 
velika pridobitev za sloven-
ski cestni promet, pridobitev 
pa tudi za Radeče, ki so se 
dušile na svojih ozkih cestah 
v tranzitnem prometu. 

V zvezi s tem se je začela v 
Radečah živahna političnoe-
konomska razprava. Radeče 
bodo sicer osvobojene tran-
zita, toda tudi njegovih do-
brih strani. Zato se v tem 
kraju zavzemajo za to, da bi 
obvoznici približali tiste de-
javnosti, ki prinašajo doho-
dek. Predvsem gre za novo 
bencinsko črpalko, motel in 
druge storitvene dejavnosti. 
Ne stojijo torej križem rok 
ob možnostih, ki jih prinaša 
most, gradnje hidroelektrar-
ne v Vrhovem in v bodočno-
sti tudi cestna povezava iz 
Zasavja v Posavje na de-
snem bregu Save. Predvido-
ma se bodo Radeče zdaj hi-
treje razvijale v prostoru pro-
ti novemu mostu čez Savo, 
kakor predvideva tudi lirba-
nistični načrt. 

TIM'DOSLEJ 
NAJTEŽJI 
PROBLEM 

Ce v občini, kot je Laška, zaide v 
težave kolektiv, ki zaposluje četrtino 
zaposlenih v občini, je to hud problem 
in skrb. Pokritje izgube v TOZD Grač-
nica je brez dvoma samo začasna reši-
tev, ob tem pa tudi nekatere druge 
temeljne organizacije niso v zavidlji-
vem položaju. 

Kako gledajo v TIM na trajnejšo re-
šitev problemov? 

Programsko je treba rešiti proizvod-
njo usmeritev TOZD Gračnica, kar je 
predvsem problem subjektivnega zna-
čaja - zlasti vprašanje kadrov. Rudnik, 
kot drugo žarišče težav spričo dejstva, 
da premoga ni več, ponuja le eno reši-
tev - ukinitev rudnika do leta 1981. 

Z družbeno akcijo na širši ravni je 
nujno treba razrešiti problem surovin. 
Zaradi zaostajanja investicije v OKI na 
Hrvaškem je tozd vezan na petroke-
mijske surovine in polproizvode; po-
stavil v težak položaj, ko morajo uva-
žati 70 odstotkov surovine, ki je, ne 

samo hudo draga, marveč manjka za-
nje deviznih sredstev ob dokaj šibkem 
izvozu. 

Pot iz težav so tudi znosnejši pogoji 
financiranja. TIM dušijo anuitete, saj 
je bila tovarna zgrajena pretežno s tuji-
mi sredstvi ob izredno ostrih pogojih -
nevzdržno kratkih odplačilnih rokih. 
Podaljšanje odplačilnih rokov in 
izboljšanje razmer okoli obratnih sred-
stev so pogoj, da bo kolektiv rešen 
največjih ovir za skladnejši razvoj, za 
prehod v stabilnejše obdobje. 

Vse napore bodo morali vložiti za 
izpolnitev kadrovskih vrzeli, zlasti 
gradbeniške stroke in ekonomske 
smeri za potrebe finančnega poslova-
nja, planiranje, analize in marketing. 
Izredno velike so tudi težave, ker ni 
ljudi, ki bi bili pripravljeni prevzeti 
vodilne položaje in seveda tudi odgo-
vornosti. 

Verjetno bodo nastale razmere ven-
darle povzročile premik k večji enot-
nosti, solidarnosti in na dohodkovnih 
odnosih temelječi kohezivnosti celot-
ne delovne organizacije. 

Vse te in še številne druge naloge 
seveda niso uresničljive čez noč, zato 
bo za letošnje leto uspeh že to, če se 
težave ne bodo povečale. 

J. K. 

PIVOVARNA LAŠKO 

GRENKA USPEŠNOST 
Problem so hudo narasle cene surovinam 

ž e leta beleži laška pivo-
varna pomembne uspehe v 
poslovanju in razvoju. Pre-
dnost tega kolektiva je, da je 
investicijski razvoj nenehno 
spremljalo povečevanje pro-
izvodnje in vselej tudi uspeš-
ni poslovni dosežki. Tudi le-
tos so glede proizvodnje in 
prodaje zelo uspešni, niso pa 
optimisti glede poslovnega 
uspeha. 

Osnovni problem so vrto-
glavo narasle cene surovi-
nam. Žitaricam, ki jih potre-
bujejo za predelavo v slad, so 
cene poskočile za okoli 70 
odstotkov. Tako jim dobra 
prodaja v sezoni ob nespre-
menjenih cenah končnega 
proizvoda zadajo nemalo 
skrbi. Že ob izpolnitvi načr-
tovane proizvodnje preteče 
žuga prst morebitne izgube, 
a proizvodni načrt bodo 

bržčas presegli, kot so ga tu-
di lani. Poslovna politika na 
daljši rok jim namreč brani 
zmanjševati proizvodnjo in s 
tem oslabiti svoj položaj na 
tržišču, ki so ga s svojo kako-
vostno proizvodnjo z leti 
osvojili in se na njem utrdili. 

Pivo je grenko osvežujoča 
pijača, za kolektiv pa je v teh 
razmerah grenkobe še več. 
Prav radi verjamemo, da na-
stali položaj težko razumejo. 

Težave kolektivu sicer ni-
so vzele poguma. Vztrajno 
stopa po svoji poti. V zak-
ljučni fazi je investicija pri 
gradnji silosa, ki pa utegne 
do ureditve razmer na trži-
šču ostati nekaj časa prazno. 
Gradijo pivarsko klet z zoril-
nimi tanki in novo poslopje 
za laboratorije, zaklonišče 
itd. 

Kolektiv pivovarne je v 

občini znan po velikem po-
sluhu za razvoj kraja, pred-
vsem krajevnih skupnosti, 
kjer živijo njihovi delavci. Ta 
posluh se sicer ni zmanjšal, 
zmanjšale pa se bodo brez 
dvoma možnosti, ki jih pogo-
jujejo prej našteti problemi. 

Tudi samoupravno in poli-
tično življenje je v kolektivu 
zelo živahno, zlasti še ob na-
stopu grozečih težav. V ta 
prizadevanja sodi tudi iska-
nje in tehtanje nadaljnjih 
programskih usmeritev, ka-
terih »začetni kapital« je 
brez dvoma proizvodna hala 
stare polnilnice. 

Torej je v tem prazničnem 
trenutku skrb v laški občini 
večja tudi zato, ker težave 
grozijo tudi enemu najbolj 
stabilnih delovnih kolekti-
vov. 

JURE KRASOVEC 



KRAJEVNA SKUPNOST VRHOVO PRED PRAZNIl 

So na pragu, ko Je vstop med najrazvitel 
krajevne skupnosti samo še korak. 

v Vrhovem in okoliških 
vaseh so že zdavnaj odkrili 
skrivnost, kako hitreje na-
predovati. Resno so vzeli 
pregovor: Zanesi se nase in v 
svoje kljuse! 

Začelo se je z obnovo do-
mov, ki so jih zanemarili pri-
tepeni Kočevarji, ki so štiri 
leta med vojno »gospodarili« 
v izseljeniškem pasu. Sledila 
je elektrifikacija. Deset let 
po osvoboditvi so z lastnmi 
rokami, prispevki in gradbe-
no vnemo zgradili dom pro-
svete in hkrati rešili problem 
gasilske orodjarne, ki je prej 
bila le neugledna baraka z 
lesenim stolpom. 

Ko še ni bila cesta ob Savi 
tako urejena, kot je danes; 
ko so bili krajani vezani na 
prevoz z vlakom, jih je od 
najbližje železniške postaje. 
Brega, ločila Sava. Za most 
ni bilo denarja, zato so si 
omislili žičnico na električni 
pogon, ki jih vsa leta varno 
vozi čez valove reke na dru-
go stran. Zgradili so pet vo-
dovodov, po Vrhovem razpe-
ljali cestno razsvetljavo. Ure-
dili so pokopališče in zgradi-
li mrliško vežico. Ob vsem 
tem so imeli obilo opravkov 
z urejevanjem krajevnih 
cest. Vse to so naredili zveči-
ne sami, s svojimi prispevki 

in lastnimi žulji, čeravno 
družbene pomoči ne zanika-
jo in jo znajo ceniti. 

OBČINSKI PRAZNIK, 
SPODBUDA ZA VRSTO 
NOVIH PRIDOBITEV 

Krajevna skupnost ima 
srednjeročni načrt razvoja. 
Ko so nedavno tega sklenili, 
da bo krajevna skupnost 
kandidirala za gostiteljico 
občinskega praznika,' so se 
dobro zavedali, da jim zaradi 
tega ne bodo padali pečeni 
golobi izpod neba. Sami se-
be so hoteli primorati, da ne-
katere naloge iz razvojnega 
načrta hitreje uresničijo. 

Tako bo do praznovanja v 
Vrhovem dokončano šport-
no igrišče, posodobljen in 
obnovljen bo kulturni dom, 
od Loga do Gorele bo zgraje-
na cesta v dolžini treh kilo-
metrov. V nekdanji šoli bodo 
uredili prostore za krajevne 
organizacije in svet krajevne 
skupnosti. V Vrhovem in na 
Gorelcah bo zazvonilo "na 
dveh novih telefonskih prik-
ljučkih. Dosedaj ima telefon 
v Vrhovem samo trgovina in 
kmet Ignac Simončič. No, to 
pa je že druga zgodba... 

V KRATKEM V 
KRAJEVNI SKUPNOSTI 
90 TELEFONOV 

Vemo! Mnogi bodo ob tej 
novici pozeleneli od zavisti. 
Podeželska krajevna skup-
nost, ki pa je po pridobiva-
nju dohodka močno delav-
ska, bo kmalu prepletena s 
telefonskim omrežjem. Sko-
raj polovica vseh gospodinj-
stev bo imela telefon in to v 
vseh vaseh in zaselkih. Dose-
daj so zbrali že veliko denar-
ja. Skopali so 260 jam in va-
nje postavili prav toliko tele-
fonskih drogov. Glavni vodi 
bodo nanesli 10 kilometrov, 
s priključki vred pa bo 14 
kilometrov telefonske nape-
ljave. Kot vse druge, vodijo 
akcijo vse politične in druž-
bene organizacije. Vprašanje 
je le, če bodo pri PTT zmogli 
pravočasno oskrbeti sred-
stva za glavni kabel od Ra-
deč do Hotemeža? 

To je brez dvoma presenet-
ljiva akcija, ki težko najde 
primerjavo v tej naši telefon-
ski zaostalosti. 

KAJ OBETA 
HIDROELEKTRARNA 
NA SAVI? 

Eden od načrtov v Srednje-
ročnem programu je bila tu-
di kanalizacija v Vrhovem. 
Toda uresničitev tega načrta 
so morali odložiti, ker je pre-
dvidena gradnja hidroelek-
trarne sredi vrhovškega po-
lja. Statistično vzeto, bo kra-
jevna skupnost Vrhovo na 
mah silno obogatela, ko bo 
ta energetski objekt zgrajen 
in bo začel prodajati električ-
no energijo. Toda krajani ve-
do, da jim bo to bogastvo 
prej v škodo, kot v korist. Po 
zlu bo šlo 20 hektarjev naj-
boljše kmečke zemlje. To se-
veda v primerjavi z družbe-
no koristnostjo elektrarne 
nič ne pomeni. Vendar pa 
kraj ne sme biti prizadet za-
radi splošne koristi družbe. 
V Vrhovem razpravljajo o 
tem, da bo treba v kraju do-
biti nadomestno zaposlitev 
za tiste, ki bodo prenehali bi-
ti kmetje, ko bo voda zalila 
zemljo. 

KARLO KRŽAN, predse-
dnik prosvetnega društva, 
poveljnik gasilskega društva 
in vodja delegacije: »Potre-
bo po kulturnem življenju so 
naši krajani pokazali že leta 
1955, ko je bil s prostovolj; 
nim delom zgrajen prosvetni! 
dom s prostori za gasilsko | 
društvo. Po štiriindvajsetih i 
letih je bil dom potreben 
prenovitve. Do praznika bo 
to storjeno.« , 

Kmalu po vojni zgrajen kulturni dom, nosi še staro ime »dom prosvete« ima v priključku 
tudi gasilski dom. Tudi kulturni dom bodo do praznika preuredili in v celoti olepšali. Za 
to bodo seveda prispevali veliko delovnih ur, kajti sredstva, ki jih je namenila občinska 
kulturna skupnost, želijo čim bolj oplemeniti. 

Novo športno igrišče za kulturnim domom v Vrhovem bo najnovejša pridobitev tega 
kraja. Zgradili so ga pretežno s prostovoljnim delom. Igrišče bo ograjeno in osvetljeno 
za nočne prireditve. Svoj delež je prispevala tudi občinska telesnokulturna skupnost. Na 
tem prostoru bo svečanost ob letošnjem občinskem prazniku - 2. julija. 

Pridobitev ob obcmskem prazniku v krajevni skupnosti Vrhovo bo tudi dokončno 
urejena makadamska cesta LogGorelce v dolžini 3 kilometrov. Največ bodo prispevali z 
delom in prispevki krajani sami. Občinski praznik je bolj spodbuda, za večjo aktivnost. 

Vrhovo - prijazna vas z okoli 70 gospodinjstvi, je središče krajevne skupnosti istega imena. V ozadju tostran Save 
vrhovsko polje, onstran pa je že sevniška občina, ki se kot žep zajeda v območje laške občine na južnem pobočju 
Velikega Kozja. 



m OBČINE LAŠKO 

še podeželske 

Seveda ne zatiskajo oči 
pred možnostmi, ki jih aku-
mulacijsko jezero ponuja za 
razvoj turizma in izletništva. 
Brez dvoma bodo krajani iz 
te možnosti iztisnili, kar se 
bo dalo. 

ZGLEDNA SLOŽNOST 
INTERESOV IN AKCIJE 

Ko smo takole premlevali 
.razmere, dosežke, načrte in 
možnosti, smo brez poseb-
nih poudarkov prišh do zak-
ljučka, da lahko krajani te 
krajevne skupnosti računajo 
na še hitrejši razvoj zaradi 
svoje složnosti, zaradi pri-
pravljenosti, da posamične 
interese podredijo najprej 
splošnim, skupnim. Kar po-
sameznike žuli izven progra-
ma, zajetega v srednjeročni 
načrt, bo uresničljivo s skup-
no močjo, ko bodo zavzeti 
poglavitni okopi na poti k 
napredku. 

V krajevni skupnosti, v ka-
teri se, mimogrede poveda-

no, vsi med seboj poznajo, se 
nič ne zgodi, da bi vsi o tem 
ne vedeli in se o vsem pogo-
vorili. Rekli bi lahko, da so 
»fdealna krajevna skup-
nost«. Ni premajhna, da bi se 
dušila v lastni nemoči, ne 
prevelika, da bi bila paleta 
interesov preširoka in zato 
težje uresničljiva. Organiza-
cije druga drugi pomagajo, 
društvo društvu - sicer pa so 
krajani hkrati člani različnih 
društev. Nestrpnosti med 
mladimi in starejšimi ni ne-
potrebnega ljubosumja, ker 
si uspehe pripišejo v prid 
vsi. 

Izjeme? Seveda so. Kje jih 
ni. Le tu pri njih jih je malo. 

TOVARNIŠKI DIMNIKI 
NISO VSE 

Res v krajevni skupnosti 
Vrhovo ni tovarn, ni močnih 
obrtnih podjetij, žal pa zaen-
krat tudi tistih najpotrebnej-
ših ne. Toda kar še ni, bo. 
Dejstvo, da je velika večina 

krajanov zaposlena bodisi v 
Radečah, Sevnici, na železni-
ci ali v domačem kmetijstvu, 
jim zagotavlja razvoj tudi 
brez tovarniških dimnikov. 
So< tipična »bivalna« krajev-
na skupnost. Ker človek de-
la, da lahko živi, delež svoje-
ga dohodka nenehno odvaja-
jo zato, da bi živeli čim bolje 
in čim bolj srečno. 

Seveda. V izobilju se ne 
kopljejo. Mnogi so močnb 
obremenjeni z delom za ko-
rist skupnosti, kot so mnogi 
še vedno pasivni. Toda ve-
dno več je prvih, kot drugih. 
To pa je zagotovilo, da bodo 
vztrajno napredovali, se pre-
ko komunalnih pridobitev 
dokopali še do drugih, za živ-
ljenje in srečo prav tako po-
membnih vrednot. 

Težave? Slabosti? 

Seveda niso brez njih. To-
da ali se spodobi o njih pri-
povedovati ravno zdaj, ko so 
vsak dan bliže trenutku, ko 
bodo imeli v gosteh občinski 
praznik?! 

Pisal: 
JURE KRASOVEC 

Slikal: 
VIKTOR SKORC 

Najjužnejša od vseh krajevnih skupno-
sti v celjski regiji - Vrhovo, pokrajinsko 
spada v Posavje, čeprav po vojni politično 
ni bila nikoli vključena v to območje, saj 
je sodila najprej v samostojno občino Ra-
deče, potem v občino Hrastnik in je zdaj v 
okviru občine Laško. 

Je ena manjših krajevnih skupnosti. 
Ima okoli 470 krajanov, od tega 288 voliv-
cev. Zaobsega naslednje vasi: Vrhovo, 
Praprotno, Log in Gorelce, ter manjše za-
selke; Vrhovsko goro in Spodnje Gorelce. 

Z ozirom na bližino Njivic pri Radečah, 
kjer so bile najdene zanimive arheološke 
najdbe, je bil svet ob Savi gotovo tudi 
naseljem že v davnini. Gotovo pa je bilo 
Vrhovo v srednjem veku že pomembna 
naselbina, saj kažejo ostanki obzidja okoli 
cerkve sv. Martina na taborno cerkev.^ 

V Vrhovem samem je. okoli 70 hiš. Pre-
cej jih je bilo zgrajenih po vojni, ko so se 
nekdanjim kmečkim domovom pridruži-
la še domovanja delavcev, kar je omogoči-
lo odpiranje novih delovnih mest pred-
vsem v Radečah. 

V času bojev slovenskih delavcev proti 
fašistični Orjuni je znan pohod naprednih 
delavcev od Radeč v Vrhovo. Pohod sta 
organizirala naprednjaka Janez Martin-
šek in Ivan Kužnik. 

V dneh okupacije so bili krajani teh 
krajev na udaru nacistične preseljevanje 
akcije na meji >> tretjega rajha«. 8. decem-
bra 1941 so iz Vrhovega in okoliških vasi 
izselili vse, razen železničarjev in delav-
cev v papirnici. V izpraznjene domove so 
naselili Kočevarje. Pregnanci so se ob 
koncu vojne vrnili iz Nemčije domovin v 
spomin na njihovo vrnitev praznujejo v 
tej krajevni skupnosti krajevni praznik. 

Tisti, ki so ostali doma, so se izkazali kot 
uporna delovna sila okupatorju, saj so 
mnogi odšli v partizane, od teh je osem 
darovalo svoja življenja za svobodo. 

Vrhovo je imelo nekoč šolo. Precej časa 
je bila 7 razredna, zadnja leta pa štirirazre-
dna. Ko so v Radečah zgradili novo šolo, 
se vsi otroci iz te krajevne skupnosti vozi-
jo v Radeče. 

V Vrhovem je bila nekoč precej razširje-
na domača gostinska obrt. Danes nimajo 
v vsej krajevni skupnosti niti ene gostil-
ne. Tudi znamenita gostilna na koncu vasi 
proti Sevnici, kjer so nudili znamenite 
žabje krake, je po upokojitvi lastnika pre-
nehala obratovati. Od malega gospodar-
stva premorejo dva avtoprevoznika in s 
tem bi bil seznam že pri kraju. 

O, pač. Štirinajst zaščitenih kmetij ima-
jo, od tega komaj tri, ki so preusmerjene v 
čisto blagovno proizvodnjo. Vse druge ča-
kajo na različne rešitve, med njimi najpo-
membnejšo - na večjo prizadevnost kme-
tijske zadruge in družbeno akcijo za ra-
zvoj kmetijstva. 

Urbanistični red za Vrhovo še vedno ni 
do kraja izoblikovan. Precej krajanov, zla-
sti mladih družin, bi v kraju z veseljem 
gradilo in še povečalo priliv prebivalstva, 
ki v tej krajevni skupnosti ves čas polago-
ma narašča. Kakor je regionalna cesta, ki 
pelje skozi Vrhovo, za krajane in razvoj 
kraja dobrodošla, tako je po drugi strani 
nenehna grožnja za varnost in življenje. 
Doslej ni bilo nič narejenega za varnost 
spričo gostega prometa. Potrebovali bi 
prehode za pešce, kolesarsko stezo in 
pločnike za pešce. Bo republiška skup-
nost za ceste rešila ta problem šele takrat, 
ko bo še več žrtev, kot jih je že bilo? 

IGNAC SIMONClC, predse-, 
dnik sveta krajevne skupno-
sti, kmet iz Vrhovega: 
»Udarniško delo, samopri-
spevek in druge oblike pro-
stovoljne udeležbe v akcijah, 
so za krajane naše krajevne 
skupnosti stalni način reše-
vanja komunalnih proble-
mov in napredka. Začelo se 
je po vojni, ko so se ljudje 
vrnili s pregnanstva in mi-
slim, da bo tako šê  dolgo.« 

CVETO HRIBAR, predse-
dnik skupščine krajevne 
konference SZDL, zaposlen 
v cementarni v Zidsinem mo-
stu: »Aktivnost rojevajo po-
trebe. Odkar so postali de-
lavni tudi vaški odbori 
SZDL, je živahno v vsej kra-
jevni skupnosti. Brez dvoma 
se bo interes s komunalnih 
problemov razširil tudi na 
druge potrebe in interese, ki 
se porajajo v vsakodnevnem 
življenju.« 

STANE MARINŠEK, dose-
danji predsednik KK SZDL 
z 16-letnim »stažem«; trenut-
no predsednik gradbenega 
odbora za gradnjo športnega 
igrišča in obnovo prosvetne-
ga doma: »V naši krajevni 
skupnosti ni bilo nikoli tež-
ko pridobiti krajane za razne 
akcije, seveda so le-te morale 
biti v interesu večine že iz 
osnove, aU spoznane kot 
takšne.« 

JOŽE SIMGNČIC, sekretar 
osnovne organizacije ZK Vr-
hovo-Hotemež. »V naši orga-
nizaciji je 18 članov, od tega 
jih je del iz Hotemeža, ki ima 
svoje posebne probleme in 
se ne povezujejo s problemi 
v krajevni skupnosti Vrho-
vo. Sicer živi na našem ob-
rnočju okoli 40 članov ZK, 
Vendar moram reči, da je v 
krajevni skupnosti aktivnih 
le polovica. 

ANDREJA BURKELJC, 
predsednica krajevne orga-
nizacije ZSMS. Dela v rade-
ški lekarni in študira naprej: 
»Mladinska organizacija je 
kar se da pestra. V njej so 
mladi, ki so doma, tisti ki de-
lajo v raznih kolektivih in di-
jaki. Ob skopi podpori ob-
činske konference SZDL 
smo lahko veseli, da so nam 
naklonjene organizacije v 
krajevni skupnosti.« 

ANTON JEVŠOVAR je po 
izjavi ostalih prava »tavžen-
troža«. Je eden tistih, ki je 
zaposlen izven občine - uči-
telj je v Sevnici, toda vsak 
dan opravi svoj »šiht« tudi v 
svojem kraju. Je gasilski 
častnik, vodi mladinsko in 
pionirske desetine, dela pri 
vseh akcijah, kjer je treba 
pošteno prijeti, je član kul-
turnega društva, je predse-
dnik delegacije SIS itd. 

LUDVIK RACMAN, predse-
dnik krajevne organizacije 
rdečega križa: »Rdeči križ 
smo ustanovili takoj po voj-
ni, ko so se vračali izgnanci, 
ko so bili pomoči potrebni 
zdravstveno in socialno 
ogroženi. Organizacija ima 
okoli 300 članov, imamo veh-
ko mladine, ukvarjamo se z 
zdravstveno vzgojo, imamo 
organizirano sosedsko po-
moč in uspešno krvodajal-
stvo.« 

IVAN KRAJNC, predsednik 
krajevne konference SZDL: 
»Nisem še dobro vpeljan, to-
da v tako aktivni krajevni 
skupnosti, to ne bo težko do-
seči. Mishm, da se bo SZDL 
v krajevni skupnosti širše or-
ganizirala, ko bodo za nami 
osnovni, predvsem komu-
nalni problemi. Že se kažejo 
različne potrebe za sekcij sko 
delo v okviru SZDL. Stvari 
dozorevajo.« 

FRANC SOTLAR, predse-
dnik gasilskega društva: 
»Gasilsko društvo v Vrho-
vem je bilo ustanovljeno leta 
1911. Nekoč je bilo društvo 
središče vsega dogajanja v 
vasi. Zdaj se posvečamo 
predvsem svojim nalogam, 
tudi na področju civilne za-
ščite. Sicer pa so člani naše-
ga društva aktivni v vseh or-
ganizacijah in društvih. Po-
sebno smo ponosni na naš 
gasilski naraščal.« 



Mira Travnar Villio Škerbinelc Edi Detiček 

PREDILNICA LAŠKO 

TRDNI KOT HRAST 
Srednjeročni plan v celoti izpolnjujejo 

Prvi vtis, ki sem ga dobila 
ob obisku kolektiva laške 
Predilnice (prej Volne) je bil 
ta, da so delavci zelo ponosni 
na opravljeno delo. Da so 
srečni, ker so se znebili iz-
gub in trdni v veri, da bodo 
jutri lahko sebi in družbi dali 
še več. 

Volna Laško se je dolga le-
ta otepala s precejšnjimi iz-
gubami. Te so dobile lake 
razsežnosti, da so leta 1976 
celo onemogočale sprejem 
kakršnegakoh srednjeročne-
ga plana. Le kaj planirati, če 
so izgube? Preobrat v kolek-
tivu pa je nastal leta 1977, ko 
so delavci sprejeli jasen in 
temeljit sanacijski program 
ter ga prelili v srednjeročni 
plan razvoja. Program je za-
hteval predvsem eno: spe-
cializacijo proizvodnje. De-
lavci - tisti pač, ki so kljub 
težavam ostali v kolektivu -
so se z vso zavzetostjo lotili 
dela. Neomajno so verjeli, da 
jim bo nova usmeritev proiz-
vodnje, ' ki je predvidevala 
zgolj specializirano izdelavo 
preje, prinesla večji zaslužek 
in zato boljši kos kruha. In 
kot kažejo današnji rezultati, 
se niso ušteli. Nove ekonom-
ske in tržne temelje pa je 
Volna dobila tudi v okviru 
Tovarne dekorativnih tkanin 
v Ljubljani, s katero se je kot 
temeljna organizacija združi-
la v začetku lanskega leta. 
Preimenovala se je v laško 
Predilnico. Generailni direk-
tor Tovarne Dekorativnih 
tkanin Janez Nebec je takole 
dejal o laški temeljni organi-
zaciji: 

»Nedvomno je naš tozd 
Predilnica postal s svojimi 
delovnimi rezultati zelo po-
memben člen v gospodar-
stvu laške občine. Posebej 
pa me veseli, ker so doseženi 
rezultati v Predilnici že sedaj 
opravičili naše skupne odlo-
čitve, torej odločitve laških 
in ljubljanskih tekstilcev ter 
predstavnikov obeh družbe-
nopolitičnih skupnosti. Pre-
pričan sem, da se je Predilni-
ci odprla pot v neprimerno 
lepši jutri, da je socialna var-
nost delavcev zagotovljena 
in da bodo delavci te temelj-
ne organizacije s svojimi re-
zultati dela pripomogli tudi 
k stabilizaciji gospodarskih 
tokov v Laškem.« 

Direktor tozda Vilko Sker-
binek pa je takole ocenil da-
našnja gospodarska prizade-
vanja Predilnice: 

»Vse naloge, ki smo si jih 
zastavili v sanacijskem in s 
tem tudi v srednjeročnem 
programu razvoja izvajamo 
dosledno. V avgustu bomo 
zaključili še zadnjo naložbo 
v obrat manipulacije, kar bo 
izrednega pomena pri dose-
ganju višje kakovosti naše 
preje, pa tudi našo paleto 
proizvodov bomo lahko še 

razširili. Moram reči, da smo 
z rezultati, ki jih dosegamo, 
zadovoljni. Ob tem smo vsi 
skupaj pripravljeni na to, da 
bomo morali v prihodnjih le-
tih še marsikaj storiti, da bi 
dokončno sanirali naš polo-
žaj.« 

Predsednica delavskega 
sveta v Predilnici Mira Trav-
ner je povedala, da delavci 
budno spremljajo celoten 
potek sanacije. 

»Tudi na sejah delavskega 
sveta mesečno, tromesečno 
in letno ugotavljamo in oce-
njujemo naš gospodarski po-
ložaj ter opredeljujemo nalo-
ge. Sedaj pa že pripravljamo 
izhodišča za naslednje sred-
njeročno obdobje. Naša 
usmeritev je tudi za vnaprej 
jasna: še dodatno se moramo 
specializirati pri izdelovanju 
preje ter ob tem povečati ka-
pacitete za izdelavo mikane 
preje. Menimo namreč, da 
nam bo le takšna usmeritev 
proizvodnje zagotovila boljši 
dohodek zaradi kvalitete, ki 
jo lahko dosežemo in zaradi 
povpraševanja na trgu po na-
ših proizvodih.« 

Boljši rezultati poslovanja, 
večji dohodek in jasen po-
gled v jutri je delavcem Pre-
dilnice vzbudil občutek var-
nosti, ki ga nekaj let poprej 
pravzaprav niso imeli. Zato 
je tudi njihovo počutje pri 
delu veliko boljše, zmanjšala 
se je fluktuacija delavcev in 
tisti, ki so ostali, imajo kot 

hrast trdno vero v jutri. 
Takšno počutje delavcev je 
neprecenljivega pomena za 
Predilnico, kajti iz zagat je 
treba najti izhod skupaj, brez 
dvomov. Predsednik osnov-
ne organizacije sindikata Edi 
Detiček je ob tem dejal: 

»V letih izgub je mnogo 
delavcev zapustilo naš ko-
lektiv. Priznati moram, da 
družbenopolitične organiza-
cije niso mogle obvladati 
krizno situacijo, zato je bilo 
vzdušje v kolektivu še bolj 
napeto. Danes je drugače. 
Kajti delavci, ki so ostali in 
prebrodili krizo, so trdno od-
ločeni, da uresničijo zastav-
ljene cilje. Izredno pomemb-
no pa je tudi dejstvo, da so 
delavci za dosežene rezultate 
tudi ustrezno nagrajeni. To 
jim daje občutek varnosti in 
krepi zavest, da njihovo delo 
ni bilo zaman.« 

Tisti ljudski rek, da nesre-
ča zbližuje ljudi, je mogoče 
prenesti tudi na kolektiv la-
ške Predilnice. Delavci so po 
letih izgub in nestabilnosti 
končno uvideli, da njihovo 
delo rojeva sadove in da so ti 
sadovi plod skupnih napo-
rov. 2elijo_ delati, hočejo ve-
deti vse, kar se dogaja v toz-
du in delovni organizaciji in 
hočejo tudi odločati o sado-
vih dela. Grenke izkušnje 
preteklih let so jih oblikova-
le v prekaljene samouprav-
Ijalce. 

DAMJANA STAMEJCiC 

AKTIVNOST CIVILNE ZAŠČITE 

VAJA DELA MOJSTRA 
P o večmesečnih pripravah uspela vaja v Debru 

v okviru nadaljne krepitve 
obrambno-varnostnega si-
stema v občini Laško, na 
osnovi idejnih in akcijskih 
usmeritev ZK ter osnovnih 
izhodišč koordinacijskega 
odbora občinske konference 
SZDL Laško na področju 
ljudske obrambe in družbe-
ne samozaščite ter široke ak-
tivnosti delovnih ljudi in ob-
čanov, so bile v občini Laško 
v začetku leta načrtovane 
priprave za vsesplošno druž-
beno akcijo NNNP za preiz-
kušanje obrambno-varnost-
ne pripravljenosti in nadalj-
njega usposabljanja vseh de-
lovnih ljudi in občanov. 

Tako so bile na osnovi po-
litične akcije SZDL v KS in 
občinskega sindikalnega 
sveta Laško v delovnih in 
drugih organizacijah ter 
skupnostih izvršene temelji-
te priprave za preverjanje in 
usposabljanje na področju 
obrambe in zaščite, ki bo po-
tekalo celo leto. 

Poleg drugih načrtovanih 
aktivnosti na področju pri-
prav SLO in družbene samo-
zaščite so bile na področju 
civilne zaščite izpostavljene 
predvsem naslednje naloge, 
ki jih je potrebno uresničiti v 
letu 1979 v okviru akcije 
NNP: 

- v cilju zagotavljanja 
množične vključitve obča-
nov v enote CZ, organizirati 
splošne enote CZ še pri vseh 
hišnih svetih v stanovanj-
skih blokih, zaselkih in po 
ulicah; 

- s specializiranimi enota-
mi prve medicinske pomoči, 
protipožarne zaščite, enota-
mi za tehnično reševanje in 
RBK izvidniki na vseh nivo-
jih izvesti strokovni pouk za 
izvajanje reševalnih in za-
ščitnih akcij v primeru 
vojne; 

- v vsaki sredini preveriti 
mobilizacijski sistem; 

- v vsaki sredini izvesti 
operativno usposabljanje in 
preverjanje posameznih 
enot CZ ter izvesti praktične 

vaje v okviru KS, delovne or-
ganizacije in občine; 

- v okviru počastitve dne-
va civilne zaščite izvesti po-
kazno občinsko združeno va-
jo specializiranih enot civil-
ne zaščite v kateri sodelujejo 
tudi enote KS in splošne 
enote hišnih svetov ter pro-
stovoljna gasilska društva; 

Čeprav so vaje enot in šta-
bov za CZ bistvenega pome-
na in najkonkretnejša oblika 
izpopolnjevanja pridobljene-
ga znanja in za pridobivanje 
organizacijskih izkušenj, je v 
okviru akcije NNNP bil dan 
poseben povdarek tudi izde-
lavi posameznih načrtov 
obrambnega načrta civilne 
zaščite kot so zaklanjanje, 
zatemnjevanje in načrt za de-
lovanje v primeru naravnih 
in drugih hudih nesreč. 

Ob intenzivnem delu vseh 
operativnih načrtovalcev ci-
vilne zaščite v občini so bile 
v polletju že opravljene ak-
tivnosti: 

- na območju mestnih 
krajevnih skupnosti so bile v 
večini primerov formirane 
splošne enote civilne zaščite 
pri hišnih svetih, v ostalih 
krajevnih skupnostih pa 
splošne enote v vseh zasel-
kih, kar predstavlja na novo 
organiziranih in vključenih 
225 obveznikov civilne za-
ščite; 

- od meseca januarja do 
maja je bil izveden strokovni 
del osnovnega pouka za 66 
pomožnih bolničarjev, in 32 
bolničarjev občinskih spe-
cializiranih enot in enot lwa-

jevnih skupnosti. V mesecu 
maju je bil izveden tudi stro-
kovni pouk s 53 obvezniki 
protipožarne zaščite. 

- v maju in juniju so bile 
izvedene praktične vaje po-
sameznih specializiranih 
enot na ravni občine, krajev-
ne skupnosti in delovne or-
ganizacije na katerih je sku-
paj sodelovalo približno 339 
obveznikov. 

Rezultat omenjenih aktiv-
nosti je bila 24. junija v De-
bru občinska združena vaja 
specializiranih enot civilne 
zaščite občine, krajevne 
skupnosti Laško in splošne 
enote hišnega sveta. 

Celotna vaja je pokazala, 
da je občinski štab civilne 
zaščite sposoben voditi in 
odrejati ukrepe na prizade-
tem območju, specializirane 
enote pa so dokazale svojo 
strokovno in praktično 
usposobljenost za reševalne 
akcije. Prav tako se je na vaji 
uspešno vključila splošna 
enota hišnega sveta Debro, 
ki je poskrbela za pravoča-
sen umik stanovalcev na var-
nejšo lokacijo, po znaku ko-
nec nevarnosti pa se je prva 
vključila v reševanje ranjen-
cev. 

Po končani vaji so si opa-
zovalci lahko ogledali razsta-
vo sredstev in opreme civil-
ne zaščite v Laškem, občin-
ski štab civilne zaščite pa je 
imel slavnostno sejo v razšir-
jeni sestavi z vodstvi družbe-
nopolitičnih organov in or-
ganizacij ter predstavnikom 
RSCZ. Na seji je bila podana 
ocena stanja civilne zaščite v 
občini in ocena izvedene va-
je, na kar so bile v znak priz-
nanja za posebne zasluge pri 
razvijanju in krepitvi CZ v 
občini Laško podeljena priz-
nanja - značka civilne zašči-
te. Priznanja so prejeli 
Osnovna šola Antona Ašker-
ca Rimske Toplice, Stab za 
civilno zaščito KS Radeče, 
predsednik občinskega od-
bora RK Laško in še 5 posa-
meznikov ter člani štaba za 
civilno zaščito. 

KMETIJSTVO V LAŠKI OBČINI 

LE Z ZNANJEM IN VOUO 
Potrebna je širša družbena pomoč 

Kmetijstvo postaja vedno 
pomembnejša panoga. Poleg 
osnovnega namena proiz-
vodnje hrane je razvoj pode-
želja še kako pomemben za-
radi socialne varnosti kmeč-
kih ljudi, ohranitve krajine, 
čistega in zdravega okolja, ki 
je tako pomembno za zdrav 
razvoj in napredek vseh 
ljudi. 

V današnjem času je poleg 
ostalih najpomembnejši pro-
izvodni vidik kmetijstva. Na 
območju občine Laško so 
primarne proizvodne zmog-
ljivosti omejene na zemlji-
šča, katere leže na zelo razgi-
banem terenu v večini pri-
merov v strminah. To one-
mogoča večje usmerjanje v 
poljedelsko proizvodnjo. Ta-
ko terenski kakor tudi ostali 
naravni pogoji usmerjajo ra-
zvoj kmetijstva v Laškem v 
živinorejsko proizvodnjo, od 
katere ima veliko prednost 
govedoreja. V strukturi ob-
delovalnih površin, katerih 

je v občini okoli 5600 ha, 
predstavljajo travnate povr-
šine 70%, poleg tega je še 
okrog 2000 ha pašnikov. 
Srednjeročni in dolgoročni 
razvojni programi so osno-
vani na govedorejski proiz-
vodnji, katerim morajo biti 
podrejena vsa prizadevanja 
in vsi ukrepi za kvaliteten in 
hiter napredek. 

V obdobju preteklih nekaj 
let je bilo kmetijstvo deležno 
nekaj večje družbene pozor-
nosti in podpore. V občini so 
biU doseženi nekateri pozi-
tivni premiki, predvsem pri 
kreditiranju gospodarskih 
objektov, kmetijske mehani-
zacije, plemenske živine in 
vedno večjega vlaganja druž-
benih sredstev v tekočo pro-
izvodnjo. Izredna zaostalost 
našega območja je zahtevala, 
in še bo veliko investicijskih 
sredstev, saj so govedorejski 
in tudi ostali objekti v 90% 
primerih prestari, premaj-
hni, skratka brez večjih vla-

ganj neuporabni za intenziv-
no in visokoproduktivno 
proizvodnjo. Odplačevanje 
anuitet je za kmete veliko 
breme, vendar si uspešnega 
nadaljnega razvoja brez iz-
datnega kreditiranja ni mo-
goče predstavljati. Potrebno 
je zadržati in povečati obseg 
kreditiranja. Za gradbene 
objekte bi bilo nujno podalj-
šati odplačilno dobo vsaj na 
15 let. 

Glavni delež proizvodnje 
se odvija v kooperaciji, kate-
re nosilka je Kmetijska za-
druga Laško. Preko te orga-
nizacije je bilo do leta 1978 
razdeljenih 3,5 milijarde sta-
rih dinarjev kreditnih sred-
stev, za prej navedene inve-
sticije. Omembe vredno je 
vedno večje sovlaganje 
Kmetijske zadruge v La-
škem v tekočo proizvodnjo; 
trenutno predstavljajo obrat-
na sredstva vložena v skup-
no proizvodnjo s kmeti 1,4 
milijarde starih din. 

Laško kmetijstvo pesti ze-
lo nizka produktivnost, kate-
ra izhaja iz zelo razdrobljene 
proizvodnje in pridelovanja 
velikega števila kultur na po-
sameznih kmetijah. Takšen 
način pridelovanja zahteva 
veliko ročnega dela, saj je 
mehaniziranje različnih in 
številnih tehnologij na posa-
meznih kmetijah nemogoče, 
predvsem pa predrago. 
Kmetije se torej morajo 
preusmerjati v specializira-
no intenzivno proizvodnjo, 
ki daje tržne pridelke in s 
tem tudi primerne dohodke 
družinam na kmetijah. 

Na področju občine je že 
preusmerjenih 60 kmetij, v 
postopku preusmerjanja jih 
je 150. Skupno število čistih 
kmetij v občini je približno 
800 in še okrog 400 mešanih, 
ki so po velikosti zemljišč še 
zanimive za organizirano 
tržno pridelovanje. 

Preusmeritev kmečkega 
gospodarjenja zahteva veli-

ko angažiranost in z znanjem 
ter izkušnjami oboroženo 
strokovno službo. Preusme-
ritev je v bistvu proizvodno 
revolucionaren ukrep, ki 
mora obračunati s tradicio-
nalnimi navadami, ki so si-
cer ohranjale naše podeželje. 
Povedati je potrebno, da 
prav na področju obvladova-
nja kmetij, ki imajo pogoje 
in želijo gospodarjenje na 
nek način preusmeriti, ni bi-
lo storjenega toliko kot so za-
htevale dosedanje razmere. 
Eden od pomembnejših ra-
zlogov za tako stanje je po-
manjkanje strokovnih delav-
cev. Za ilustracijo dajem po-
datek razvitih kmetijskih de-
žel, kjer smatrajo za norma-
len normativ 20 do 30 kmetij 
na strokovnega delavca. V 
naših razmerah je do leta 
1978 prišlo na agronoma, ki 
se izključno ukvarja s stro-
kovnim delom in pospeševa-
njem 400 kmečkih gospodar-
stev. Stanje se je v letu 1979 
že delno izboljšalo, kar je po-
sledica pravilne politike šti-
pendiranja. Kljub doseže-
nim uspehom, ki se kažejo v 
doseženi proizvodnji govedi, 
mleka, perutnine, prašičere-
je itd. čaka na področju la-
škega kmetijstva še mnogo 
nepreorane ledine. 

KAREL INZ. KRASEK 



PREUSMERJENA KMETIJA S A JO VIC 

DOMA MESO IN ZEUE 
Letos naj bi pridelali 150 ton zelja 

Med kmetovalci je vedno 
več takih, ki se odločajo za 
specializirano - usmerjeno 
kmetovanje. Tak način dela 
jim prinaša z manj truda in 
izdatkov večji učinek. V žal-
ski občini so se prvi kmetje 
specializirali že pred kakimi 
petnajstimi leti in eden 
izmed njih je tudi Ludvik 
Sajovic iz Gomilskega. 

Kot sam pripoveduje je še 
pred 13 leti na njihovi, kakih 
8 ha veliki kmetiji raslo vse. 
Bilo je precej hmelja, pa žita, 
krompirja, pese in drugih 
poljščin, ki so jih potrebovaU 
za lastno preživljanje in za 
prehranjevanje prašičev, 
krav, konj in perutnine. Prvi, 
ki so mu predlagali naj se 
specializira, so bili strokov-
njaki s Kmetijskega kombi-
nata Žalec. Seveda je bil v 
dilemi in sprva se kar ni mo-
gel posloviti od starega nači-
na kmetovanja. Se težje je bi-
la odločitev za očeta in ma-
ter. No, kljub temu je bila 
želja po napredku močnejša 
od pomislekov in leta J 966 
so pričeli z gradnjo novega 
in preureditvijo starega go-
spodarskega poslopja v vzre-
jališče za piščance. Od začet-
nih nekaj tisoč se je število 
piščancev v vzreji povečalo 
na današnjih 24 tisoč. 

Glede na to, da ima Sajovi-
čeva kmetija okrog 8 ha ob-
delovalne zemlje, kjer pride-
lujejo predvsem krmo, so 
modernizirali star hlev v ka-
terem imajo sedaj povpreč-
no 16 pitancev. S tem pa nji-

hova dejavnost še ni zaklju-
čena. Na netravnatih površi-
nah v neposredni bhžini do-
ma imajo zeljni nasad. Tudi 
zelje pridelujejo že dalj časa 
in kot predvidevajo, ga bo 
letos kar okrog 150 ton. Ne-
koliko ga je sicer prizadela 
suša, vendar je zadnja moča 
morebitno škodo precej omi-
lila, zelju pa so pomagali tudi 
z zaUvanjem. Gojijo pred-
vsem kvalitetno varaždinsko 
sorto, ki je med najbolj priz-
nanimi. Poizkusno pa gojijo 
na manjšem kompleksu še 
osem sort holandskega zelja. 

Za Sajovičevo domačijo je 
značilno, da na njej v slogi 
živijo tri generacije. Med tem 
ko sta gopodarjev oče Kari 
in mati RozaUja, lani sta 
praznovala zlato poroko, še 
dokaj krepka in z veseljem 
opravljata delo, ki ga zmore-
ta, vodita gospodar Ludvik 
in njegova žena Rozalija 
kmetijo ter opravljata velik 
del dela. Svojo prihodnost 
pa vidita v štiriindvajsetlet-
nem sinu Borisu, ki je kon-
čal kmetijsko šolo, odslužil 
vojaški rok in kar je najvaž-
nejše, ima veselje do kme-
tovanja in tudi razumevanje 
za svoje starše. 

Na kmetiji kot je ta, seveda 
ne manjka dela in skrbi, pa 
tudi dohodki so precejšnji. 
Delo si delijo, izdatke pokri-
vajo iz skupnega dohodka, 
nas pa je zanimalo kako je s 
čistim dohodkom? Gospo-
dar je dejal, da z denarjem 
niso razsipni, vsakdo pa lah-
ko dobi kolikor in kar potre-
buje. Nekoliko prizadeti pa 
so se počutili, ko so jim pred 
meseci poslali knjige v kate-
rih naj bi kot obrtniki vodili 
vse prihodke in izdatke, da 
bi na podlagi tega lahko bil 
kmetov čisti dohodek ob-

davčen. Meni, da je potrebno 
prej natančno določiti koMk-
šen naj bo neobdavčeni del 
kmetovega letnega dohodka 
in kako se bo višina davka 
stopnjevala glede na višino 
dohodka. Sele potem se lah-
ko s pristojnimi dogovarjajo 
tudi o obveznosti vodenja 
knjig in drugem. Srečanje na 
tej kmetiji je bilo prijetno in 
dobil sem vtis, da je Sajovi-
čeva družina zadovoljna. 
Morda bi kazalo tudi tistim 
kmetom, ki se še niso opre-
deUli za usmerjeno proizvod-
njo s pomočjo kmetijskih 
pospeševalcev poiskati tudi 
zase najugodnejšo obliko 
kmetovanja. 

Tekst in foto: T. TAVCAR 
Ludvik Sajovic in njegov sin Boris, ki ima veselje do kmetovanja. Takšnih je danes 
malo! 

V BODOČE SKUPINSKO 
To bi bila najboljša oblika zavarovanja 

Po dolgotrajni suši, ki nas 
je pestila več kot 40 dni in 
povzročila precejšnjo škodo 
na travinju in ostalih kmetij-
skih kulturah, je končno le 
prišlo nekaj dežja. Kljub te-
mu je bilo v hribovitih pre-
delih prve košnje tudi pone-
kod za 40% manj. Zaostale 
so tudi druge kulture. 

Težko pričakovani dež 
nam je prinesel točo in pov-
zročil še dodatno škodo 
kmetovalcem v občini. V 
celjski občini je bilo največ 
škode povzročene na hmelji-
ščih v Vojniku in Višnji vasi, 
tudi do 100% in na koruzi 
80%. 

Svet za gospodarstvo pri 
občini Celje je imenoval ko-
misijo, ki je dokončno oceni-
la škodo povzročeno zaradi 
toče. Pri Davčni upravi pa 
tako ali tako obstaja stalna 
komisija za ocenjevanje to-
vrstne škode, na podlagi ka-
tere bodo kmetovalcem 
zmanjšali davčne obvezno-
sti. 

Vse površine, ki so 100% 
uničene, predvsem njivske 
kulture in njivske površine, 
ki iz kakršnega koli vzroka 
niso obdelane, bo treba po-
sejati s koruzo iz razreda ena 
in dva rane sorte, pesnimi 
flancami in na novo posaditi 
krompir. Vse njivske kultu-
re, ki niso do kraja, uničene, 
je treba takoj dognojiti in 
okopati oziroma osipati. 

Po žetvi bo strnišča po-
trebno takoj preorati in po-
sejati s strniščnimi posevki, 
ki jih kmetovalci v občini 
zadnje čase malo koristijo. 
Strnišni posevki bi bih pred-
vsem krmni, saj prevladuje v 
občini zvečine živinorejska 
proizvodnja in bo tako krma 
zaradi posledic suše nadvse 
koristna. Priporočamo na-
slednje krmne posevke: pit-
nik, koruza, koleraba, repa, 
listnati ohroyt, ogršica, gor-
jušica, inkornatka in še ne-
katere druge. 

Vso razpoložljivo krmo, ki 
se da silirati, je treba konzer-

virati. MisUmo predvsem na 
siliranje koruznice in to v 
preproste silose pod folijo. 
Koruznici dodajajte travo 
tretje in četrte košnje,*ker sa-
ma nima zadosti vlage. 

Semena in umetna gnojila 
so na voljo v lokalih kmetij-
ske preskrbe Kmetijske za-
druge Celje. Ce boste potre-
bovali kakršenkoli strokovni 
nasvet, se obrnite na pospe-
ševalce Kmetijske zadruge 
Celje. 

Glede na izkušnje zadnjih 
let, bo tudi bržkone eden 
najbolj učinkovitih ukrepov 
proti toči zavarovanje pridel-
kov, ki so v naši občini zava-
rovani komaj 5%, kar je vse-
kakor premalo. Zato je tudi 
ena pomembnejših nalog 
Kmetijske zadruge Celje, da 
razširi skupinsko zavarova-
nje med svojimi kooperanti, 
ki je tudi cenejše. 

ING. ZVONE TANC 

OVČJE ČREDE NA PAŠKEM KOZJAKU? 
Ovce, ki jih vidite na posnetku, niso s Paškega Kozjaka, morda pa bo osamljeni (zadnje 

čase pa vedno manj!) izletnik že drugo leto lahko videl na kozjaških strminah črede teh 
živah, ki jih je na žalost vse manj. O vzreji ov&c na tem pogorju se namreč v zadnjem času s 
kmeti pogovarja celjska kmetijska zadruga in kot kaže, je pripravljenost precejšnja. 

MST 

DIVJAD 
BREZ 
VAJETI 
V šmarski občini -

predvsem v nekaterih 
predelih, zlasti gozdnatih, 
se občani že dalj časa pri-
tožujejo, da jim divjad de-
la precejšnjo škodo na 
posevkih, da pa z lovski-
mi družinami, ki gospo-
darijo z divjadjo na tem 
območju, ne najdejo 
skupnega jezika. Zaradi 
tega se je skupščina obči-
ne Šmarje pri Jelšah od-
ločila da sprejme družbe-

"ni dogovor o uresničeva-
nju posebnega družbene-
ga interesa pri gospodar-
jenju z divjadjo v bohor-
skem lovsko-gojitvenem 
območju. Zveza lovskih 
družin Posavje, Krško, 
iniciativni odbor, se je 
predlogu hitro odzvala. 
Pripravili so predlog do-
govora, Izvršni svet skup-
ščine občine Šmarje pri 
Jelšah pa je ob ten>dodal 
tudi nekatere pripombe, 
za katere menijo, da so še 
posebej važne. Menijo na-
mreč, da so v dogovoru 
interesi kmetijstva pre-
malo prisotni. Kjer so po-
vršine namenjene inten-
zivnemu razvijanju sa-
djarstva in vinogradniš-
tva, bi morali v prihodnje 
poskrbeti za znatno 
zmanjšan stalež srnjadi in 
zajcev, če le mogoče na 
najmanjšo možno število. 
Družbeni dogovor tudi ne 
upošteva vseh zainteresi-
ranih podpisnikov, kot na 
primer Zvezo ribiških 
družin Novo mesto, ka-
mor se vključuje tudi do-
mača ribiška družina Sot-
la, Brežice in Brestanica. 
V družbenem dogovoru 
nikjer ne piše niti besede 
o usklajevanju interesov 
in programov lovskih in 
ribiških organizacij, kar 
je še posebej pomembno 
zaradi gojitvenih prizade-
vanj na vodah. 

In končno: med podpi-
sniki tega družbenega do-
govra ni najti krajevnih 
skupnosti, ki pa so - ra-
zumljivo - za pametno re-
šitev še najbolj zainteresi-
rani, saj se prav njih ne-
posredno tiče. 

Z vsemi dodatki bo no-
vi sporazum to, kar si 
kmetovalci žele. MST 



Pionirji pri spomeniliu v Rastkah 

OD SMREKOVO A DO MOZIRJA 

V SPOMIN NA JUNAKE 
Pohod pionirjev po poteh XIV. divizije 

v sredo, 13. junija, je pri-
spelo iz velenjske občine na 
Smrekovec 105 pionirjev. 
Pot jih je vodila od Paškega 
Kozjaka, Graške gore. Raven 
pri Šoštanju, Cirkovce, pre-
ko Velunje na Žlebniku, kjer 
je padel pesnik Kajuh. 

Na celotnem pohodu se je 
izmenjalo več kot dva tisoč 
pionirjev. 

Na Smrekovcu so poho-
dne zastave in torbico prev-
zeli pionirji iz ljubenske 
osnovne šole. Pripravili so 
tudi kratek kulturni pro-
gram, pionirjem in drugim 
pa je spregovoril predsednik 
Občinskega odbora Zveze 
borcev NOV Mozirje, Vlado 
Košir. 

Po krajšem počitku smo 
nadaljevali pot do kmetije 
Kugovnik (1240 m), kjer sta 
Kugovnikova mama, Jožefa 
Brglez, ki ima že 78 let in 
njen sin, govorila, kako je bi-
lo tod med vojno. Tudi pri 
njih so se zadržali borci Štiri-
najste divizije. Tedaj je go-
spodar odpeljal tudi divizij-

sko predhodnico v Planino 
do Rabona. 

Pot nas je zatem vodila na 
Ramšaka mimo Lojena k 
spomeniku v Rastkah. V 
Ljubno smo prispeli v popol-
danskih urah. Pred šolo so 
nas pričakali pionirji in uči-
telji. 

Naslednji dan so zastave in 
torbico prevzeli pionirji 
osnovne šole Luče. Pot je vo-
dila mimo spomenikov v 
Radmirju in Homu. Dež. Mo-
rali smo vedriti. 

V Gornjom gradu, je bil 
program, ki so ga pripravili 
učenci iz Luč, kar v šoli. Tu 
so tudi zastave in torbico 
prevzeli gornjegrajski pio-
nirji. In spet na pot do 
Smartnega ob Dreti in na-
slednji dan do Nazarij. 

Zvečer smo prisostvovali 
kulturnemu programu v Na-
zarjih. Žal, nas je motilo sla-
bo vreme. 

V soboto, 16. junija, smo se 
v Mozirju priključili drugim 
pionirjem iz vse države, pre-
dali raport in torbico. 

Našega pohoda od Smre-
kovca do Mozirja se je udele-
žilo 300 pionirjev iz osnovnih 
šol v Gornje Savinjski dolini. 
Spremljali so nas planinci, 
borci, taborniki in pripadni-
ki teritorialnih enot. 

ANTON IKOVIC 

VIKTOR BRAČKO IZ CINKARNE 

KRI JE DRAGOCENA! 
To dobro ve, saj Jo Je daroval 51-krat! 

Viktor Bračko iz Cinkarne 
je 51-krat daroval kri in z njo, 
kdo ve komu, morda resnič-
no rešil življenje. 

Pred dnevi, ko sem ga 
zmotila pri delu v Cinkarni, 
si je snel prašne delovne ro-
kavice in že je stekel pogo-
vor o delu in življenju. 23 let 
je Viktor že zaposlen v Cin-
karni in pravi, da bo temu 
kolektivu ostal zvest do upo-
kojitve. Poprime za vsa dela. 
Nič mu ni pretežko. Ko sva 
se pogovarjala o krvodajal-
stvu, se je Viktor tudi spo-
mnil, kdaj je dal prvič kri. 
Pri vojakih je bil in nekemu 
tovarišu, ki se mu je pripetila 
nesreča, je bila potrebna nje-
gova kri. Ni pomišljal. Na-
sprotno! Prav tedaj se je na-
mreč Viktor odločil, da bo, 
če bo le zdrav in kadar bo 
potrebno, še daroval svojo 
kri. 

Iz Maribora, od koder je 
doma in kjer je bil nekaj let 
tudi zaposlen, se je preselil v 
Celje in se zaposlil v Cinkar-
ni. Teh prvih let se Viktor 
spominja z bridkostjo. Z 
bridkostjo zato, ker je imel 
družino in je hkrati ni imel. 

V vlažnem, tesnem in maj-
hnem stanovanju res niso 
mogli živeti z otroci. Dve de-
klici sta tedaj morali v rejniš-
tvo. Ni bilo lahko. Zato se 
teh let tako nerad spominja. 
Staršema je ostal doma v 
uteho še sin in končno se je 
tudi tej družini nasmehnila 
sreča. Dobili so majhno sta-

novanje. A bilo je suho in 
svetlo. 

Kljub velikim skrbem, ki 
so ga pestile, sam pri sebi ni 
pozabil na zaobljubo, da bo 
še daroval kri. Udeleževal se 
je krvodajalskih akcij, naj-
večkrat pa je naneslo, da je 
kar sam odšel na transfuzij-
sko postajo v Celju, kjer je že 
dolgoletni znanec. Vsaka 
dva ali tri mesece, pravi, mu 
na oddelku za transfuzijo 
vzamejo stekleničko krvi. 
Enkrat, več, drugič manj, ka-
kor pač nanese. In domov 
odhaja Viktor srečen in za-
dovoljen. Dokler bo zdrav, 
pravi, bo ostal krvodajalec. 
Doma skrbno hrani tudi zla-
to značko in priznanje Rde-
čega križa. Letos je dobil kot 
pozornost za njegovo nese-
bično pomoč tudi uro. Tudi 
na morju je že bil kot aktiven 
krvodajalec. 

A ne zaradi priznanj, zara-
di lastnega občutka, bo Vik-
tor Bračko ostal krvoajalec 
tudi v naprej. Kadarkoli, tu-
di ob polnoči, če bo potreb-
no, bo prišel na oddelek za 
odvzem krvi. 

M. PODJED 

ZLA TI JUBILEJ TROBIŠEVIH 
Pred dobrimi pedesetimi leti sta si prvič rekla da Ivan in 

Marija Trobiš iz Konjskega pri Vojniku in 5. maja so ta 
obred svečano ponovili. Ivan Trobiš, živahen osemdesetlet-
nik, se še dobro spominja svojih mladih dni. Še posebej, ki 
se je v prvi svetovni vojni dve leti boril na italijanski fronti, 
bil je koroški borec, nekaj časa pa je bil tudi v partizanih v 
Savinjski dolini. Še danes pa sodeluje v pevskem zboru 
Vmnik, v katerem prepeva tudi že petdeset let. 

Žena Marija je bila prej doma v Svetem Lenartu nad 
Laškim in odkar se je preselila na Konjsko,je doma gospodi-
njila in seveda pomagala pri kmečkih delih. 

Trobiševim se je v zakonu rodilo pet otrok. Danes pa 
imata 15 vnukov in 6 pravnukov. 

F. P. 

Lansko leto je pri Mohorjevi družbi izšla knjiga v 
zbirki Slovenskih večernic. Napolnjena je z bese-
dami, ki jih je leta in leta zapisoval Vršnikov Joža ali 
po domače Robanov Joža. Vsa Savinjska dolina ga 
pozna, med slovenskimi planinci in gorniki pa je to 
sploh eno najbolj znanih imen. O Robanovi domačiji, 
seveda z današnjega vidika, smo pisali v prejšnji 
številki NT. Robanov Joža je v svojih zvezkih, ki jih 
je v knjigo oblikovala dr. Zmaga Kumer, zapustil 
dragoceno blago, ki ga sicer sam nikoli ni imel za 
literarno snovanje, bolj kot dokument časa in vse 
tisto, kar je čutil, da ne sme uiti pozabi. Iz omenjene 
knjige bomo objavili nekaj najbolj značilnih in zani-
mivih zgodb in s tem obudili spomin na Robanovega 
Jožo, ki je umrl 1973. leta in seveda obudili njegove 
besede, ki nam bodo slikovito prikazovale kraje, 
ljudi in dogodke s Solčavskega. 

KAKO SMO NEKDAJ 
ŽIVEČI V SOLČAVI 

Solčavske žanjice so do 
konca I. svetovne vojne 
hodile v žetev na koroška 
polja. Dobro so vedele, 
kje se žetev začne najprej, 
kje je žito zrelo nekoliko 
pozneje in kje nazadnje. 
Poznale so vse gospodar-
je in gospodinje, vedele 
so, kje so dobri ljudje, kje 
je dobra hrana, kje imajo 
radi otroke, ki so jih pri-
peljale s seboj, kje pošte-
no štejejo kope in snope 
in pošteno plačujejo. 
Kmetij, kjer so bili do ža-
njic umazani, so se izogi-
bale. Sicer so pa starejše 
imele že kar svoje gospo-
darje, pri katerih so žele 
vsako poletje. Bilo je tudi 
takih gospodarjev in go-
spodinj, ki so raje vzeli v 
žetev žanjice z otroki, ka-
kor brez njih. Tiste z otro-
ki so namreč bolj pridne 
in za vse bolj hvaležne, 
kakor one brez otrok. 
Včasih je bilo tudi dvajset 

otrok pri enem kmetu. 
Kakšna na pol odrasla de-
klica je pazila nanje in ža-
njicam nosila vodo. Tudi 
ta je dobila plačilo, vsi 
otroci pa dobro hrano. 

V glavnem so hodile 
solčavske žanjice na bliž-
nja koroška polja, šle pa 
so tudi do Labodske doli-
ne in Gospe svete. Tako 
so imele delo in zaslužek 
do pozne jeseni, da so po-
žele tudi ajdo. Vse seveda 
niso ostajale na Koro-
škem do ajde, ker je bila 
po 15. avgustu žetev tudi 
na solčavskih hribovskih 
kmetijah. 

Na Koroškem so imele 
plačilo od kope. V eni ko-
pi je bilo 60 snopov in za-
njo so dobile 14 do 15 
krajcarjev. Ena žanjica je 
lahko nažela 10 do 15 kop, 
kakor je pač bila pridna 
in spretna. 

Pripovedovali so, da se 
je neka žanjica namenila 
nažeti 20 kop v enem dne-
vu. Divje se je gnala z de-
lom ves dan in do večera 

res nažela dvajset kop, ko 
pa je vrgla iz rok zadnji 
snop in se vzravnala, je 
tako omahnila mrtva na 
tla. 

Na dan je žanjica zaslu-
žila hrano in še do 2 goldi-
narja (4 krone) kar je bil 
za tisti čas lep zaslužek, 
saj je bil gozdni delavec 
vesel, če je zaslužil 3 kro-
ne dnevno. Vendar je bil 
tisti denar na žetvi trdo 
zaslužen, saj so žanjice 
morale delati v najbolj 
vročem letnem času od 
prvega svita do mraka. 

Ko so se po končani že-
tvi vračale domov, so bile 
zgarane in zaradi obi^e-
ga potenja izsušene, v že-
pih pa so jim žvenketali 
goldinarji in jih navdajali 
z zavestjo, da pozimi ne 
bo treba stradati in preze-
bati. Goldinar je imel to 
hvale vredno lastnost, da 
je nekaj zalegel, kamor se 
je potočil. 

V Železni Kapli so ža-
njice nakupile blaga za 
obleko sebi in otrokom in 
še vsega drugega, kar so 
potrebovale, in so se tež-
ko obložene vrnile čez 
Šentlenarski vrh v Sol-
čavo. 

Če je bil še mož gozdni 
delavec, so bili v hiši kar 
dobri časi. Zato je nastala 
pesem: 
Ko sem olcarja imela 
sem tolarje štela, 
zdaj ko ndinarja imam, 
pa še moko petlam. 

Kjer pa je bila bolezen, 
majhni otroci, starost ali 
malo preveč pijače, je bi-
lo hudo in takih hiš je bilo 
več. Tačas, ko ni bilo že-
tve, so žanjice večinoma 
služile kot nosačice, kar 
je bilo enako hudo, če ne 
še huje. 

Do leta 1894 namreč ni 
bilo ceste Solčava-Ljub-
no in so veliko robe za 

trgovino in vse pivo za 
gostilne znosile iz Želez-
ne Kaple prav ženske no-
sačice. Katera je mogla, je 
od kakega kmeta kupila 
telička, v gostilni pa nalo-
žila v koš praznih stekle-
nic ali sod od piva. Tako 
je nosila na hrbtu težo, 
pred seboj pa gonila telič-
ka in prišla že do kraja 
izmučena v Železno Ka-
plo, kjer je telička proda-
la mesarju, včasih z do-
bičkom, večkrat z izgubo, 
prazno posodo pa oddala 
v pivovarni. Ko se je ne-
koliko odpočila in okre-
pčala, je naložila v koš 
spet poln sodček piva in 
20 do 30 kg ali še več robe 
in se še isti dan vrnila čez 
hrib v Solčavo. Za pot iz 
vasi Solčave do Železne 
Kaple še praznih rok po-
trebuješ pet ur in vrh ima 
1500 m nadmorske višine. 
Lahko si predstavljamo 
trpljenje nosačic na taki 
poti, plačilo za nošnjo pa 
je bil en goldinar... 

Poslednje nosačice so 
bile Kranjska Tončka 
(Antonija Černe), Pezrova 
Mica (Marija Špruk), Len-
ca (Magdalena Selišnik), 
Liza Robnik, stara Ma-
rovšnica in Reberska 
Mica. 

Ko so leta 1894 naredili 
novo cesto Ljubno-Sol-
čava in ni bilo več treba z 
vozom 36 krat bresti Savi-
njo, odpadlo pa je tudi ne-
kaj velikih klancev, se je 
promet usmeril v Savinj-
sko dolino in so s te strani 
zalagali trgovine in gostil-
ne. Zato je zaslužek od 
nošnje odpadel, odpadlo 
pa je tudi veliko in presla-
bo plačano trpljenje teh 
ubogih žensk. 

(PRIHODNJIČ O VOJA-
ŠKIH BEGUNCIH) 



PD 
ZABUKOVICA 

v Planinskem društvu 
Zabukovica tečejo zadnje 
priprave na zbor planin-
cev, ki bo julija na Homu. 
Letošnji, že tradicionalni 
zbor, bodo počastili tudi z 
nastopom Godbe na piha-
la iz Zabukovice in s po-
hodom ob spomenikih 
NOV, ki so ga pripravili v 
okviru akcije »Nič nas ne 
sme presenetiti«. 

V okviru te akcije pa se 
odvijajo tudi različne de-
javnosti v društvu in v 
sekcijah. Tako je sekcija 
planincev-invalidov na-
pravila že več izletov po 
Šaleški transverzali. Pio-
nirska sekcija pa je orga-
nizirala planinsko šolo, ki 
jo je opravilo 28 pionirjev, 
tečaj iz prve pomoči pa je 
opravilo 31 pionirjeY. Ti 
so imeli tudi več izletov 
na katerih so teoretično 
znanje, ki so si ga pridobi-
li v šoli podkrepili še v 
praksi. Za končni izlet se 
bodo pionirji odpravili na 
Kamniško sedlo, kjer bo-

do nekateri izmed njih 
prejeli tudi značke za pre-
hojeno Savinjsko pot ter 
bronaste in srebrne znač-
ke »pionir-planinec«. 

Člani društva so se le-
tos udeležili tudi vseh 
večjih pohodov po poteh 
NOV. Bih so na Stolu, Po-
reznu, na Snežniku jih je 
bilo kar 250, udeležiU so 
se pohoda po poteh I. Po-
horskega bataljona, 50 
članov pa je prehodilo tu-
di »Kurirsko pot Dolomi-
tov«. Razen tega je druš-
tvo izvedlo tudi orienta-
cijsko tekmovanje za po-
kal HOM, pionirji so se 
udeležili orientacijskega 
pohoda v Mariji Reki, 
mladinci pa so sodelovaU 
na republiškem prven-
stvu v orientaciji na Celj-
ski koči. V društvu so 
vzgojili tudi 13 novih gor-
skih stražarjev, ki poleg 
svojega dela pomagajo 
tudi gorskim vodnikom. 

Na zboru bodo zasluž-
nim planincem podehli 
tudi častne znake Planin-
ske zveze Slovenije in 
znake za prehojene tran-
sverzale. 

FRANC JEŽOVNIK 

ŠOŠTANJ-GORA 
OLJKA-POLZELA 

v dneh, ko se ne more-
mo voziti z osebnimi vozi-
li, lahko napravimo prije-
ten izlet, kjer se do izho-
dišča pripeljemo z vla-
kom. To je lahko Šoštanj, 
Polzela ali katerakoli dru-
ga postaja na tej progi. 
Vzemimo za izstopno po-
stajo Šoštanj. 

S postaje gremo ob 
elektrarni, kjer lahko od 
spodaj gledamo rdeče be-
li dimnik, ki ga bomo ka-
sneje videh še z marsika-
terega griča. Pri odcepu 
za Lokovico najdemo še 
nekaj starih markacij, ki 
so vodile že v prvih časih 
šaleškega planinstva iz 
Šoštanja na Goro Oljko 
(5. marca je bilo 74 let od 
njegove ustanovitve). 

. V uri hoje in morda z 
manjšimi težavami pri 
prečkanju nove cestne 
trase Gorenje-Velenje pri 
Lokovici najdemo spet 
markirano pot na Konji-
no (552 m) in blizu Sta-
novška pridemo na Šale-
ško planinsko pot. Še ho-
ja po gozdu in že smo pri 
Turineku. Tu je svojstven 
pogled na Goro Oljko. 
Dalje gremo mimo Rogel-
ška, z dela te poti je raz-
gled daleč proti vzhodu 
in že smo, na vrhu Gore 
Oljke (734 m). Razgled s 
te gore je, posebno v le-
pem vremenu, zares en-
kraten, saj se vidijo Sa-
vinjsko-Kamniške alpe, 
Plešivec, Peca in še bi 
lahko naštevah. 

MNOŽIČNA UDELEŽBA 
Tudi letos je OZD SIP Šempeter pripravila sindikalno 

tekmovanje med TOZD. Letos je sodelovalo več ekip kot 
lani, to pa tudi zaradi tega, ker ta delovna organizacija v teh 
dneh praznuje 25. letnico obstoja. PomeriU so se v nogo-
metu, košarki, streljanju, šahu in vlečenju vrvi. Prvo mesto 
je osvojila ekipa TOZD Tovarne kmetijskih strojev SIP 
Šempeter, pred Delovno skupnostjo skupnih služb, ekipo 
garnizije Sežana in TOZD Tovarne kmetijske mehanizacije 
Krasmetal Sežana. 

DVE ZMAGI KONJICANOV 
V Novem mestu je bilo repu-

bliško prvenstvo delavcev lesne 
stroke Slovenije, kjer so sodelo-
vali tudi športniki LIK iz Celje in 
LIP iz Slovenskih Konjic. Med 
ekipami so bili Konjičani deveti, 
Celjani pa enajsti. 

Najboljši uspeh so Konjičani 
dosegli v nogometu ter streljanju 
pri moških, kjer so premočno 
osvojili prvo mesto. Celjani so 
osvojili drugo mesto pri ženskah 
v kegljanju. 
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»Ti si pa terno zadela s svojim nasedenim Jakom, ko sta 
se tratila na Ogrskem s cigani in pokopavala otroke brez 
krsta, dokler se te deda ni otresel in so te potem ,po šup' 
prignali nazaj na Grobi jo.« 
»Ti brezverka, ti ne boš mazala s svojim blatnim jezikom. 
Ti, jaz ti že pokažem!« se je vsa zasinela zagnala Babnikova 
z nohti v Fidelčkin obraz. Ženske na vozu so vreščale, da se 
je Tona zbudil iz svojih misli in se okrenil nazaj. Tudi 
Šimen je pogledal na voz in švrknil po kobilicah, pa so 
zletele v Nagel sunek je zmešal bojevnice, da so se spustile 
in lovile kline v lojtrščinah. Tona se je nasmehnil njihovi 
zmedi in si je mislil: 

»Drugih skrbi nimajo, pa se za tuje lase pulijo. Kako so 
kaj po meni udrihale?« Pri misli na svojega otroka se je 
zresnil in pričel šteti na prste: »Junij, julij, avgust, septem-
ber, oktober, november, december, januar, februar, marec. 
Deset mesecev že šteje. Sedaj ima gotovo že nekaj zob in 
nemara že poizkuša hoditi. Korenjak bo...« 

»HotI« je krenil Simen kobilici v temni Dolgi graben za 
Kranjčevim mlinom, da se je voz močno zagibal in zopet 
zmotil Tona v mislih. 

Spočiti dolgega zimskega praznovanja so se zagnali grab-
Ijači z vso vnemo na delo. Kakor ogromen plaz so gnali po 
hribu zgrabek volnega bukovega listja, kostanjevo je pa že 
močno sperelo pod snegom. Dobro so se navezale mreže in 
jih je bilo že do male južine za eno vlačugo. Trdo sta jih 
nalagala Tona in Simen na vejevje v drči, jih zašpalila 
drugo k drugi z vlačnimi klini ter prepeljala skozi mreže 

vrv. Dobro je bilo treba okovariti mreže za smuk po str-
mini. Kakor težek čoln se je majala vlačuga v dohno, zadr-
ževana v zagonu na vrveh v močnih rokah. Srečno sta 
prikrmarila Tona in Šimen vlačugo v dolino, razdrešila vrvi 
in popravila pri kobilah mrvo. Tona je snel z gabrove veje 
trebušast ceker, ga nataknil na roko in spet sta lezla v hrib. 

Grabijice so sedle krog velikega štora, kamor je izložil 
Tona vsebino cekarja. Dve zelenki tolkca, svinjsko pleče in 
velik pečenjak, ki ga je tako lepo zapekla mlada gospodi-
nja. Najprej je natočil Tona vsakemu kozarec pijače in mu 
odrezal par kosov plečeta. Potem pa je varno prijel z levico 
rumeni pečenjak in ga dvignil pred se, da so lahko rekovne 
ženske videle, kako visoko je kipnil. Uganil je Tona misli 
žensk, ki so ugotovile vse hkratu same pri sebi: »Če se ji 
pečenjak ni pokazil, bo tudi druga kuha kaj prida.« 

Z desnico je prekrižal Tona pečenjak, ki se je v tem 
zazibal, da ga je roka čvrsteje prijela. Slabovečno testo seje 
pri tem odkrhnilo in se je potočil rumeni pečenjak kakor 
brus po strmi rebri, odskakoval je in se zadeval niže od 
drevesa, dokler se ni razprhnil v nešteto koscev. 

Ženske so kriknile in planile pokonci: »Jej!« 
Tona je oblila v zadregi rdečica. Le Simen, ki mu ni bilo 

do takih poslastic, je ohranil mirno kri in segel v cekar: 
»Za delavskega človeka se še bolj prileže koruznjak.« 

Izvlekel je lep hlebec koruznega kruha. Vsi somu pritrdili. 
Kaj so pa tudi sicer hoteli lačni sredi gozda. 

Ko so se podkrepčali, jim je še bolj spešilo delo, posebno 
ker je bilo listje že zagrabljeno. Že ob treh so spravili težke 
mreže na voz in ga dobro povezali, da se ne bo preveč listja 
iztreslo po kamnitih kolobitih do ceste. Pri Kranjčevem 
mlinu so zlezli vsi na voz, ker je bilo še debelo uro do doma. 

Pred Frenčkovo gostilno je rekel Tona Šimnu, naj ustavi. 
Vesel naglega dela, še bolj pa, da zaveže grabljicam jezike 
zaradi ponesrečenega pečenjaka, je zaklical gostilničarju in 
mesarju Frenčku: »Štefan belega prinesi!« 

»Gospod Kolenc!« ga je poklicala iz hiše nasproti pošta-
rica. »Pismo imate!« 

Tona je zdrknil z voza, si oprhal listje z obleke in premiš-
ljeval, odkod bi bilo pismo. »Nemera mi je pisal nazarski 
Bohač zaradi hmeljevk ah pa je dospel naročeni plug...« 

Ko je imel pismo v rokah, je pa Tona videl, da je odtam, 
odkoder se ga je najmanj nadejal. Pepca mu je pisala. 

»Kaj le hoče?« ga je zaskrbelo. »Menda pač ni zbolel kdo 
od njiju.« Naglo je odtrgal rob zalepke in čital okorne črke. 

»Ljubi Tona! Prej, ko Ti nadalje pišem. Te od vsega srca 
pozdravljam in Ti dam vedeti, da sem bila hudo bolna. 
Pljuča so se mi vžgala. Sedaj sem že spetpokoncu in upam, 
da ne bo več hudega. Le za eno reč sem žalostna. Vročina 
mi je posušila vse mleko in sem morala Tončka odstaviti z 

desetimi meseci. Ne veš, kakšen vesel fantič je. Osem zob 
ima, sedaj mu pa že bodejo podočnjaki. Je že vse in so mu 
bile prši le priboljšek. Tudi hoditi že poizkuša. Kakor veš, 
sva se zmenila, da ga vzameš k sebi, ko ga odstavim. Ne 
silim Ti ga, saj kar ne morem misliti, da bi se ločila od 
njega. Toda pri vas bo imel mleka in prostosti, zato pridi 
kmalu ponj, da ne prične hirati. Morda Te bom, moj ljubi 
Tona, laže pozabila, če ne bom več videla Tončka. Ne veš, 
kaj vse mu pripovedujem, ko mislim, da si Ti, kadar zrem v 
njegove jasne oči. 

Preden grem v daljni svet, bi Te še rada enkrat videla. 
Srce mi pravi, da se ne vrnem nikoli več nazaj. Če utegneš, 
pridi na veliki četrtek. Te pozdravlja od vsega srca brez jeze 
in Ti želi vse sreče v zakonu Tvoja Pepca, ki bo še na zadnjo 
uro mislila na Tebe. Z Bogom!« 

Ko je prečital Tona pismo, mu je stisnila bolečina srce, 
toda takoj se je zavedel in vrgel nagel pogled na poštarico. 
Ta je bila vsa zatopljena v svojo pisarijo in je le glavo 
dvignila v odzdrav, ko ji je želel Tona »Srečno!« in vtaknil 
pismo v notranji žep suknjiča. 

Vse grabljice so uprle željne poglede v Štefan, le Fidelč-
kino oko je ošinilo Tona. 

»Ona mu je pisala,« je razbrala vešča ženska zgospodar-
jenega lica. 

Čim je stopil k vozu, se je Tona spet znašel. Potrapljal je 
mesarja po rami: »Za praznike bi imel zate jalovico.« 

»Kar pridem. Vem, da je pri Tebi zmerom kapitalno 
živinče,« mu je segel Franček v roko. 

Ko so popili, je Tona rekel Šimnu: »Kar poženi, jaz imam 
še opraviti.« Hotel je biti sam, da premisli vso nerodno reč. 

Voz je zdrdral po klancu. Tona je pa stopil v gostilno, da 
najde v kozarcu vina pravo besedo za ženo, ki ni več vedela 
o sklepu med Tonom in Pepco zaradi Tončka. Toda Frenčk 
ga je vrtel v drugih pogovorih, da je povsem pozabil na 
pismo. Šele ko je zavil mimo domačega kozolca, seje Tona 
spet domislil svoje težavne naloge. 

»Vzeti ga bo pač treba k nam. Dogovor je dogovor. Toda 
kaj bo rekla Mi cika, ko izve? Se bo že kako uredilo...,« je 
zamahnil Tona z roko in odgnal te misli. 

Ko so ženske čakale na večerjo, je ves čas Fidelčkin jezik 
kar balandal v ustih, da bi povedala o Pepčinem pismu. 
Miciki si tega naravnost ni upala, zato je oprezovala za 
Polono. Tej pa ni bilo dobro in se je podala že zgodaj k 
pokoju. Tako je morala Fidelčka nehote držati zase tako 
važno novico. 

Mlada Kolenca sta se pogovarjala, ko sta že ležala v 
postelji, kakor je to že kmetska navada, o delu za drugi dan, 
ko je bila cvetna sobota. Tona je večkrat že odprl usta, da bi 
povedal ženi, kako in kaj, toda nazadnje je sklenil: »Rajši 
ne! Saj še tako prehitro izve. Mati naj ji pove!« 



BI RADI 
SHUJŠALI? 
TODA KAKO? 
PIŠE: BORIS JAGODIČ 

Debeli ljudje tožijo nad utrujenostjo, 
ki jih spremlja celi dan in če nekoliko 
podrobno pogledamo ta problem, vidi-
mo, da sta tu v bistvu le dva vzroka in 
sicer hipoglikemija, t. j. zmanjšana koli-
čina sladkorja v krvi in pa motnje v 
delovanju krvnega obtoka in dihanja. 
Zmanjšano količino sladkorja v krvi 
povzroča povečano izločanje inzulina. 
To utrujenost spremljajo še druge sub-
jektivne nelagodnosti: vrtoglavica, raz-
dražljivost, glavobol, bolečine v predelu 
srca, slaba koncentracija ipd. Drugi tip 
utrujenosti debelih ljudi povzroča ma-
ščobna obloga srca in nabiranje maščo-
be v prsni votlini. Maščobne plasti so 
bogate s kapilarami, ker maščobno tki-
vo za svoj »obstoj« potrebuje določeno 
količino kisika. Ce bi raztegnili vse ka-
pilare, ki jih vsebuje 1 kg maščobnega 
tkiva, bi dobili cevko dolgo 6 km. Zato 
ni čudno, da je srce debelih ljudi preo-
bremenjeno in njihova cirkulacija je 
oslabljena. Tudi dihanje je otežkočeno 
in sicer zaradi tega, ker se trebušna 
predpona zaradi obilice sala ne more 
pravilno raztegovati in s tem se zmanjša 
prostor za pljuča. Količina vdihanega 
kisika se zmanjša, čeprav je njegova po-
trošnja zaradi maščobnih oblog poveča-
na. Kot posledica tega se javlja zaspa-
nost, utrujenost in zmanjšana delovna 
storilnost. Tako sem dragi bralci nanizal 
nih težav, ki spremljajo oziroma grozijo 
vsakemu debeluhu izmed nas. 

Boriti se moramo proti debelosti z vso 
močjo in voljo, ki jo premoremo. Zave-
dati se moramo krute resnice, da nam že 
10% nad normalno težo skrajša življenj-
sko dobo kar za 13% in to je pri današnji 
življenjski dobi skoraj 7 let. To pa niso 
mačje solze, ali ne dragi prijatelji? 

Zakaj se redimo? Na to vprašanje so 
našli številne vzroke. In sicer metabolič-
ne (presnovne) socialno ekonomske, 
psihološke in druge. S pomočjo ra-
dioaktivnih izotopov lahko danes loči-
mo dve vrsti debelosti in sicer takšno, ki 
jo pogojujejo velike, »predebele« ma-
ščobne celice in pa tako ki ima maščob-
no tkivo sestavljeno iz velike množice 
drobnih maščobnih celic. Prvi tip se 
najpogosteje javlja pri odraslih debelu-
hih in je v tesni zvezi s presnovo ogljiko-
vih hidratov (sladkorjev) in masti. Sma-

trajo, da je ta vrsta debelosti posledica 
preobilnega izločanja inzulina v kri. Po-
večanje količine inzulina v krvi pa je v 
tesni zvezi s količino ogljikovih hidra-
tov v vsakdanji hrani. Ce je sladkorja v 
krvi več, kot se ga potrebuje za normal-
ni življenjski ciklus, se pospeši izločanje 
insulina, ki ima to pomembno nalogo, 
da zmanjšuje količino sladkorja v krvi 
in pospešuje pretvarjanje sladkorja v 
mast (lipogeneza). 

Druga oblika, ki jo pogojujejo drobne, 
a številne maščobne celice, se javlja pri 
tistih ljudeh, ki so bili debeli že v mlado-
sti, a se postopoma mešajo z velikimi, 
debelimi celicami. 

Pomemben vzrok debelosti so razni 
psihološki momenti, ki spremljajo dan-
današnjega človeka. Zanimiva so zapa-
ženja, da približno 30% ljudi je več kot 
je potrebno tedaj, kadar so zaskrbljeni 
in nervozni. Pri vsakem večjem razbur-
jenju (to lahko imenujemo tudi stres) 
pride do povečanja izločanja hormona iz 
nadledvične žleze - adrenalina, ki akti-
vira sladkor iz njegovih depojev in s tem 
poveča količina sladkorja v krvi. Pove-
čana količina sladkorja pa izzove tre-
bušno slinavko da izloča več inzulina, ki 
zopet niža nivo sladkorja na tisti, ki je 
bil pred stresom. Tako inzulin izzove 
lakoto in takšen labilen človek enostav-
no mora jesti in piti. In pridobiva na 
teži! Začaran krog! 

Tako pridemo do zaključka, da večina 
maščobnega tkiva izhaja iz sladkorja. 
Zato, če hočemo shujšati tako, da se 
znebimo viška maščobnega tkiva, pomi-
slimo na to, koliko sladkorja, ali kruha, 
ali čokolade, ah slaščic mi debeluhi po-
spravimo! Vse za naše salo, ki se nam 
tako lepo potresava okrog trebuščka. 
Znanstveniki so ugotovili, da je bila ve-
čina diabetikov v začetku debela in da 
se 40% debeluhov pripravlja za vstop 
med sladkorno bolne. 

Rešitev iz tega začaranega kroga je na 
dlani. Kontrolirati je potrebno količino 
sladkorja, ki ga pojemo in povečati je 
treba telesno aktivnost! Ce hočemo za-
četi zmanjševati zaloge maščobe se mo-
ramo odpovedati ogljikovim hidratom. 
Sedaj se dragi bralci vprašujete, koliko 
časa. Brez skrbi. Imamo dovolj zaloge v 
obliki krvnega sladkorja (qlukoza) in 
kot glikogen (škob) v jetrih in mišicah. 

(se nadaljuje) 

REPUBLIŠKO 
PRVENSTVO 

Društvo za šport na vodi 
Nivo Celje je v sodelovanju z 
Brodarsko zvezo Slovenije 
organiziralo tudi mladinsko 
republiško prvenstvo v sla-
lomu in spustu za kajak-ka-
nu na divih na divjih vodah. 
Prvenstvo so organizirali na 
Savinji med Lučami in Ljub-
nim. Med celjskimi tekmo-
valci velja omeniti dobro 
uvrstitev bratov Kovačič, ki 
sta v kategoriji C2 osvojila 
drugo mesto. 

DRUGA REGATA 
V JADRANJU NA 
DESKI 

Društvo za šport na vodi 
Nivo Celje, sekcija jadranja 
na deski, je pripravilo drugo 

klubsko regato na Smartin-
skem jezeru, ki se jo je udele-
žilo 14 tekmovalcev. Zmagal 
je Samo Marine, drugi je bil 
Marjan Kolar, tretji Jože Ja-
nežič in četrti Igor Turk. Po 
dveh regatah pa je vrstni red 
naslednji: 1. Samo Marine, 2. 
Igor Turk, 3. Marjan Kolar, 4. 
Jože Janežič itd. Zaradi do-
pustov bodo naslednje rega-
te šele avgusta in septembra. 
Sekcija pa bo takoj prve dni 
julija pričela s tečaji učenja 
jadranja na deski. 

PLAVALNI 
TEČAJI 

ZTKO Celje bo julija v so-
delovanju s Plavalnim klu-
bom NEPTUN organizirala 
plavalne tečaje za predšol-
sko in šolsko mladino ter za 
odrasle neplavalce. Prijave 
za predšolsko in šolsko mla-
dino sprejema PK NEP-

TUN, za odrasle neplavalce 
pa v pisarni ZTKO v dvorani 
Golovec. Zbor delegatov za 
športno rekreacijo pa bo or-
ganiziral v nedeljo od 7.30. 
do 11.30. ure trim akcijo pla-
vanja. 

F. P. 

BREZPLAČNI 
TEHNIČNI 
PREGLEDI! 

AMZ Slovenije - tehnična 
baza v Celju na Ljubljanski 
cesti ob hotelu Merx, bo v 
soboto, 30. junija v času od 7. 
do 18. ure opravljala brez-
plačno tehnične preglede 
motornih vozil. 

Ti pregledi sodijo v njeno 
preventivno akcijo za večjo 
tehnično brezhibnost vozil, 
torej za večjo varnost na ce-
sti. 

UM 

»ŽALOSTINKA ZA SAVINJO« (3) 

LADIJSKA PLOVBA 
IN SPLA VARJENJE 

PIŠE: EDO JELOVŠEK 

V starih časih so v Savinji 
perice prale perilo, tržani in 
vaščani so v njej čistili čebre 
in sode, namakali kože za us-
nje in napajali živino. Mladi 
in stari so se v poletnih dneh 
kopali. Na levem bregu na-
sproti toplic in pod Anino 
kapelo so bila kopališča. Ta-
krat so ljudje rekli: 

»Ko voda preteče čez de-
vet kamnov, je spet čista.« 

Danes ta rek ne drži več. 
Tudi jat gosi in rac ni več. 

V urbarjih iz let 1524 in 
1582 sta omenjena na Savinji 
ladijski mlin in žaga, katerih 
lastnik je bil laški tržan Lo-
vrenc Košir. Od te obrti je 
moral plačevati laški gospo-
ščini po 3 goldinarje na leto. 

Olepševalno društvo iz La-
škega je postavilo leta 1904 
na levem bregu, severno od 
mesta, dve kopališki uti, ki 
pa so ju leta 1950 odstranili. 

Današnja Savinja je žal 
polna zaudarjajočih strupe-
nih odplak, raznih čistil, lu-
žin in kislin. Gladina reke, je 
bila nekoč bistra, prozorno 
zelenkaste barve, da je bilo 
videti tudi najmanjšo ribico 
na njenem dnu. Danes ima 
Savinja pisane odtenke od 
umazano rumene, rjave, čr-
nosive do rdečkaste barve. 

NEKOČ PLOVNA POT 
Rimljani so po naših krajih 

gradili ceste, mostove, pošt-
ne postaje in vodovode. Ure-
jali pa so tudi nekatere reke 
za plovni promet. Uravnavo 
naših rek je zlasti pospeševal 
rimski imperator Vespanzi-
jan (69-81). Takrat so s pre-
prostimi ročnimi orodji ure-
dili Savinjo le za plovbo čol-
nov, iztesanih iz enega debla. 
Pri tem je ostalo dolga stolet-
ja. Šele avstrijski cesar Karel 
VI. (1711-1740) je izdal ukaz 
za plovno ureditev Save in 
Savinje. Na Savi so pričeli z 
redno plovbo ladij že leta 
1729. Prav tako so uredili za 
plovbo tudi Savinjo. Po vsej 
strugi so korenito razstrelili 
vse čolnarske ovire. Od Celja 
do Zidanega mosta so na 
obeh obrežjih uredili vlačil-
ne steze za ljudi in živino za 
vožnjo proti toku. Na mno-
gih mestih so jih morali vkle-
sati v živo skalovje. 

Oblasti so pozvale trgovce 
na preizkušnjo spravila bla-
ga iz Celja v Ljubljano, pri 
čemer so ugotovili, da je vo-
dni prevoz za tretjino cenejši 
od prevoza po kopnem. Naj-
boljšemu prevzemniku so 
ponudili 12 zlatnikov, kr-
marju pa 3 zlatnike. Potem 
so vpeljali redno plovbo in 
uredili tudi mitnino. Verjet-

no je bila mitnica tudi v La-
škem. 

Ker je bila Savinja majhna 
reka, so po njej vozile skro-

mne ladjice, oziroma večji 
čolni, ki so jih v začetnem 
obdobju porivali »vlačugar-
ji« z dolgimi drogovi, pozne-
je pa so prešli na viačenje z 
vprežno živino. Prevažali so 
vse vrste blaga: žito in moko 
v mehovih, vino in olje v so-
dih, sadje v skrinjah, raševi-
no v balah, tudi premog, že-
lezo, kovinske izdelke, poso-
do in celo pošto. Z ladjami so 
potovali tudi potniki. Celjski 
mestni zapisnik iz leta 1778 
navaja, da stane ena ladijska 

vožnja od Celja do Radeč 10 
goldinarjev, pri čemer je bila 
všteta tudi hrana brodarjev. 
Ko je bila leta 1815 izredno 
slaba letina, so pripeljale la-
dje naravnost iz Slavonije 
velike tovore suhih sliv. 

Prvo pristanišče je bilo ob 
Savi južno od Zidanega mo-
sta, kjer je še danes vidna s 
kamenjem obzidana razkla-
dalna obala. Tu so blago pre-
kladali za smeri proti Zagre-
bu in Ljubljani. Sicer so ma-
le savinjske ladjice vozile tu-
di neposredno do določenih 
postaj v obeh navedenih 
smereh. Zadnji lastnik gosti-
šča za brodarje v Zidanem 
mostu je bil Zore. Brodarji 
so med plovbo tudi peU, na 
nevarnih krajih pa so se vsu-
le tudi kletvice in tudi do 
pretepov je prišlo zaradi vali-
tve krivde drug na drugega. 

V tistih časih so imeli do-
ber zaslužek ladjarji, čolnar-
ji', tesarji, krmarji, vlačilci z 
vprežno živino, vrvarji, mit-
ničarji in prekladalci. Ro-
mantični plovni promet je 
prenehal, ko je bila zgrajena 
železnica. Ladjarstvo je od-
mrlo, pač pa se je za 100 let 
podaljšalo splavarjenje. 

IZ ZGODOVINE 
SPLAVARSTVA 

Več stoletij trajajoča ro-
mantika splavarstva po Savi-
nji je danes le še spomin na 
to pomembno gospodarsko 
dejavnost ljudi v Zgornji Sa-
vinjski dolini, ki je doprine-
sla k precejšnji blaginji teh 
krajev. To jim je omogočilo 
tamkajšnje gozdno boga-
stvo. 

Najstarejši vir o savinj-
skem splavarstvu je listina. 

izdana v Gradcu 30. januarja 
1478, s katero naroča cesar 
Ferdinand III. svojemu gla-
varju v Zgornjem Celju, naj 
dovoli splavariti po Savinji v 
času ustreznega vodnega 
stanja. 

Zovneški urbar iz leta 1524 
navaja desetino od splavov, 
ki so jih plavili kmetje, pod-
ložniki na območju urada v 
Mozirju, kjer je bila mitnica 
za pobiranje mitnine od spla-
vov. Med leti 1570-1580 so 
začeli obnavljati propadajoči 
Gornji Celjski grad. Les so 
dobili iz škofijskih gozdov v 
okolici Gornjega grada. V 
predračunu je navedena ko-
ličina lesa s pripombo, da 
prevozni stroški ne bodo vi-
soki, ker bodo les splavili do 
Celja po Savinji. 2e leta 1572 
je avstrijska vlada izdala 
prvo uredbo o splavarstvu in 
plavljenju lesa do Zagreba. 
Leta 1600 se je že pojavil v 
Zgornji Savinjski dolini prii-
mek Flosar. Za leto 1759 že 
poročajo viri o pobiranju 
splavarine v Celju. Tudi 
davčni zapisniki gornjegraj-
ske gospoščine omenjajo v 
letu 1600 razne podatke o 
splavarstvu. 

V letu 1731 so omenjeni 
kot splavarski kraji: Ljubno 
(glavna izhodiščna točka), 
Radmirje, Juvanje, Okonina, 
Grušovlje, Šentjanž in Po-
breže. Pozneje omenjajo še 
Ljubijo, Rečico, Nazarje, 
Šmartno, Kokarje, Letuš. 
Novejši podatki natančno 
navajajo kraje, kjer so vezali 
splave: v Bočni pri Cepljah 
blizu izliva Drete, v zaselku 
Savina pri Lučah, v Mozirju 
in v zaselku Nizka pri Spod-
nji Rečici. 

(Se nadaljuje) 



NA »SKOKOVEM 
MEMORIALU« RONO, 
BOIT... 

Tehnični sekretar AD Kladivar Štefan Jug sicer v 
teh dneh sodeluje na rokometnem srečanju v Puh, kjer 
bo poskušal <tudi osvojiti naslov mednarodnega so-
dnika, vendar nam je kljub temu pred dnevi posredo-
val podatke o tem, kako bo približno z letošnjim »Sko-
kovim memorialom«. To tekmovanje naj bi bilo pre-
dvidoma že 12. julija, začelo pa bi se ob 17.30 uri na 
stadionu »Borisa Kidriča« ob Kersnikovi ulici. Gre za 
vsakoletno atletsko tekmovanje z močno domačo in 
tujo konkurenco. 

Na tem tekmovanju se je zvrstila že cela vrsta odlič-
nih atletov in Štefan Jug obljublja, da bo kljub nekate-
rim težavam tako tudi letos. Trenutno vse prijave še 
niso znane, je pa že prijavljena - DOKONČNO - sku-
pina sedmih odhčnih atletov iz Afrike in to Kenije na 
čelu z večkratnim svetovnim rekorderjem Ronojem pa 
legendarnim Boitom, Kymajo in drugimi. Brez dvoma 
bo tudi letošnja prireditev takšna, da bo vredna ogleda 
ter da bo lep prispevek tako k praznovanju bližnjega 
celjskega občinskega praznika, kot tudi spominu na 
legendarnega atleta padlega v partizanih Ferda Skoka. 

TONE VRABL 

IZ ŽiVLJENJA ŠŠD: 
V Ljubljani je bila sklepna svečanost ob proglasitvi 

najboljših ŠŠD v naši republiki, prizadevnih mladih 
funkcionarjev iz vrst učencev ter mentorjev. Društva iz 
celjske regije, čeprav niso bila na samem vrhu, so prejela 
številna priznanja, kot tudi večje število posameznikov. 

Omeniti velja, da je iz celjske regije tekmovalo rekordno 
število društev - nad 73, kar 50% vseh v republiki! Med 
ŠŠD na šolah z več kot 16-timi oddelki srečamo med prvo 
dvajsetorico kar 11 društev iz celjske regije - 6. Hudinja, 7. 
Dravinja (SI. Konjice), 9. Janko Herman iz OŠ Želec (druš-
tva so prejela tudi denarne nagrade!), 11. Prebold, 12. Roga-
ška Slatina, 13. Veljko Vlahovič iz Velenja, 14. Gustav Šilih 
(Ve), 16. OS Šmarje pri Jelšah, 17. Anton Aškerc (Ve), 18. 
Ivan Kovačič Efenko (Ce) in 19. OŠ Slavko Šlander iz Celja. 
Med šolami do 16. oddelkov srečamo iz celjske regije kar 9 
ŠŠD - 3. Biba Ročk (Šoštanj), 9. Polule, 10. Griže (ome-
njana društva so prejela tudi denarno nagrado!), 11. 
Šmartno ob Paki, 12. Ljubno ob Savinji, 14. Lesično, 17. 
Braslovče, 18. Dobrna in 20. Bistrica ob Sotli. Med OŠ s 
prilagojenim programom je ŠŠD Projekt iz Velenja osvo-
jilo drugo, ZIU (Ce) peto, »Pohorski odred« iz Slov. Konjic 
pa deveto mesto. Med srednjimi šolami je bil ŠŠD Tehnik 
iz Celja drugi, EŠC (Ce) peti (obe šoli sta bili nagrajeni!), 
PŠC (Ce) osmi, ŠŠD Kajuh (Ginm. Ce) deveti in RŠC (Ve) 
deseti. 

Med prizadevnimi mladimi funkcionarji je bila kar dobra 
tretjina vseh iz celjske regije nagrajenih s plaketami -
Tatjana Jan (EŠC), Metka Andročec (PŠC), Verica Kum-
prej iz Mozirja, Peter Krambereer iz Zreč, Slavica Senica iz 
Lesičnega in Jani Arzenšek iz Šentjurja pri Celju. Prvi dve 
srednješolki sta iz Velenja, kjer sta polna 3 leta delovali kot 
odgovorni delavki v ŠŠD Miha Pintar - Toledo in v ŠŠD 
Gustav Šilih in so tako za njihovi nagradi lahko ponosni 
tudi Velenjčani! 

Kot zaslužni mentorici, ki sta prejeli zlati značld ŠŠD, sta 
tudi pedagoginji za telesno vzgojo Pavla Trogar iz Mozirja 
in Ivanka Orel iz Celja. 

OLIMPIJSKE IGRE »MOSKVA 80« 

POVSOD GRADBIŠČA 
Koliko celjskih športnikov bo v Moskvi? 

V Moskvi se že nekaj let 
skrbno pripravljajo na ve-
lik dan, ki ga bo leta 1980 
prinesla otvoritev letnih 
olimpijskih iger. Te igre bo-
do prvič v socialističnem 
svetu. Najbrž pa bodo v 
mnogočem tudi rekordne. 
Seveda je odločitev medna-
rodnega olimpijskega ko-
miteja, da bodo igre v 
Moskvi, zahtevala gradnjo 
tudi novih športnih objek-
tov, olimpijske vasi in pri-
lagajanje v nekaterih »sme-
reh doslej tujemu življe-
nju«. 

V Moskvi je predoUmpij-
sko mrzhco čutiti povsod. 
Strežno osebje v najboljših 
hotelih kot so Inturist, Rusi-
ja, Ukrajina in Beograd je že 
oblečeno v »kostime« z em-
blemom olimpijskih iger. V 
prodaji je na kupe značk, ko-
vancev, športnih rekvizitov, 
tudi fotoaparatov z značil-
nim in prikupnim znakom 
iger. Iz razgovorov s taksisti, 
vodiči in drugimi je opaziti, 
da jih je »olimpijski duh« že 
dobro prevel. Vendar pa ne-
kateri »dobri poznavalci« 
med njimi izražajo bojazen, 
da bo Moskva le težko nasta-
nila in nahranila vse, ki bi 

želeli priti v prestolnico naj-
večje države na svetu v dneh 
olimpijskih iger. Vendar tu-
rist, ki se danes sprehaja po 
Moskvi dobi povsem drug in 
ugodnejši občutek. Vrsta od-
prtih športnih in gostinsko-
turističnih gradbišč kaže, da 
Sovjeti ne želijo ničesar pre-
pustiti slučaju. Tudi edino 
mednarodno letališče med 
štirimi v Moskvi, Šeretjeje-
vo, že obnavljajo in poveču-
jejo za olimpiado. Navsezad-
nje pa tudi razgovori s kon-
cemom Coca-Cola kažejo, da 
si na vseh področjih prizade-
vajo da bodo zadovoljiU 
športnike, funkcionarje in 
obiskovalce. 

Čeprav imajo v Moskvi že 
70 različnih stadionov in 
športnih dvoran gradijo za 
olimpiado še vrsto novih 
športnih objektov. Tako mo-
dernizirajo največji stadion. 
»Stadion Lenina«, ki prejme 
110.000 obiskovalcev in na 
katerem bosta poleg tekmo-
vanj tudi otvoritev in zaklju-
ček olimpijskih iger. Kar 
preko ceste pa v sklopu 
športnega kompleksa gradi-
jo novo športno dvorano. Ta 
dvorana bo prava lepotica. 
Že sedaj je dobila ime »Mor-

ska zvezda« (na sliki). V njej 
bo prostora za 45.000 gledal-
cev. Pod streho bo imela kar 
dve športni prizorišči. V 
glavnem bodo v njej tekmo-
vanja v borilnih športih in 
igrah z žogo. Ta dvorana bo 
zagotovo po letu 1980 še ena 
športno-turistična zanimi-
vost že tako nadvse zanimive 
in privlačne Moskve. V njej 
pa bodo našli tudi prostor 
mnogi izmed milijon Mo-
ško včano v, ki se ukvarjajo s 
športom in so vključeni v 
sedmih športnih društvih. V 
bližini te »morske zvezde« in 
stadiona Lenin pa tudi že ra-
stejo stolpnice bodoče 
»olimpijske vasi«. 

Na posnetku vidimo grad-
njo dvorane »morska zvez-
da«. Ko sem pred meseci na-
pravil posnetek, se mi je mi-
mogrede vsilila misel, koliko 
naših športnikov bo nastopi-
lo v njej in ali bodo uspešni? 
Bodo med njimi tudi šport-
niki našega področja? Želi-
mo si, da bi bili in da bi bili 
tudi uspešni. Počakajmo še 
leto pa bomo videli, kaj bo za 
nas pomenila »MOSKVA 
80«. 

TEKST IN FOTO: 
MILAN BRECL 

UKIČ 
DRŽAVNI 
PRVAK 

Numan Ukič, požrtvo-
valni atlet AD Kladivar, 
je na državnem prven-
stvu v najtežji discipUni 
olimpijskega atletskega 
programa v maratonu, 
ponovno osvojil naslov 
državnega prvaka. Tek-
movanje, ki je bilo v hudi 
pripeki v Velenju, je po-
novno pokazalo visoke 
kvalitete in zmožnosti te-
ga celjskega atleta. Nje-
gov uspeh je plod požr-
tvovalnega večletnega 
dela, vadbe in nastopa-
nja. V to vadbo in nasto-
panje je vtaknil na tisoče 
pretočenih kilometrov, 
potoki znoja, železne vo-
lje in samopremagovanja. 
Te svoje vrline ga krasijo 
tudi na njegovem delov-
nem mestu kot delavca v 
celjskem IZLETNIKU, 
kjer je celoten njegov ko-
lektiv ponosen na njego-
ve uspehe, pa mu tudi po 
svojih močeh pomaga pri 
usldajevanju dela in na-
porne atletske vadbe. To 
je primer vzornega sode-
lovanja in razumevanja 
delovne organizacije za 
razvoj vrhunskega športa 
pri nas. 

V Velenju je Numan 
Ukič prvih 20 km bil ena-
kovreden boj z odličnim 
državnim reprezentan-
tom Perom Budijo, ki pa 
ni zdržal vseh naporov ter 
je v nadaljevanju odne-
hal. Potem je Ukič drugi 
del proge tekel pravza-
prav sam in zmagsd s pre-
dnostjo polnih osem mi-
nut, kžu- kaže na njegovo 
veliko premoč iz zmago v 
tem teku. 

Sočasno je bilo v Vele-
nju tudi državno prven-
stvo v hoji na 20 km, kjer 
je suvereno zmagal držav-
ni reprezentant Galušič, 
vendar je z drugim me-
stom, čeprav s precejš-
njim zaostankom, prese-
netil Velenjčan Makov-
šek, odhčen šesti pa je bil 
tudi domačin Dragojlo-
vič. Vsekakor ta uspeha 
potrjujeta, da je športna 
hoja v AK Velenju na ka-
kovostni ravni. 

ROKOMET 

ULICA NI REŠITEV 
Po trezni presoji in delu spet med najboljše 

Na skupščini ŽRK Aero 
Celje, ki je trajala polne 3 
ure, so kljub skrbni pripra-
vi in novi programski 
usmeritvi ostala odprta še 
marsikatera vprašanja. O 
novih usmeritvah smo bral-
ce obvestili že v prejšnji 
številki. Neposredno odgo-
voren za novo društveno 
usmeritev bi bil ožji štab 
rokometnih delavcev Stane 
Bizjak, Vinko Pečnik, Tone 
Goršič, Nace Krumpak in 
Franc Golob. 

Ob analizi vzrokov za iz-
pad iz I. ZRL velja povzeti 
zaključke, da je bila v zadnji 
tekmovalni sezoni ta hga do-
kaj izenačena in slaba, da so 
se prav zaradi tega Celjani 
»uspavali« po odlični uvrsti-
tvi v I. delu prvenstva, da je 
bila intenzivnost treningov 

prešibka, trener Miškovič 
premalo izkoriščen, ni bilo 
prave borbenosti med igral-
ci, napredka mladih ni bilo 
čutiti, ekipa ni bila homoge-
na, da je bilo čutiti prepad 
med »starejšimi« in »mlajši-
mi« igralci, da so bih prema-
lo delavni klubski odbori in 
komisije, da discipUnski od-
bor ni ukrepal na prestopke 
skozi vse leto, da niso bile 
izvedene priprave igralcev 
pred prvenstvom, da so bili 
treningi preveč enolični, da 
je bilo premalo individualne-
ga dela z igralci, da je bilo na 
voljo le 12 igralcev, med nji-
mi pa tudi vrsta slabih, veli-
ka vrzel pa je bila tudi v tem, 
da je med tekmovalno sezo-
no odšlo v JLA kar 5 igral-
cev. 

Predsednik zbora igralcev 
Vlado Bojovič pa je v razpra-

vi ponovno izjavil, da so bi-
stveni vzroki izpada v nedis-
ciplini igralcev, premajhnem 
številu sposobnih igralcev za 
zvezno hgo in v popuščanju 
klubske uprave pri napakah, 

O vzrokih neuspeha celj-
skih izbranih rokometašev v 
zadnji tekmovalni sezoni bo 
brez dvoma še mnogo bese-
dičenja tako na »ulicah« 
med ljubitelji te igre kot v 
drugih sredinah. Vsa ta raz-
prava in ugotavljanje vzro-
kov pa ne bodo vodile k 
uspehu, če ne bodo vsi mero-
dajni činitelji zagrabili za de-
lo z največjo resnostjo in to 
takoj! Marsikaj še ni bilo do-
rečenega na skupščini klu-
ba. Predvsem dokaj pole-
mična pa je bila zaključna 
razprava o pripravi novega 
teama igralcev, ki bi naj bila 
močno pomlajena, perspek-
tivna za nadaljnje obdobje 
treh-štirih let, ki bi naj zago-
tavljala po\Tatek kluba v I. 
ZRL in njihov daljši obstoj v 
družbi najboljših. Nekateri 
prekaljeni starejši igralci s 
kapetanom Vladom Bojevi-
čem na čelu pa je menila, da 
takojšen povratek Aera Celja 
v I. ZRL ne bo uresničljiv, če 
ne bodo v to delo vključeni 
vsi dosedanji sposobni igral-
ci- K. JUG 

OTVORITEV SKAKALNICE 
Prizadevnim smučarskim delavcem v Braslovčah je 

uspelo, da so novo 25-metrsko skakalnico zgradili ter nanjo 
položili, tudi plastiko. Prvi treningi domačih skakalcev 
bodo med tednom. V nedeljo 1. julija dopoldne ob 10. uri 
bo slavnostna otvoritev in popoldne ob 14. uri tekmovanje 
z najboljšo zasedbo naših skakalcev. To je prva skakalnica 
prevlečena s plastično maso v severovzhodni Sloveniji. 
Organizatorji so povedali, da bo ogled prve tekme zastonj. 

T. TAVCAR 

POKAL V 
DOL 

Prizadevna strelska druži-
na »DUSAN POŽENEL« iz 
Rečice pri Laškem je organi-
zirala tradicionalno medob-
činsko tekmovanje z vojaško 
puško, ki se ga je udeležilo 
enajst ekip iz raznih krajev 
Zasavja in mest ob Savinji. 
Nastopilo je 44 posamezni-
kov! V ekipni konkurenci so 
po zelo izenačenem boju 
zmagali člani strelske druži-
ne »ERNEST DRAKSLER« 
Dol pri Hrastniku. Le krog za 
zmagovalci so bili strelci iz 
Celja, ki pa niso nastopili v 
najmočnejši postavi. Slede 
ekipe: Postaja milice - La-
ško, »DUSAN P02ENEL« -
Rečica, »OKROGAR 
SKVARCA« - Zagorje itd. 
Med posamezniki je zmagal 
domačin Vinko Lavrinc s 
169, krogi od 200 možnih. 
Med Celjani je bil najboljši 
Polde Teržan, ki je že prava 
legenda strelstva v Celju, saj 
se ukveirja s strelstvom že od 
leta 1948. Polde se je s 164 
krogi uvrstil na 4. mesto. Pre-
hodni pokal je tako osvojila 
ekipa iz Dola, kar je zelo lep 
uspeh. Najboljših deset posa-
meznikov je prejelo praktič-
ne nagrade, ki so jih z velikim 
razumevanjem prispevale de-
lovne orgcinizacije in usta-
nove občine Laško. Zanimi-
vo je, da je zadnje uvrščeni 
tekmovalec tudi prejel nagra-
do in sicer koš in stare grab-
Ije. Kdo pa je bil ta »srečnež«, 
ki je bil zadnji, pa naj ostane 
v tajnosti. 

TONE JAGER 

Kegljavke Celja so v soboto in 
nedeljo sodelovale na tradicio-
nalnem »Oreškovičevem memo-
rialu« v Zagrebu. V močni kon-
kurenci osmih najboljših ekip 
Jugoslavije in tujine so že drugič 
osvojile prvo mesto in pokal. Pri 
tem so dosegle dober rezultat 
2436 kegljev. 

V celjski ekipi so nastopili Ja-
verškova, ki je podrla 401 kegelj, 
Ludvik 399, Bajda 383, Gobec 
424, Urh 406 in Marine 423 keg-
ljev. 

»BORBENI« NASLOV MO-
ŠKIH 

Istočasno pa so v Zagrebu na-
stopili tudi moški kegljači Celja, 
ki so se borili za pokal Grmošči-
ce v »narodnem« slogu, to je bor-
benih igrah. V konkurenci 18 
ekip so Celjani premočno zmaga-
li pred Jedinstvom iz Zagreba in 
Velebitom iz Gospiča. Podrli so 
979 kegljev, kar je izreden rezul-
tat v dveh nastopih. 

Za celjsko ekipo so lep krista-
len pok^ osvojili Vanovšek, Ti-
sovec, Tomažič, Srot, Nareks, 
Urh, Sivka, Grilanc, Brglez in 
Goleš. 

ZMAGA V SISKU 
Istega dne, takoj po nastopu v 

Zagrebu, so celjski kegljači na-
stopili še v Sisku. Na turnirju po-
bratenih mest so prav tako v bor-
benih i^ah zmagali ter podrli 
918 kegljev. Druga je bila ekipa 
Siska, tretji pa Banja Luka. 

ŠMARTNO PRVO 
Prvenstvo v republiški nogo-

metni ligi je zaključeno. Prvak in 
novi član druge zvezne lige je po-
stal Rudar iz Trbovelj. Naša moš-
tva pa so nastopala v »tolažilni« 
vzhodni skupini, kjer je zmagala 

ekipa Smartnega, ki je v zadnjfem 
kolu premagala doma celjski 
Kladivar z 2:1 (0:1). 

Celjani so pričeli dobro. Kljub 
temu, da je bil izključen njihov 
igralec Hasanbašič so preko Kro-
fliča povedli z 1:0. Toda domači-
ni so imeli pobudo in so v nada-
ljevanju preko Meha ter Kopu-
šarja dosegli dva zadetka in za-
služeno zmagali. Tako so osvojili 
prvo mesto s 15 točkami, Unior, 
ki je svoje srečanje proti Železni-
čarju preložil zaradi Lesnih iger, 
je četrti in ima osem točk, med-
tem ko so igralci Kladivarja peti 
in imajo 6 točk. Nastopilo je šest 
ekip. 

BU2AN V BOLNIŠNICI 
V Domžalah je bUa druga dirka 

za republiško prvenstvo v kartin-
gu, na kateri so sodelovali tudi 
tekmovalci AMD Slander. Dose-
gli so lep uspeh in biU med eki-
pami peti. 

Smolo pa je imel pri članih dr-
žavni prvak Bužan, ki se je tako 
težko poškodoval, da so ga mora-
li odpeljati v bolnišnico in je bil 
že operiran na kolku. Kljub temu 
pa je osvojil dvajseto mesto, 
medtem ko je bil Smolej devet-
najsti. 

V ostalih kategorijah je bil med 
mladinci v kategoriji do 100 ccm 
Aleš Pepel drugi, Matjaž Pečolar 
peti in Henrih Fonda sedmi. Pri 
članih v kategoriji do 100 ccm je 
bil Alojz Prek peti, Mohor Hrast-
nik pa enajsti. 

MIKAC IN PRISLAN NA PO-
HORJU 

Dva mlada celjska šahista, še 
pionirja, Matjaž Mikac in Tine 
Prislan bosta igrala za barvo Ce-
lja, na mladinskem prvenstvu 
Slovenije na Pohorju. 

J. KUZMA 



ALPINISTIČNI KOTIČEK 

VZPONI IN REŠEVANJE 
Kljub opozorilom še vedno nesmiselna tveganja 

Smeri v sl<upini Rinlc 1. Šalej-Gerinova v Turški gori, 2. 
Dušanov steber, 3. Debeljakova, 4. Vzhodna, 5. Igličeva, 6. 
Župančičeva. 

Plezalna sezona je v pol-
nem teku in nekateri kljub 
slabemu vremenu v zadnjih 
tednih, plezajo kot za stavo, 
pri čemer daleč prednjači 
Knez Franček. 

Preplezane smeri: Knez 
Franček - vse v solo vzponu: 

9. 6.: Salaj-Gerinov greben 
II Vzhodna II Debeljakova 
III.-IV; Župančičeva - vse 
smeri v Mali Rinki, pri če-
mer je Knez potreboval za 
vse ponovitve komaj 2 (dve) 
uri čistega plezanja. 

10. 6.: Raz Štajerske Rinke 
III. - 1 ura, Igličeva smer in 
Dušanov steber v Mali Rinki 
IV. + in III. - 1 ura, Drofeni-
kova smer v severni steni 
Planjave (1100 m) III; 3 ure. 

11. 6.: Knez - Leva smer v 
Dedcu V; v uri in pol. Mimo 
votline III. 15 minut, Prelož-
nikova III. 15 minut, Lukma-
nova II.-III. 15 minut - vse 
smeri v Vršičih nad Koro-
šico. 

Knezu se pozna, da je odli-
čen tehnik in solo plezalec, 
dodatno kondicijo pa je na-
bral še na letošnji odpravi na 
Mont Everestu. Vsi njegovi 
časi v posameznih smereh so 
za naveze nedosegljivi. 

3. 6. sta Stopar in Bornšek 
ponovila Direktno smer v 
Mrzli gori - ocena V. 9. 6. sta 
Glažar Dušan in Črepinšek 
Janez ponovila Vzhodno v 
Mali Rinki. 16. 6. Knez in 
Gračner Brane preplezala 

Vzhodno steno Križa (Skozi 
okno) in 17. 6. še steber Križa 
V. v 2 urah. 

Ker se bo vreme verjetno 
ustalilo, pridejo na vrsto tudi 
mladi plezalci - tečajniki, ki 
so letos preizkušali pridob-
ljeno znanje samo v hrva-
škem Kleku. 

Pretekli ponedeljek in to- ' 
rek so morali posredovati 
gorski reševalci. Pomagali 
so mladima Mariborčanoma 
v zahodni steni Ojstrice 
(Nemška grapa). Ne grajam 
tega, da sta plezala (imela sta 
dobro opremo), smer tudi ni 
prezahtevna. Naredila pa sta 
veliko napako, da nista spo-
ročila točnega cilja svojega 
plezsinja nikomur. Ce so po-
stojEinke še zaprte, se lahko 
predvideno turo sporoči ka-
teremu koli domačinu pod 
stenami (Plesnik, Dom v Lo-
garski, Roban itd.) na vsak 
način pa v svojem matičnem 
AO; v tem primeru AO Koz-
jak Maribor. 

Fanta sta steno tudi pre-
malo poznala in v snežnem 
metežu in megli obstala iz-
gubljena tik pod vrhom. To-
krat je šlo po sreči, toda sa-
mo goli slučaj je rešil pred 
katastrofo. Srečni slučaji pa 
so žal tako redki. . . 

CIC 

NOČNI LOV 
Jutri zvečer bodo priredili 

celjski ribiči nočni lov na ro-
parice v Smartinskem jeze-
ru. Ob 18. uri se bodo zbrali 
pri svojem domu v Brezovi, 
da preizkusijo svojo srečo. 

7. julija pa bo ob 8. uri v 
prostorih ribiške družine v 
Celju preizkus znanja pionir-
jev in mladincev, bodočih 
članov celjske ribiške dru-
žine. 

Ml IN ZDRAVJE 

O ROLEZNIH SRCA 
PISE: dr. JANEZ TASIC specialist internist - kardiolog 

Na tretjem mestu po po-
gostnosti vzrokov za nasta-
nek arteroskleroze je hiper-
tonija. Danes govorimo o hi-
pertoniji, kadar je povišan si-
stolni, to je gornji pritisk in* 
spodnji pritisk - to je diastol-
ni pritisk. Staro pravilo, da 
se mora za enostavno izraču-
navanje normalne vrednosti 
krvnega pritiska dodati le-
tom starosti stotica, ne velja 
več. Te vrednosti so danes že 
zelo stroge in pritisk večji od 
140/90 lahko že smatramo za 
povišanega. Kadar ne želi-
mo, da pride do okvar na ži-
lah in srcu, ga moramo že pri 
višji vrednosti za 5 mm Hg 
pričeti zdraviti. 

Že preteklo leto se je o sa-
mi hipertoniji veliko pisalo 
po raznih časopisih, vendar 
tudi o pomenu hipertonije 
ne more biti rečeno dovolj, 
če samo enkrat letno prečita-
mo v nekem časopisu obve-
stilo o tej nevarni bolezni pri 
kateri gre za neprijeten splet 
raznih vzrokov in za katero 
oboleva kar prevelik procent 
ljudi. Po velikih statističnih 
podatkih oboleva za hiperto-
nijo vsaj 20% ljudi starejših 
od 20 let. 

Vzroki za nastanek zviša-
nega pritiska so zelo različni, 
posledice pa so več ali manj 
enake ne glede na vzrok na-
stanka. 

80% hipertonije se sm.atra 
kot esencijalne, to pa pome-
ni, da se samega vzroka ne 
da definirati. Hormonalni 
vzroki, obolenja ledvic, obo-
lenja ožilja, predvsem pripo-

jene napake so najpogostejši 
poznani vzroki za nastanek 
hipertonije. 

Bistvo vsega pa je v tem, 
da mora srce pri povečanem 
pritisku delati z večjo močjo 
in pri tem porabi več energi-
je in več kisika, ki ga dobiva 
preko venčnih žil (koro-
nark). Srce mora pri tem 
spraviti isto količino krvi 
skozi zožene žile na periferiji 
in zaradi enakomernega pre-
toka skozi le te raste pritisk. 
Pri tem je pritisk na stene žil 
višji in to privede do hitrej-
ših okvar in nabiranja hole-
storola in kalcija v žilni steni. 
Te spremembe se lahko do-
gajajo v raznih žilah in prive-
dejo še do dodatnih okvar na 
samih organih in zmanjšuje-
jo njihovo sposobnost za 
normalno delovanje. 

Najpogostejši organi na 
katerih nastajajo spremem-
be SO: ledvice, možgani in 
srce, torej sami pomembni 
organi, katerih funkcije so 
nenadomestljive. 

Pri okvari ledvic pride do 
zmanjšanja čiščenja krvi in 
človek postaja utrujen in za-
strupljen z raznimi presnov-
nimi produkti, ki se ne more-
jo normalno izločati. Pri 
spremembah na možganskih 
žilah pride do motenj zave-
sti, glavobolov, vrtoglavic, 
slabosti koncentracije in do 
prezgodnjega propadanja 
možganskih celic ali celo kr-
vavitve v možgane (možgan-
ska kap). 

Na srcu pa pride do arte-
roskleroze koronark in do 

prevelike zadebelitve pred-
vsem levega prekata, kar pri-
vede do že opisanih neželje-
nih posledic. Kot ena teh po-
sledic nastopi infarkt ali pa' 
opešanje srčne mišice. 

Diagnostika in odkrivanje 
hipertonije je zahtevno delo 
že zaradi teh 20%., saj je le 
malokatera dežela dovolj bo-
gata za takšno sistematsko 
odkrivanje. 

Na priporočilo Svetovne 
zdravstvene organizacije so 
v nekaterih deželah usta-
novili posebne klube za hi-
pertonike, kjer si lahko vsak-
do izmeri krvni pritisk, bol-
niki pa izmenjujejo izkušnje, 
naučijo se dijetetnega reži-
ma in rednega jemanja zdra-
vil. Tak preizkus je naredila 
tudi občina Remetinac v Za-
grebu, kjer so Klube organi-
zirali v Krajevnih skupno-
stih v sodelovanju z Zdrav-
stvenim domom ali zdrav-
stveno postajo ali ob pomoči 
medicinske sestre in zdrav-
nika, ki je vsaj enkrat teden-
sko ob določenem času obi-
skal klub. 

Ta oblika je možna ne sa-
mo zaradi odkrivanja hiper-
tonije, ampak tudi zaradi 
kontrole uspeha zdravljenja, 
ki je zelo uspešno, če je pra-
vočasno. 

Ker ne moremo obiti neka-
terih oblik zdravljenja, bi se 
o tem pogovorili naslednjič, 
saj upamo, da bomo tudi v 
Celju dobili, če že ne teh po-
staj v Krajevni skupnosti, 
vsaj ambulanto ali dispanzer 
za srčne bolnike. 

PRIPOROČA 
Cas dopustov je in v Veleblagovnici T v 
pritličju - na oddelku KOZMETIKE si 
lahko izberete razne kreme, olja in emul-
zije; 

BAYER DELIAL kreme, olja, mleko in 
peno. Cena od 65,70 do 131,78 din 

Od proizvajalca Saponija Osijek pa je 
prav tako vrsta izdelkov DI - cena od 
46,80 do 82,32 din 

Za na potovanje si lahko izberete tudi 
potovalno torbo - cena 200 do 400 din 

ali pa potovalni kovček, cena od 1050 do 
1470 din - iz uvoza. 







PO LEVI STRANI 
Voznik osebnega avtomo-

bila Alojz Vasle, roj. 1956, 
doma v Ponikvi 30, je peljal 
po makadamski cesti iz Šen-
tilja proti Ponikvi. V tem 
kraju je pri hiši št. 1 z na-
sprotne smeri pripeljal z mo-
torjem Milan Jelen, 1963, iz 
Ponikve 44 in čelno trčil v 
Vasletov avto. Sopotnik na 
Jelenovem motorju je pri 
tem dobil težje poškodbe. 
Jelen lažje, medtem ko voz-
nik Vasle v avtomobilu ni bil 
poškodovan. Materialne ško-
de je za 12 tisoč din. 

NEPRAVILNO 
OBRAČANJE NA 
CESTI 

Voznik osebnega avtomo-
bila celjske registracije Alojz 
Verdel, 1917, iz Celja, je pri-
peljal iz Dobrne v Crnavo, 
kjer je na cesti obračal tovor-
njak s priklopnikom Franc 
Uranjek, 1956, doma iz Crna-
ve. Voznik Verdel je to pre-
pozno opazil, trčil v tovor-
njak in pri tem sta bili dve 
osebi težje telesno poškodo-
vani, ena pa lažje. Materialna 
škoda je 10 tisoč din. 

EDEN ZMERNO, DRUGI 
NE 

Peter Valte, roj. 1947, je z 
zmerno hitrostjo pripeljal z 
osebnim avtomobilom v na-
selje Primož. Z nasprotne 
smeri sta se pripeljala z mo-
tornim kolesom Vlastimir 
Miloševič, 1954 in Ejup Se-
nad, 1960, oba iz Celja. Oba 
sta vozila po skrajni desni 
strani proti Valtetu, ki je po-
skušal z zaviranjem trčenje 
preprečiti. Žal je vseeno do 
njega prišlo. Miloševiča in 
Senada je vrglo enajst me-
trov daleč ter so oba težko 
poškodovana prepeljali v 
celjsko bolnico na zdravlje-
nje. Materialna škoda je 
27.500 din. 

VINJEN V PEŠCA 
Voznik osebnega avtomo-

bila Bogdan Prevolšek, roj. 
1954, iz Rogatca 123, je pripe-
ljal v Rogaško Slatino, kjer 
ga je pri stanovanjski hiši št. 
40 v Kidričevi ulici zaradi ne-
prirnerne hitrosti in vožnje 
pod vplivom alkohola zane-
slo na levo stran ceste, kjer je 
trčil v zadnji del kolesa s ka-
terim se je peljal Stane Jan-
čič, roj. 1937 iz Zgornje Ne-
gonje. Jančič je padel v ob-
cestni jarek in umrl za po-
škodbami. 

ŠTIRJE POŠKODOVANI 
Zaradi neprimerne hitrosti 

je v dvojnem desnem ovinku 
pri železarni v Storah zane-
slo voznico osebnega avto-
mobila Marijo Bekuš, roj. 
1946, iz Štor. Zapeljala je na 
levo stran ceste ter trčila v 
avto voznice Antonije Križ-
nik, roj. 1949 iz Botričnice 
pri Šentjurju. Pri tem sta bih 
obe voznici lažje poškodova-
ni, lažje poškodbe je dobila 
tudi sopotnica v avtu ICrižni-
kove, medtem ko je bila so-
potnica v avtu Bekuševe tež-
je poškodovana. Materialne 
škode je za okoli 25 tisoč din. 

SPREGLEDAL RDEČ 
SEMAFOR 

Voznik osebnega avtomo-
bila Stanislav Pavlin, roj. 
1932 iz Velenja je pripeljal do 
železniškega prehoda v Pes-
jem ter pri tem spregledal 
rdeč semafor, ki je prepove-
doval vožnjo čez železnico. 
Cez tire je zapeljal v trenut-
ku, ko je iz smeri Šoštanja 
pripeljala dissel lokomotiva 
in zbila avto. Škode je za 50 
tisoč din, nihče pa ni bil po-
škodovan. 

ZAPRL POT 
MOTORISTU 

S parkirnega prostora pri 
hotelu Merx na Ljubljanski 
cesti v Celju je odpeljal voz-
nik osebnega avtomobila 
Adolf Rozman, roj. 1951 iz 
Celja ter zavijal proti Žalcu. 
Pri tem je zaprl pot vozniku 
motornega kolesa Ivanu 
Vidmarju, roj. 1922 iz Gornje 
vasi pri Žalcu. Vidmar je ob 
trčenju dobil težje poškodbe 
in se zdravi v celjski bolnici. 
Škode je za 5000 din. 
PREHITEVAL V 
»ŠKARJE« 

Iz Arje vasi proti Velenju 
je peljal po regionalni cesti s 
tovornjakom Slavko Frajdl, 
roj. 1954 iz Šentjanža pri 
Dravogradu. Pred naseljem 
Crnava v bližini nepregle-
dnega levega ovinka in pri 
polni črti mu je nasproti pri-
peljala kolona vozil, katero 
je v »škarje« prehiteval z 
osebnim avtom Mirko Babo-
vič iz Celja. Voznik tovornja-
ka je poskušal nesrečo pre-
prečiti z umikom skrajno de-
sno in zaviranjem, žal pa mu 
to ni uspelo. Babovič se je 
čelno zaletel v tovornjak in 
so ga težko poškodovanega 
prepeljali na zdravljenje v 
celjsko bolnico. Škode je za 
30 tisoč din. 

ODNESEL STEKLEN 
AKVARIJ . 

Med 14. in 23. junijem je 
doslej neznan storilec odne-
sel iz kleti v »UUci V. Preko-
morske brigade« v Celju roč-
no izdelan akvarij kapacitete 
120 litrov vode ter poseben 
pesek v posebni vrečki. Ško-
da je ocenjena na 10 tisoč 
din. Za storilcem proizvedu-
jejo. 

UKRADENO DELOVNO 
ORODJE 

V noči iz 21. na 22. junij je 
bilo vlomljeno v drvarnico 
stanovanjske hiše Cinkarni-
ška pot 14 v Celju. Neznani 
storilec je odnesel različno 
priročno orodje v vrednosti 
okoh 7000 din. Za storilcem 
poizvedujejo. 

IZ ODKLENJENE HALE 
V noči iz 22. in 23. junij je 

doslej neznani storilec vlo-
mil v sicer odklenjeno halo 
KK Žalec in odnesel vrtalni 
stroj znamke Iskra z dodatki. 
Škode je za 8000 din. 

VLOM V KONTEJNER 
V dneh med 22. in 25. juni-

jem je prišlo do vloma v kon-
tejner, ki služi kot priročno 
skladišče podjetju Itas iz Ko-
čevja, tozd gradbena oprema 
na gradbišču Hmezada v 
Žalcu. Doslej še neugotovlje-
ni storilec je med c^rug^m 
odnesel brusilni stroj, vrtalni 
stroj, dva električna zatezal-
ca, potezno dvigalo, več vrst 
ključev, vse skupaj v približ-
ni vrednosti 30 tisoč din. 

BREZ ČELADE IN 
VARNOSTNEGA PASU 

Do težje delovne nesreče 
je prišlo v REK Velenje, tozd 
plastika, kjer je Janko Re-
bol, star 24 let, doma iz Vele-
nja, s sodelavci odstranjeval 
v prvem nadstropju železne 
krožne stopnice. Pri tem je 
Rebol padel približno šest 
metrov globoko in udaril z 
glavo tako močno v beton-
ska tla, da so ga težje poško-
dovanega in v kritičnem sta-
nju prepeljali v celjsko bol-
nico. Pri delu Janko Rebol 
ni imel na glavi varnostne 
čelade, niti ni bil privezan z 
varnostnim pasom. 



PIŠE: JANEZ VEDENIK 

Naše bivanje v Singapuru, 
majhni žepni državi, ki hkra-
ti sodi med neuvrščene, se je 
počasi bhžalo koncu. Dopol-
dne so bili na vrsti še zadnji 
ogledi. Skoda, ker so konec 
januarja in v začetku fe-
bruarja pravkar praznovali 
kitajsko novo leto in je bila 
znamenita hiša žada zaprta. 
Tu je bila nekoč rezidenca 
milijonarjev, bratov Aw 
Boon Haw in Aw Boon Par. 
Brata sta namreč odkrila 
»čudežno olje«, imenovano 
tigrov balzam, ki zdravi vse 
bolečine. Z odkritjem sta za-
služila premoženje in potem 
podarila Singapuru in Hong-
kongu po nekaj milijonov 
dolarjev. S podarjenim de-
narjem so potem zgradili za-
baviščne prostore, ki spomi-
njajo na Disneyevo deželo. 

Vsekakor si jih velja ogleda-
ti, saj pravljične osebe in 
predvsem živali burijo do-
mišljijo. Pravi raj za otroke, 
medtem ko je vsaj za Evro-
pejce vse skupaj nekako ki-
často. 

Se vožnja z avtobusom po 
čudovito lepem mestu, ogled 
vseh znamenitosti, potem pa 
smo se ustavili še v neki tr-
govini, kjer je bilo moč kupi-
ti vse od spodnjih hlač do 
kinokamer. Seveda Jugoslo-
vani ne bi bili Jugoslovani, 
če se v tej trgovini ne bi zadr-
žali dlje časa kot je bilo pre-
dvideno in če ne bi zapravili 
še zadnje denarce. Ra-
zumljivo je, da nas je lastnik 
trgovine ob koncu vljudno 
pozdravil, pospremil do vrat 
irk pripomnil, da smo Jugo-
slovani čudoviti ljudje. 

V hotelu nas je potem ča-
kalo še izvrstno kosilo, vsem 
skupaj pa je najbolj teknilo 
sadje. Vsega je bilo dovolj od 
ananasa do papaj pa banan 
in kdo ve česa vse še, čemur 
ne vem imena. Se zlasti oku-
sne zn^o pripraviti sadne 
solate. Še boljše so potem 
pripravljali v Indonezijf. 

2e dopoldne smo svoje 
stvari v hotelskih sobah po-
spravili v kovčke in na moč 
začudeni smo bili, ko smo 
hoteli zapustiti hotel, pa nik-
jer m bilo naše prtljage. Ta 

nas je že čakala na letališču. 
Tja pa so jo spravili medtem, 
ko smo mi kosili. Najbolj za-
nimivo je, da svojega kovčka 
v Singapuru nisem sam nosil 

niti meter daleč. Za vse so 
poskrbeli gostitelji in vedno 
je bilo vse ob pravem času 
na pravem mestu. Na lepem 
singapurskem letališču, kjer 
prevladujeta zelena in rume-
na barva, smo potem dobro 
uro čakali na polet za Indo-
nezijo. Kaj bi drugega kot 
hodili po ličnih trgovinah, 
znova kupovali malenkosti, 
spominke in pisali kartice 
ter tu in tam napravili poži-
rek viskija. 

Vkrcali smo se v letalo in-
donezijske letalske družbe 
Garuda in kar malce strah 
nas je bilo sprva, ko smo vi-
deli njihove pilote. Kot otro-
ci so izgledali, zato pa so bile 
tem bolj privlačne lepe ste-
vardese, ki so na mah osvoji-
le srca nftoškega dela naše 
druščine. Letalo je vzletelo. 
Pod nami pa na milijone ma-
lih lučk, pristanišče in raz-
svetljene ladje in že smo lete-
li tja proti ekvatorju v Dža-
karto. Na svidenje Singapur. 
Mesto, za katerega šele sedaj 
vem, da je kot pravljica. Či-
sto drugačno kot sem si jo 
predstavljal pred prihodom 
tja. Je pa res, da so stvari, ki 
so za turiste lahko pravljica, 
za domačine pa resničnost, 
borba za obstoj, delo, življe-
nje .. . V lepem spominu boš ostal Singapur! 

NOV SLOVENSKI FILM 

ISKANJA POSNETA 
»Ti, Jazmi, stojiš tu in ko 

pride Cavazza, dvigneš kovč-
ke in greš za njim! Juh, ti 
greš sem in rečeš: Odhajam 
v Firenze, ti, Cavazza pa ti-
sto: Še pet minut je časa...« 

Nahajam se v ateljeju Vi-
be, kjer snema Matjaž Klo-
pčič zadnje kadre filma Iska-
nja po scenariju Slodnjaka 
in Zorna ter delu Izidorja 
Cankarja S poti. Scena je 
izredno dognana opremljena 
recepcija, zajtrkovalnica in 
barski prostor nekega hotela 
v Benetkah in je scenografu 
Niku Matulu lahko spet v 
ponos. V kadru sedi za mizo 
gospa v zelo razkošni obleki 
Alenke Bartlove, v ozadju 
meša natakar karte, za recep-
torsko mizo prihaja receptor, 
Ciril, ki ga igra Boris Cavaz-
za pa se s plaščem čez roko 
srečuje s Fritzom (Boris 
Juh). 

Klopčič sede za kamero, 
spet daje napotke, kliče ne-
koga, ki ga ni, prostor je poln 
ljudi, ki so zadolženi vsak za 
svoj del posla, vsi se mešajo 
med seboj in bojim se, da bo 
režiser izgubil živce. On pa 
reče le: »Kaj moram vsakega 
posebej klicati!«. 

Spet poskus brez snema-
nja. 

»Jazi^, ko ti da Juh klo-
buk na glavo, ga poglej in si 
ga popravi; gremo še enkrat, 
Jazmi, zdaj si bil pa dober.« 

»Nazmi,« ga popravi mla-
denič, ki igra hotelskega po-
streščka. 

Berta Meglič popravlja 
masko igralcem, Borisu Ju-" 
hu brizga mentol v oči, Fritz 

je v tej sceni pijan. 
Spet morajo vsi na svoja 

mesta, Cavazza si ga je zapo-
mnil tako, da je pogledal 
proti stopniščni ograji, kjer 
ima preštet steber, s katerim 
mora stati vzporedno. 

Asistent kamere Nejc Pen-
gov meri razdaljo, spet po-
skus, nato še en, zdaj to že 
spremlja kamera v sigurnih 
rokah Tomislava Pinterja, ki 

ga kličejo kar Kičo, vendar 
še ne snema. 

»Pozor, snemanje, Jazmi, 
na svoje mesto!« 

»Jazbec,« pravi Cavazza 
zase, vendar ga slišim. Klo-
pčič vztraja pri imenu, kot se 
ga je navadil. 

Pade prva klapa 158. ka-
dra, nato druga itd. Vsako-
krat je treba še kaj popraviti. 
Klopčič, natančen kot je, 
opazi, da stoji slika postrani 
in prav nič mu ne uide. Še-
stič je brez napake, 

»Juh ie bil zelo dober,« 
pohvali režiser, »gremo še 
enkrat!« 

Toda ne! Zaslišim petje 
»Happy birthday to day!« in 
Pinterju prinesejo darilo kar 
na kamero. Tako so 16. junija 
končali snemanje. 

Direktor filma Ivan Maž-
gon mi je povedal, da v filmu 
sodelujejo še Milena Zupan-
čič, ki igra Karlo, Tanja Po-
beržnik, Esther in Zvezdana 
Mlakar, Ado. Srečali pa bo-
mo tudi celo vrsto drugih 
igralcev. 

Bil je to predzadnji od 45 
snemalnih dni, ki so jih pora-
bili za ta film. Zadnji dan so 
snemali v Cukrarni, ki naj bi 
dočarala milansko pred-
mestje. Seveda bi bilo bolje 
v Italiji, toda če ni denarja. . . 

Film bomo gledali novem-
bra na Tednu domačega fil-
ma - upam. 

MAJDA UMNIK Od leve proti desni: Štefka Drolčeva, Boris Cavazza, Tanja Poberžnik in Boris Juh, 

Ljubljanska Urška 
se je utopila, 
ker revca plavati 
ni znala... 
Tale pa bo masko 
nataknila 
in vraga morskega 
ugnala! 

NEURJE NA CELJSKEM 

VELIKANSKA ŠKODA 
Toča, strele med nevihto, požari 

v ponedeljek zvečer in v 
torek je bila na širšem celj-
skem območju huda nevihta 
s točo in strelami, ki so pov-
zročale požare. Zaradi vsega 
tega je prišlo do velikega 
uničenja poljščin, živine in s 
tem ogromne škode. V pone-
deljek zvečer ja najprej nevi-
hta zajela območje velenjske 
občine s centrom v krajih 
Šmartno ob Paki, Rečica ob 
Paki in Podgorje. Ob tem je 
bila popolnoma uničena ko-
ruza, žito, krompir, vinska 
trta, drevje.. . škoda, ki je ve-
lika, še ni ocenjena; Prišlo je 
tudi do poškodb električne 
napeljave. 

Zatem se je naUv s točo 
prestavil v krajevni skupno-
sti Letuš in Braslovče, kjer je 
uničeno od 30-80% vseh 

poljščin, drevja in ostalega. 
Voda je udirala v hiše. Naj-
večjo škodo je doživel kmet 
Peter Serdoner v Parižljah, 
kjer je prišlo med neurjem 
do kratkega stika na elek-
trični napeljavi in do elek-
tričnega stresa v napajalni-
kih v hlevu, kjer je tok ubil 
štiri krave in pet bikov. Sa-
mo ta škoda je ocenjena na 
120 do 150 tisoč din. Skoda 
na poljščinah in sadnem 
drevju še ni dokončno oce-
njena, je pa izjemno velika. 

Med nevihto je prišlo do 
požara tudi na gospodar-
skem poslopju v velikosti 11 
X 8 m, last Ivana Ocepka v 
Arnačah 7 pri Velenju. Sko-
da je 100 tisoč din. 

Požar je izbruhnil tudi na 
gospodarskem poslopju Jo-

žeta Černeliča v Dekmenci 
pri Bistrici ob Sotli. Strela je 
udarila v gospodarsko po-
slopje velikosti 13 x 11 m, 
kjer so poleg kmetijskih 
strojev in poljščin ter sena, 
zgorele tudi tri krave, tele in 
dve svinji. Škode je za 400 
tisoč din. 

Zaradi strele med nevihto 
je zagorelo tudi na gospodar-
skem poslopju Martina Ko-
privca v Bodrišni vasi 31 pri 
Grobelnem. Zgorel je hlev 8 
X 6 m in v njem živina, les, 
orodje. . . Škode je za 200 ti-
soč din. 

Torej zadnja nevihta na 
celjskem je povzročila znova 
veliko škodo, ki jo bo izre-
dno težko odpraviti. 
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